
وج دلالان از نظام ارزی کشور چگونه محقق   خر
خواهد شد؟ 

عضو کانون صرافان ایرانیــان، »محدودیت های تامین ارز در صرافی های 
رسمی«، »تفاوت نرخ رسمی و بازار آزاد« و »عدم وجود مشوق های ارزی 

جهت سرمایه گذاری« را ۳ عامل ایجاد اخلال ارزی در کشور دانست.
در چند ســال اخیر همــواره از فعالیت مخرب شــبکه دلالان، معاملات 
پنهان و مشــکوک ارزی و رمزارزی به عنوان یکی از عوامل نوســانات و 

آشفتگی بازار ارز یاد شده است.
در هفته های اخیر، وزارت اطلاعات از مسدودســازی 9 هزار 219 حساب 
متعلق به 545 نفر با گردش مالی 60 هزار میلیارد تومانی خبر داد. ســال 
گذشته نیز در راســتای برخورد سیســتمی با اخلالگران ارزی، مجموعاً 
بیش از 1۳هزار حســاب بانکی متعلق به  87۳ نفر مســدود شده بود که 
گردش مالی آنها نیز در طول ســال 1400 به بیــش از 114 هزار میلیارد 

تومان بوده است.
هر چند شناســایی سیســتمی اخلالگــران بــازار ارز و مسدوســازی 
حســاب های بانکی متعلق به این افراد، رویکرد قابل تقدیری اســت اما 
سوالی که مطرح می شود این است که اساساً چه اقداماتی باید برای خروج 

دلالان از نظام ارزی صورت گیرد؟
کامران ســلطانی زاده، عضــوی کانــون صرافان ایرانیــان در خصوص 
معاملات مشــکوک ارزی در بازار غیر رسمی کشــور گفت:  در جلسات 
متعدد این پیشنهاد به مسئولان داده شده است که تنها راه محدود کردن 
بازار غیررســمی، افزایش تنوع خدمات و ســرویس دهی در بازار رسمی 

است.
وی ادامــه داد: اگــر بتوانیــم در چهارچــوب قانــون، بــه نیازهــای 
مصرف کنندگان ارز حتی با قیمت بازار آزاد در صرافی های رسمی پاسخ 
داده شود، در این شرایط قطعاً مردم برای رفع نیاز به بازارهای غیررسمی 

مراجعه نخواهند کرد.
به گفتــه ســلطانی زاده تمامــی تبــادلات ارزی باید بــا بهره گیری از 
صرافی های رســمی و بانکی صــورت گیرد، وی در ایــن خصوص گفت: 
نکته ای که باید در نظــر گرفت این اســت که نیاز حذف نخواهد شــد، 
چندین میلیــون ایرانی به دلایل مختلفی از جملــه تحصیل، در خارج از 
کشور زندگی می کنند و اغلب این افراد برای رفع نیاز خود به فضایی برای 

تبادلات ارزی احتیاج دارند.  
عضو کانون صرافان ایرانیان تصریح کرد: پیشنهاد ما این بوده که تبادلات 
مالی به مانند ســالیان دور با بهره گیری از سیستم رسمی یعنی صرافی ها 
صورت گیرد؛ در واقع با چنین سیســتمی کلیه اطلاعات در ســامانه ها 
ثبت می شود و حتی مالیات نیز به حســاب دولت واریز می شود ولی بنا بر 
تصمیم حاکمیت در حال حاضر چنین امکانی وجود نداشــته و قوانین در 

این زمینه سختگیرانه تر شده است.
وی تأکید کرد: فضای فعلی سبب شــده که افراد برای تامین ارز مورد نیاز 
خود، به اجبار به فضای غیررسمی مراجعه کنند و در صورتیکه با تصویب 
قانون، امکان تامین ارز افراد حتی با قیمت نــرخ بازار آزاد برای صرافی ها 
میسر شــود، اختلال های بازار ارز که ناشــی از بازار غیر رسمی بوده در 

کشور کمتر خواهد شد.
ســلطانی زاده، اختلاف نرخ بازار رســمی و بازار آزاد را عامــل دیگر بروز 
مشــکلات ارزی دانســت. وی در این خصوص گفت: در حال حاضر دلار 
در بازار رســمی حدود 25 هزار تومان و در بازار آزاد با نرخ حدود ۳0 هزار 
تومانی توسط افراد تهیه می شــود، در صورتی که ساز و کاری تحت نظر 
بانک مرکزی تعیین شــود تا برخی از نیازهای رسمی کشــور با نرخ بازار 
آزاد و در چهارچوب قوانین توسط صرافی  ها تامین شود، علاوه بر کاهش 
حضور مردم در بازار غیررسمی، شناسایی اخلال گران ارزی نیز با سهولت 

صورت خواهد گرفت.

ارز رئیس کمیته فقهی:

استفاده از رمزارزها برای واردات و دور زدن تحریم ها جایز است
خریدار  رئیس کمیتــه فقهی گفت: اگر 
بانک مرکزی برای رمزارزها پشــتوانه ای 
تعریــف کند، اســتفاده از آن ها اشــکالی 

ندارد.
 غلامرضــا مصباحی مقــدم رئیس کمیته 
فقهی ســازمان بورس در نشســت خبری 

موضوعات زیر را مطرح کرد.

در اثبات مال بودن رمز ارزها مشکل 
وجود دارد

در کمیته فقهی ســازمان بورس، بررســی 
ارز هــای دیجیتال مجددا مطرح شــده؛ به 
جز رمزارز داخلی، هنوز مشــکل مال بودن 
رمزارزها در کمیته فقهی وجــود دارد. هر 
آنچه را عقلًا عرف بدانند، مال اســت؛ مگر 
آن که شــریعت، آثار مال نبودن آن را اثبات 
کرده باشــد، مثل خــوک و شــراب که در 

شریعت مال حساب نمی شود.
در مورد رمزارز ها احتیاج بــه اثبات مال 
بــودن داریم و اگر اکثریــت مردم جهان، 
رمزارز را مال بدانند، ما نیز مال حســابش 
می کنیم، اما رمزارز از نظر افرادی خاص، 
امری عام محســوب می شــود؛ بنابراین 
در شــرایط کنونی، رمزارز هــا قابل احراز 
نیســتند و مــال حسابشــان نمی کنیم. 
پایین تــر از مــال بودن، حــق اختصاص 
اســت؛ ماننــد حیوان کشــته شــده که 
قابلیت خریــد و فروش نــدارد، اما هنوز 

فایده هایی دارد.
تولیــد و اســتفاده از رمزارزها بــرای دور 
زدن تحریم ها و واردات مانعــی ندارد و اگر 
شــورای پول و اعتبار بانک مرکزی برای آن 

پشتوانه ای تعریف کند، اســتفاده از آن ها 
اشکالی ندارد و می توان آن را مال دانست.

مشروعیت معاملات کپی تایید شد
در بورس های دنیــا، معاملات کپی وجود 
دارد که در بورس کشــور ما نیــز این نوع 
معامــلات مطرح شــد و کمیتــه فقهی 
مشروعیت این نوع معاملات را تایید کرد. 
از مزایــای این نوع معامــلات، می توان به 
امکان ســرمایه گذاری غیــر فعالانه برای 
افراد غیرماهــر، انتخاب روش ســرمایه 
گذاری بر اساس اســتراتژی قوی و کاهش 

خطر اشاره کرد.

صندوق وقف سهام راه اندازی 
می شود

از دیگر مســائل مورد بررســی در کمیته 
فقهی تاســیس صندوق وقف سهام است 
که درخواست آن از ســوی آستان قدس 
رضوی رسیده و سازوکارش به این صورت 
است که سهامداران می توانند سهامشان 
را به این صندوق واگذار کنند یا منابع مالی 
خود را به صنــدوق بدهند تا خود صندوق 
اقدام به خرید ســهم برای وقــف کند. در 

وقف ســهام، وقف کننــدگان می توانند 
قید کنند کــه ســهام در هنــگام نزول 
ارزشش فروخته و سهم با ارزش بیشتری 

خریداری شود.
اوراق وکالت از دیگر مصوبات کمیته فقهی 
اســت؛ کســانی که این اوراق را می خرند، 
به دولت وکالت می دهنــد که از پول آن ها 
ســرمایه گذاری کند و اوراق وکالت کمک 
کننده بــه بودجه دولت اســت. این اوراق 
وکالت شــبیه به اســناد خزانه اســت که 
در ســال های قبل تصویــب کردیم و افراد 
زیادی مطالباتشــان را از دولت، از ســوی 

اســناد خزانه دریافت کردند. در گذشــته 
تامین مالی دولت از طریــق اوراق مرابحه 
انجام می شــد که دولت برای گندم از این 
اوراق اســتفاده کرده بود. افرادی که اقدام 
به خرید اوراق مرابحــه می کنند، به دولت 
این وکالت را می دهند تا هر نوع خریدی را 

انجام دهند.
صندوق ســرمایه گذاری بــا تضمین اصل 
ســرمایه از دیگر مصوبات کمیته است؛ به 
دلیل سقوط یکباره شــاخص درسال 99، 
سهامداران زیادی متضرر شدند که در این 
صندوق، اصل سرمایه تضمین می شود ولی 

سود در آن متفاوت است.
قرارداد آتــی دارایی نیــز در کمیته فقهی 
بررسی شــد؛ فرض در کمیته فقهی بر این 
اســت که آتی ها برای پوشــش خطر مورد 
استفاده قرار می گیرند. محموله های بزرگ 
در قرارداد های آتی قابلیت تحویل دارد، اما 
محموله های کوچک امکان تحویل ندارند. 
مســئله امکان تحویــل در کمیته فقهی 
مطرح شــد؛ چیزی که فروخته می شــود، 
باید امکان تحویل داشــته باشد؛ بنابراین، 
قرار آتی با قید تحویــل کالا در این کمیته 

تصویب شد.
اوراق اجاره ســهام نیــز از مصوبات کمیته 
است که شرکت ها می توانند به جای فروش 
سهامشــان، آن ها را اجاره دهنــد و افراد از 
منافع اجاره اســتفاده کنند. اصل سهام در 
اوراق اجاره ســهام قابل برگشــت است و 
اگر در شــرکتی دارایی های قابــل اجرا بر 
دارایی هــای مالی غلبه کنــد، اوراق اجاره 

سهام منتشر می کند.
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خانه  هنر   میرا

مقام مسئول سازمان امور مالیاتی:

موافق شکست خوردن قانون مالیات 
خانه های لوکس و خالی نیستم

ترور شهید خدایی توسط رژیم صهیونیستی انجام شد

دبیر شورای امنیت کشور: 
صهیونیست ها آماده سیلی 

سخت باشند

رئیس مجلس در نخستین رویداد خصوصی سازی در اقتصاد:

وز در کشور ما با کسانی کار  امر
دارند که دارند کار می کنند

در دیدار وزیر صمت با معاون نخست وزیر قزاقستان مطرح شد

وابط اقتصادی ایران و قزاقستان  تقویت ر
باعث همکاری های گسترده می شود

در دیدار رئیس کل بانک مرکزی ایران و معاون نخست وزیر قزاقستان

 راهکارهای توسعه 
 همکاری های بانکی میان ایران 

و قزاقستان بررسی شد

صفحه 2

صفحه 8

صفحه 2

صفحه 3

صفحه 4

رئیس هیــات عامــل صندوق توســعه ملــی گفت: 
هدفمندی یارانه ها باید در دولت قبل انجام می شــد، 
زیرا فاصله ای کــه برای اصلاح پرداخــت یارانه وجود 

دارد، موجب شوک قیمتی بزرگی است.
»مهــد غضنفــری« در خصــوص اجــرای طــرح 
»مردمی ســازی و توزیع عادلانه یارانه هــا« با اصلاح 
سیاست ارز ترجیحی، اظهار داشت: انتقال یارانه های 
دولتی از حلقه اول زنجیره کالا به حلقه پایانی آن اقدام 

ضروری بود و دولت در اجرای آن شجاعت به خرج داد.
وی با بیان اینکه مــردم هم انتظار داشــتند که یارانه 
به صورت عادلانه در اختیارشــان قرار گیرد، افزود: اگر 

اصلاح یارانه کالاها به درســتی انجام شود، 
مردم هم از مزایای آن بهره مند می شوند.

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی گفت: 
یارانه های دولتی در کشــورهای مختلف و 
در حلقه های مختلــف زنجیره کالایی توزیع 
می شود، وقتی یارانه ها در حلقه نخست زیاد 
باشــد به ظاهر موجب کاهــش قیمت کالا 

می شود؛ اما معمولاً به صورت قاچاق معکوس از کشور 
خارج یا به صورت غیر بهره ور به کار گرفته می شود.

وی ادامه داد: تجربه نشــان داده اگر پرداخت یارانه در 
حلقه پایانی باشد، مردم می توانند در استفاده از منابع 

خود مدیریت کنند.
غضنفری گفت: هدفمندی یارانه ها در چند 
گام انجام می شــود و اگر این گام ها به ترتیب 
منطقی برداشته نشــود، ممکن است مردم 

آسیب ببینند یا دولت به اهداف خود نرسد.
رئیس هیات عامــل صندوق توســعه ملی 
تاکید کرد: باید به دولت کمک کنیم تا فرایند 
هدفمند شــدن پرداخت یارانه ها به ترتیب و مطابق با 
منطق خود انجام شود برای مثال آگاهی رسانی مردم، 
همراه کردن مردم، رفع نگرانــی از خانواده ها همه باید 

انجام شود.

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی ادامه داد: باید 
اطلاع رسانی کافی در خصوص مردمی سازی یارانه ها 
انجام شود تا مردم نگرانی نداشته باشند و امنیت خاطر 

ایجاد کنیم تا همه مردم پشتیبان طرح باشند.
وی تاکید کرد: هدفمنــدی یارانه ها باید در دولت های 
قبل انجام می شــد و اجرای آن در حال حاضر نیز دیر 
بود، زیرا فاصله ای که برای اصلاح پرداخت یارانه وجود 

دارد خود موجب شوک قیمتی بزرگی است.
غضنفری تصریح کرد: دولت ســیزدهم و تیم اقتصاد 
شجاعت بالایی به خرج دادند و از اعتبار خود برای ملت 

و وضعیت اقتصادی کشور مایه گذاشتند.

ارز

شجاعت دولت سیزدهم برای اصلاح سیاست ارز ترجیحی

وزارت اقتصاد اعلام کرد

پرداخت ۷۰۰۰ میلیارد وام بدون ضامن
 اطلاعات دریافتی از وزارت امور اقتصادی و دارایی حاکی از آن است که از زمان اجرای طرح پرداخت وام بدون ضامن تا پایان
 15 اردیبهشت سال جاری بیش از ۷000 میلیارد تومان تسهیلات بدون ضامن پرداخت شده است



امیر صباحی فرد:
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وایی شهری در الگوی اسلامی   حکمر
ایرانی پیشرفت

محمدعلی کی نژاد  جمهوری اســلامی ایران به عنــوان حکومتی 
اسلامی به دنبال ارائه جدیدی از توســعه با مؤلفه های اسلامی و ایرانی 
بوده است و ضروری است در استفاده از تمامی الگوها، هم راستا بودن با 
الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت را سرلوحه کار خود قرار دهیم. در جهان 
متحول امروز، نقش دولت نیز متحول و مســئولیت آن متفاوت خواهد 
بود، دولت ها به تنهایی قادر به پاســخ گویی به نیازهای جدید نخواهند 

بود. 
آنان بایســتی با افزایش قابلیت های خود از طریــق بازدمیدن نیروی 
تازه در نهادهای عمومی توان پاســخگویی به نیازهای جدید شهری و 
شــهروندان را افزایش دهند. این مهم نیازمند الگوهای جدیدی است 
که بتوان از همه ظرفیت های جامعــه در بخش های دولتی، خصوصی 
و مدنی استفاده نماید تا پاســخ دهی به نیازها و ارائه خدمات عمومی را 

حداکثر سازد. 
شهرها برای مدیریت و اداره خود راهی به جز زمینه سازی برای توسعه 
دموکراســی در شــرایط حاضر ندارند و در این راه به شــکل تازه ای از 
حاکمیت دســت می یابند. این شــکل جدید به نام جنبش حاکمیت 

شایسته  یا حکمروایی  نامیده می شود که منشأ شهری دارد.
حکمروایی شــهری در پی آن اســت تا نقش دولت را در حد هماهنگ 
کننده و پاســدار قوانین محدود کند و از دخالت مستقیم آن در تصمیم 
گیری ها، اداره و اجرای امور مربوط به زندگی روزمره مردم بکاهد.ازاین 
رو، حکمروایی شــهری منجر به ترکیب جدیدی از همکاری سه بخش 

دولتی، مدنی و خصوصی در ارائه خدمات عمومی شامل می گردد.

نقش مردم و اصول حاکم بر مردم در الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت
1- محور بودن مردم:

در منطق اســلامی، قدرت عزت آبرو، خوش نامــی و امکانات، فقط و 
فقط برای خدمت به مردم و حرکت دادن خود و جامعه و کشــور در راه 
نظام مقدس اسلامی و رسیدن به آرمان های بلندی است که انسان ها 
نیازمند آن هستند. مردم سالاری در نظام اسلامی، مردم سالاری دینی 
است؛ یعنی به نظر اسلام متکی اســت؛ فقط یک قرارداد عرفی نیست. 
مراجعه به رای و اراده و خواست مردم، در آن جایی که این مراجعه لازم 

است، نظر اسلام است؛ لذا تعهد اسلامی به وجود می آورد.

2- عدالت و تامین اجتماعی:
 اصل عدالــت اجتماعی، اجرای عدالت، در نظــر گرفتن حق توده های 
وسیع مردم و پر کردن فاصله طبقاتی، یکی از اصول اصلی نظام اسلامی 
است. اولین عمل در نظام اســلامی اجرای عدالت اجتماعی است. این 
مهم باید در تمام برنامه ریزی ها، عمل ها و امثــال آن، مورد توجه قرار 
گیرد. مبارزه با فقر، غیر از تامین عدالت اجتماعی است. نباید این دو را 
یکســان تلقی کرد. عدالت اجتماعی، یعنی استقرار عدل در جامعه و از 

بین رفتن هر گونه تبعیض، یک ارزش بالاتر و یک مسئله ی دیگر است.

شاخص های حکمروایی خوب شهری و سرمایه اجتماعی
بانک جهانی برای آنکه مشــخص کند در کدام کشور حکمرانی ملاک 
عمل قرار می گیرد و کدام کشور از آن استفاده نمی کند، برخی شاخص 
ها را ذکر نموده است. بر اساس ســندی که بانک جهانی در سال 2006 
انتشــار داد، حکمرانی خوب دارای شش شاخص اســت: پاسخ گویی، 
ثبات سیاســی، اثربخشــی دولت،کیفیت قوانین و مقررات، حاکمیت 

قانون، کنترل فساد.
 بر اساس اعلام بانک جهانی، هر قدر کشوری به این شاخص ها نزدیک 
تر باشد، آن کشور از نرخ رشــد اقتصادی بالاتری برخوردار بوده، رشد 
بخش خصوصی مؤثرتری خواهد داشــت. همچنین میزان مرگ و میر 

در آن کاهش و ورود سرمایه خارجی افزایش می یابد.
 براساس خلاصه ای که در بالا ذکر شد ، می توان پیشنهادات زیر را ارائه 

کرد:
1.  یکی از عواملی که می تواند باعث افزایش ســرمایه اجتماعی در یک 
کشور اســلامی  شــود، دولت می باشد. ممکن اســت در یک کشوری 
سیســتم های خود مختار وجود انجمن های داوطلبانه را تحمل کنند، 
ولی ممکن اســت این انجمن ها به صورت کامل آزاد نباشــند. در این 
صورت افــراد جامعه به دلیــل ضررها و یا ممانعت شــخصی حاضر به 
پیوســتن به این انجمن ها نیســتند. لذا دولت می تواند با تغییر دادن 
این سیســتم ها، فعالیت هایی را شــکل دهد که مدنی و داوطلبانه به 
نظر برسند و آن را اجباری ســاخته که باعث پیوستن شهروندان به این 

انجمن ها شود.
2.  ســرمایه اجتماعی به مشارکت فعال شــهروندان در سیاست منجر 
می شود و این فرصت را برای شــهروندان فراهم می کند که در تصمیم 
گیری ها مشــارکت فعالی داشته باشــند. لذا یکی از عواملی که باعث 
گسترش سرمایه اجتماعی در یک کشــور اسلامی می شود، باید تعداد 
سازمان های بین المللی، NGO ها و... تحت نظارت ارگان های مربوط 
به تبلیغات اسلامی را افزایش داد، تا بتوان از نظرات شهروندان استفاده 

کرد.
۳.  یکی از عوامل بســیار مهمی که می تواند باعث گســترش سرمایه 
اجتماعی در یک کشور اسلامی شود، گروه ها و گردهمایی های جوانان 
اســت. با افزایش این کار، هزینه های اجرای قوانین و سیاســت های 
حکومت کاهش می یابد. بدین نحو که با افزایش ســرمایه اجتماعی از 
این طریق و تعامل دولت با مردم در پروژه های مشترک، فضیلت مدنی 

در بین شهروندان نهادینه شده و به بهبود حکمرانی کمک می کند.

ترور شهید خدایی توسط رژیم صهیونیستی انجام شد
دبیر شورای امنیت کشور: صهیونیست ها آماده 

سیلی سخت باشند
 دبیر شورای امنیت کشور گفت: ترور شهید خدایی به طور قطع توسط 
رژیم صهیونیستی انجام شــده اســت و جنایتکاران باید آماده سیلی 

سخت ایران باشند.
مجید میراحمدی، درباره اقدام تروریســتی روز گذشــته و شــهادت 
پاســدار مدافع حرم، صیاد خدایی، گفت: این اقدام به طور قطع توسط 
رژیم صهیونیستی انجام شده اســت و مطمئن باشند انتقام سختی در 

انتظار آنهاست.
وی ادامه داد: جنایتکارانی که دســت به چنین جنایتــی زده اند، باید 
آمادگی سیلی سخت را داشته باشــند؛ چون انتقام ما به گونه ای خواهد 

بود که از اقدام خود پشیمان می شوند.
دبیر شــورای امنیت کشور خاطرنشان کرد: شــهید خدایی در صحنه 
دفاع از حرمین اقدامات و تلاش های ارزشمند و مجاهدت های فراوانی 
داشــت و مخلصانه و صادقانه در خدمت به آرمان های انقلاب و جبهه 

مقاومت بود و خبر شهادت ایشان برای ما بسیار تأثرانگیز بود.
میراحمدی با تبریک و تســلیت شــهادت این پاســدار مدافع حرم به 
خانواده و قاطبه همکاران او و همچنین همه رزمندگان جبهه مقاومت، 
تصریح کرد: آرزوی این شــهید عزیز جز شــهادت چیز دیگری نبود و 

ایشان ثمره و پاداش مجاهدت هایش را گرفت و به عزت ابدی رسید. 
ساعت 16 روز یکشنبه دو موتور ســوار در محدوده خیابان مجاهدین 
اسلام تهران با شلیک 5 گلوله سرهنگ پاسدار صیاد خدایی از مدافعان 
حرم را هنگامی که قصد ورود به منزل داشــت، ترور کرده و به شهادت 

رساندند.

یادداشت

تریبون

 رئیس جمهور گفت: ســفر به عمان گامی برای توسعه 
روابط خوب با همسایگان است وامیدواریم این سفرها 

استمرار داشته باشد.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی قبل از عزیمت به مسقط 
در فرودگاه مهرآباد در جمع خبرنــگاران، با تبریک و 
تسلیت شهادت سرهنگ صیاد خدایی به خانواده این 
شهید و ســپاه پاســداران و با آرزوی علو درجات برای 
شــهید خدایی، برپیگیری این جنایت که بدون تردید 

دست استکبار جهانی در آن دیده می شود، تأکید کرد.
وی ادامه داد: کســانی که در میدان از نیروهای مدافع 
حریم و حرم شکست خوردند به این شکل می خواهند 

استیصال خود را نشان دهند.
رئیس جمهور اظهار داشت: پیگیری جدی مسدولان 

امنیتی مورد تأکید من اســت و تردید ندارم 
انتقــام خون این شــهید بزرگوار از دســت 
جنایتکاران حتمی است.آیت الله رئیسی در 
بخش دیگری از ســخنانش درباره سفر خود 
به عمان گفت: این سفر با دعوت آقای هیثم 

بن طارق سلطان عمان انجام می شود.
روابط تجاری دو کشــور ایران و عمان حتما 

ارتقا می یابد.رئیســی با ییان اینکــه روابط خوبی بین 
ما و عمان وجود دارد، اظهار داشــت: روابط سیاسی و 
اقتصادی ما با کشور دوست، برادر و همسایه مان عمان  
خوب است. اما این سطح از روابط برای هیچ یک از این 

دو کشور قابل قبول نیست.
وی تأکید کرد: برای همین تصمیم و اراده هر دو کشور 

به ارتقا ســطح روابط سیاســی و اقتصادی 
است و روابط دو کشور می تواند توسعه یابد. 

رئیس جمهور گفت: توســعه روابط دوجانبه 
مــورد بحــث اســت و روابــط منطقه ایی 
در گفت وگــوی دو طــرف خواهــد بــود و 
همکاری های دو کشور در مســایل و حوزه 
مختلفی کــه در منطقه وجــود دارد، هم از 
موضوعات این سفر اســت.وی افزود: در حوزه حمل و 
نقل، انرژی، گردشــگری به ویژه گردشگری سلامت 

می توانیم روابط بیشتری تعریف کنیم.
رئیســی خاطرنشــان کرد: در این ســفر با همکاری 
دســتگاه های مختلــف اداری تفاهــم نامه هایی بین 
دو کشــور به امضا می رســد و اجراییات آن به دنبالش 

پیگیری می شود.رئیس دولت سیزدهم ادامه داد: سفر 
به عمان در راستای توســعه سیاست همسایگی انجام 

می شود این سفر و از نظر ما بسیار دارای اهمیت است.
رئیس جمهور توســعه روابط را نکته محوری ســفر به 
عمان دانست و تأکید کرد: همکاری ها و گفت وگوهای 
منطقه ای می تواند امنیت ساز باشد و حضور نیروهای 
خارجی و بیگانه نه تنها امنیت ساز نیست بلکه امنیت 

منطقه را  مورد تهدید قرار می دهد.
رئیسی با اشاره به مواضع مشترک بین دو کشور ایران 
و عمــان، گفت: امیدواریم این ســفر که در راســتای 
سیاست ارتباط با کشور دوست و همسایه است توسعه 
یابد و گامی برای روابط خوب با همســایگان باشــد و  

استمرار داشته باشد.

رئیس شورای امنیت کشــور درباره ترور شهید حسن 
صیاد خدایی، گفت: با همــکاری و هماهنگی نهادهای 
نظامی و امنیتی کمیته ای تشــکیل شــده و موضوع 
در دســت بررســی اســت. احمد وحیدی در جلسه 
کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
حاضر شــد و ابعاد امنیتی و پیامدهای اجتماعی طرح 

مردمی ســازی و توزیع عادلانه یارانه ها را شــرح داد.
وزیر کشور با بیان اقدامات دولت به ویژه رئیس جمهور 
برای اجرای این طرح، گفت: در زمان اجرای این طرح 
شــاهد افزایش قیمت مواد غذایی در جهــان بودیم. 
امنیت مواد غذایی به یک مســئله مهم جهانی تبدیل 
شده است و برخی از کشــورها به شدت در حال ذخیره 

کالاهای اساسی هســتند. با توجه به تمهیدات انجام 
شده و تأمین کالاهای اساســی، امروز مشکل خاصی 
در این زمینه وجود ندارد.در این نشســت، تعدادی از 
اعضای کمیســیون امنیت ملی سوالاتی را درباره ابعاد 

اقتصادی طرح و اجرای هر چه بهتر آن مطرح کردند.
رئیس شورای امنیت کشور در ادامه این نشست درباره 

ترور روز  یکشنبه در تهران که به شهادت حسن صیاد 
خدایی منجر شــد، بیان کرد: با همکاری و هماهنگی 
نهادهای نظامی و امنیتی کمیته ای تشــکیل شــده و 
موضوع در دست بررسی اســت.وحیدی  با تسلیت به 
خانواده ایشان و همرزمانش، گفت: با اتمام تحقیقات، 

نتایج آن اطلاع رسانی خواهد شد.

رئیس جمهوری

ور تر

هادی رضایــی  فرمانده نیــروی پدافند 
هوایی ارتش با بیان اینکه ســامانه موشکی 
باور ۳7۳ به طور کامل بــه چرخه عملیاتی 
یگان های پدافندی پیوســته است، گفت: 
امروز افزایش توان رزم و مولفه های آمادگی 

دفاعی نیروی پدافند
 امیر علیرضا صباحی فــرد، فرمانده نیروی 
پدافند هوایی ارتــش در صبحگاه عمومی 
ســتاد این نیرو ضمن گرامیداشت سالروز 
آزادسازی خرمشــهر و نیز تبریک و تسلیت 
به مناســبت شــهادت ســرهنگ پاسدار 
صیاد خدایی، اظهار داشــت: امروز اشراف 
اطلاعاتــی نیروی پدافند هوایــی ارتش به 
صدها کیلومتر فراتر از مرزهــا ارتقاء یافته 
و همین موضوع امنیت و آســودگی خاطر 
هموطنــان را بیش از پیــش تضمین کرده 

است.امیر صباحی فرد با بیان اینکه سامانه 
موشــکی باور ۳7۳ به طور کامل به چرخه 
عملیاتی یگان های پدافندی پیوسته است، 
گفت: امروز افزایش تــوان رزم و مولفه های 
آمادگی دفاعی نیروی پدافند جهشی چند 

برابری را طی می کند.
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش، اظهار 
داشت: ســامانه های راداری مانند مراقب، 
معــراج 4، کاوش، فتح 14، شــهاب و نیز 
سامانه های درگیری و موشــکی برد کوتاه 
مانند جوشــن، برد متوســط مانند تلاش، 
مرصاد و 15 خرداد، و همچنین سامانه های 
توپخانه ای، جنگالــی و الکترونیکی به طور 
کامل بــا توانمندی متخصصــان داخلی و 
کارکنــان فنــی و متخصص ایــن نیرو در 

چرخه عملیاتی قرار گرفته اند.

وی با اشــاره به اینکه قدرت پهپادی نیروی 
پدافند کاملًا ملموس است و روندی مطلوب 
و رو به جلو را طی می کنــد، ادامه داد: برای 
اولین بار در ســطح نیروهای مســلح تست 
ســرد و گرم رهگیری با موشک آذرخش به 

وســیله پهپاد با موفقیت انجام شد؛ نیروی 
پدافند هوایــی در زمینه علــوم پدافندی 
تمامی ناممکن ها را بــه ممکن تبدیل کرده 
و امروز حتی صادر کننده علوم پدافندی به 

سایر کشورها است.
امیــر صباحی فرد بــا بیان اینکه ســامانه 
بومی باور ۳7۳ در رزمایــش اخیر این نیرو 
در مسافت 152 کیلومتری با اهداف درگیر 
و عملکرد بســیار خوب و موفقی داشــت، 
افزود: آزمایــش افزایش برد بــاور ۳7۳ در 
آینده نزدیک انجام می شود که مایه غرور و 
مباهات یکایک هموطنان عزیزمان خواهد 

شد.
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش با اشاره 
به اینکه در طول 7 ســال جنــگ تحمیلی 
هیچ عملیاتی انجام نشــد مگــر با حمایت، 

اشــراف اطلاعاتــی و توان رزمــی نیروی 
پدافند هوایی، افزود: عملیات بیت المقدس 
از جمله عملیات هایی بود که با چتر پدافند 

هوایی ارتش به موفقیت دست یافت.
وی با بیان اینکه اکرام نیروی انســانی پایور 
و وظیفه در راســتای افزایش تــوان رزم و 
بازدهی فرآینــد کاری در نیــروی پدافند 
هوایــی از جایگاهی والا برخوردار اســت، 
تصریح کرد: اعطای بیــش از 459 میلیارد 
تومان تسهیلات در قالب طرح های مختلف، 
اعطای تسهیلات کم بهره ازدواج، برگزاری 
مراسم ازدواج دانشــجویی، واکسیناسیون 
کامل کارکنان، بازســازی و زدودن کهنگی 
از اماکن و شــهرک های مســکونی مناطق 
و گروه هــای پدافنــدی و… و. بخشــی از 

اقدامات ارزنده و اثرگذار این نیرو است.

وابط خوب با همسایگان است آیت الله رئیسی: سفر به عمان گامی برای توسعه ر

ور شهید صیاد خدایی تشکیل شده است کمیته ای برای بررسی تر

خریدار   رئیس مجلس شــورای اسلامی 
با بیان اینکه اقتصاد ما مردمی نشــده است، 
گفت: امــروز چالش بزرگی به نــام تحریم 
داریــم کــه بــرای خنثی ســازی تحریم، 
خصوصی سازی و مردمی ســازی شاهراه و 

تنها راه به شمار می آید.
 محمدباقــر قالیباف در نخســتین رویداد 
بین المللی خصوصی سازی در اقتصاد ایران 
گفت: برای موضوعی گردهــم آمده ایم که 
پاشنه آشــیل ما بر اقتصاد است. به عبارتی 
اقتصاد دولتی، غیربارور و به زمین نشســته 
و زخم کهنه ای است که ســایه سنگین آن 

چندین دهه است که بر کشور افتاده است.
رئیس مجلس شورای اســلامی ادامه داد: 
اســتقلال، عزت و هویت نعمتی اســت که 
در جامعه ما وجــود دارد و باید تلاش کنیم 
که این حرمــت و اســتقلال و آزادی حفظ 
شــود. گذشــته و تاریخ این کشــور فراز و 
نشیب هایی داشته اســت. در تاریخ  تاریک 
کشــور زمان هایی بوده که سفیر یک دولت 
خارجی بــرای هر چیــز کشــور تصمیم 
می گرفت. باید قدر نظام مقدس جمهوری 
اسلامی را دانســته و هویت ملی و اسلامی 
و اســتقلال مان را حفظ کنیم که خودمان 
برای خودمان تصمیــم می گیریم. بیش از 
چهار دهه است که هژمونی های منطقه ای و 
جهانی به دنبال این هستند که ما را در مسیر 
خواسته ها و منافع خودشان قرار دهند که ما 
حاضر به این نشــدیم. مردم انقلابی ما همه 
ســختی ها را تحمل کرده و در مقابل آن ها 
ایســتادند. باید به قله عظیمــی که در آن 
ایســتاده ایم توجه کنیم. این عظمت بزرگ 

افتخار کشور است.
وی افزود: به عنوان یــک ایرانی با فرهنگ 
اصیل اســلامی ایرانی حاضر هستیم جان 
و مال خودمان را بدهیم اما کســی نتواند پا 
روی عزت و شرف مان بگذارد. این مسیری 
اســت که به برکت مردم عزیز به ویژه شهدا 
و ایثارگران طی شده است و همه کسانی که 
خون دادند و خــون دل خوردند و در عرصه 
جبهه و پشــت جبهه مجاهدت کردند. این 
افتخار به برکــت و تلاش آن ها به دســت 
آمده که افتخار بزرگی اســت. حاضریم هر 
هزینه ای را پای آن بدهیم کــه این افتخار 
را حفظ کنیم. افتخاری که براساس دو اصل 

تکیه بر مردم و ایمان  داشــتن به سنت های 
الهی به دست آمده اســت. هر اقدام موفقی 
رخ داده برای آن بوده که مــردم میدان دار 

حرکت و عرصه بودند.
رئیس مجلــس تأکیــد کرد:  هــر کجا در 
حوزه هــای مختلــف از جملــه اقتصاد به 
ظرفیت مــردم توجــه نکردیم با مشــکل 
مواجه شــدیم کــه از جملــه آن در عرصه 
اقتصاد، خصوصی ســازی و مردمی سازی 
اســت. باید خصوصی ســازی بدون رانت 
و درست انجام شــود و با تشخیص درست 
آن را به اهل آن واگــذار کنیم. باید در زمان 
واگــذاری توجه مان بــه حفــظ و ارتقای 
آن مجموعــه باشــد. بایــد ایــن گونه به 

خصوصی سازی نگاه کنیم.
وی با بیــان اینکه اقتصاد ما مردمی نشــده 
اســت، گفت: هر مجموعــه ای باید چهار 
هوشمندســازی،  شفاف ســازی،  ویژگی 
مردمی سازی و باور به نصرت الهی را داشته 
باشــد. امروز چالش بزرگی به نــام تحریم 
داریم. ما برای حل مشــکلات کشورمان دو 
موضوع رفع تحریم و خنثی سازی تحریم را 
متمرکز شده ایم. رفع تحریم، کار و فعالیت 
سیاسی که باید انجام شود که آن در میدان 
حوزه بین المللی و گفت وگو اســت. طبیعتا 

باید در میز مذاکره هم قدرت برقرار باشــد 
که حرف بزنیم. اگر قدرت نداشــته باشیم 
نمی توانیــم مذاکــره کنیم. بدون شــک 
خصوصی سازی و مردمی ســازی، اقتصاد 
شــاهراه و تنها راه مبارزه و خنثی ســازی 
تحریم اســت. برای حفظ عزت و استقلال و 
برداشتن سختی از زندگی مردم باید در این 

مسیر حرکت کنیم.
رئیس مجلس بــا اشــاره به بیانــات امام 
خمینــی )ره( درباره مشــکلات اقتصادی 
کشــور و همچنین تأکیدات مقــام معظم 
رهبــری دربــاره اصــل 44 گفــت:  وقتی 
حکمرانی و دولت قوی اســت که مردم آن 
قوی باشــند. قوی بودن دولت و حکمرانی 
به قوی بودن مــردم آن برمی گردد. پس هر 
چه دولت قوی شود مردم ضعیف می شوند. 
گاهی ما آن را به زبــان می آوریم و در حرف 
قبول داریــم اما حاضر بــه پرداخت هزینه 
برای آن نیســتیم. برای ســرمایه گذاری و 
درســت کردن بنگاه و تبدیــل آن به برند و 

سودآوری باید هزینه داد و خون دل خورد.
قالیبــاف بــا تأکید بر لــزوم امنیــت برای 
ســرمایه گذار گفت: بایــد در کارهایمان به 
تقدیم کارآیی و ارتقــای بنگاه ها و واگذاری 
اعتقاد داشــته و برای آن هزینه دهیم. گاهی 

به آن باور داریــم ولی بلد نیســتیم و حاضر 
هم نیســتیم که جلوی افراد پیشکسوت زانو 
بزنیم.رئیس مجلس گفــت: در برخی موارد 
در تصمیم گیری هــا در بخش های دولتی به 
نوعی شــجاعت را از مدیران گرفته ایم و بعد 
که قرار اســت واگذاری صــورت گیرد طرف 
نمی داند که چه آینده ای مقابل او است چون 
پشت ســرش را می بیند که واگذار شده اما با 
تغییر جریان سیاســی نبش قبــر برای آن 
واگذاری صورت می گیرد. این از مشــکلات 
ما است به خصوص وقتی که بحث ها سیاسی 
می شود. اگر سیاســت در اقتصاد حاکم شود 
تبعات آن قابل گفتن نیســت. از طرف دیگر 
اینکه واگذار کنید و بعد درآمد کســر شــده 
در مســیر اصل 44 نباشــد و صرف پرداخت 
حقوق و امور جاری شــود، درســت نیست. 
این یعنی دارایی مولــد داده تا هزینه جاری 
تأمین شــود. این رویکرد چه نسبتی با اصل 
44 دارد؟وی با اشاره به روند خصوصی سازی 
در 15 سال گذشــته گفت:  چند ده میلیارد 
دلار از سرمایه های کشــور خارج شده است. 
آوردن ســرمایه از خارج به داخل پیشکش، 
اول ســرمایه داخل بیرون نرود. باید بتوانیم 

سرمایه هایمان را حفظ کنیم.
رئیس قوه مقننه با اشاره به ایرادات در نحوه 

قانون گذاری گفت: ما در قانون گذاری ثبات 
لازم را نداریــم. گاهی در قوانین ســالیانه 
بودجه بــه قانون های مــادر دائمی تعرض 
می شود که این اشــکال ما در مجلس است. 
باید درباره تمامی امور با هم گفت وگو کنیم 
تا خطا در تشــخیص و هدف گذاری نداشته 
باشــیم که داریم. همچنیــن نباید خطای 
سیاســی و سیاســتی، تخصیص اعتبار و 
تضعیف بخش خصوصی نداشته باشیم که 
این ها را هم داریم. گاهی احساس می کنیم 
بخش خصوصی از ما نیســت و آن را رقیب 
می دانیم. در زبان چیز دیگری می گوییم اما 

در عمل رفتارمان به گونه ای دیگر است.
رئیس مجلــس تأکید کرد: باید شــجاعانه 
تصمیم بگیریم و هزینــه بدهیم که در غیر 
این صورت هیــچ کاری نمی توانیم بکنیم. 
در حوزه قضایــی به ترک فعل رســیدگی 
می شــود اما به نظرم رســیدگی نمی شود. 
امروز در کشــور ما با کســانی کار دارند که 
دارنــد کار می کنند. افســوس می خورم از 
وضع افرادی که به ظاهر متخصص و قلمزن 
هســتند اما نوکری برای دیگران می کنند. 
من گفتم از بحث ها عبور کــردم اما معلوم 
نیست دوستانی که در بخش خصوصی کار 

می کنند این طور باشند.
وی یادآور شد:  در تهران پروژه هایی ساخته 
شــد که به جای اینکه حداقل بدی و خوبی 
را در کنار هم بگویند فقــط بدی ها را بیان 
کردند آن هم در شــرایطی کــه در خارج از 
کشور از من ســوال می کردند که چطور با 
وجود تحریم ها 200 کیلومتر متروســازی 
صورت گرفــت که با کمک مــردم و بخش 
خصوصی بــود. به دروغ گفتنــد که بدهی 
مانده اســت حــال اینکه اگر بــا هر منطق 
اقتصادی محاسبه می شــد، چنین چیزی 
نبود. پس به شــما می گویم قــوی و امین 
باشید و محکم بایستید. این مردم و کشور به 
شما در بخش خصوصی نیاز دارند. مردم ما 
نشان دادند مردان مرد میدان برای روزهای 
سخت هستند و برای اسلام و اهل بیت )ع( 

و ایرانی عزیز حرمت قائل هستند.
وی در پایان گفت: جز برای خدمت به مردم 
کار دیگری نکنید. مــا هم در مجلس با همه 
سختی ها در خدمت شما هستیم تا موانع را 

از سر راه برداریم.
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رییس سازمان هواپیمایی کشوری خبر داد
افزایش ۴۰ درصدی تعداد صندلی هواپیماها

 رییس ســازمان هواپیمایی کشــوری از افزایــش 40 درصدی تعداد 
صندلــی هواپیماها خبــر داد و گفــت: برنامــه خریــد هواپیمای و 
بازگرداندن 100 فروند هواپیمای زمین گیر شــده بــه چرخه پرواز در 
دســتور کار اســت.»محمد محمدی بخش« درباره مشــکل کمبود 
صندلی پــرواز، اظهار کرد: در مدت اخیر چنــد فروند هواپیمای خرید 
شده اســت و در حال افزایش ناوگان نیز هســتیم. در برنامه فعلی نیز 

تصمیم داریم هواپیماهای زمین گیر را سرخط بیاوریم.
وی با بیان اینکه درخواست پرواز نســبت به سال های گذشته به شدت 
افزایش یافته است، افزود: در مدت اخیر تعداد صندلی هواپیماها نیز 40 
درصد افزایش یافته اســت، اما همچنان این میزان افزایش پاسخگوی 
تقاضای فعلی نیست.رییس ســازمان هواپیمایی گفت: از 25 اسفندماه 
1400 تا 15 فروردین امســال دو و نیم  میلیون نفر توســط حمل ونقل 
هوایی جابه جا شــدند.محمدی بخش درباره میزان هواپیماهای سرپا 
نیز گفت: اکنون 158 فروند هواپیمــای عملیاتی داریم و تعداد صندلی 
نــاوگان هوایی نیز 40 درصد افزایش یافته، اما درخواســت نســبت به 
مشابه سال قبل 2.5 برابر شده است و شاهد استقبال مردم از  این بخش 
هســتیم.وی با بیان اینکه برای خرید هواپیما نیــز منتظر مذاکره رفع 
تحریم ها نیســتیم و امکان خرید هواپیما وجــود دارد، گفت: افزایش 
ناوگان درخواســت به حق مردم اســت و تقریباً 100 فروند هواپیمای 
زمین گیر داریم که باید به چرخه پــرواز برگردانیم، البته خرید هواپیما 

نیز در دستور کار است که می تواند به پوشش تقاضا کمک کند.
معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: در حال برنامه ریزی برای نوسازی و 
بازسازی ناوگان هوایی کشور هستیم و به زودی تعداد صندلی ها در این 

بخش افزایش می یابد.

وزارت اقتصاد اعلام کرد
پرداخت ۷۰۰۰ میلیارد وام بدون ضامن

اطلاعات دریافتی از وزارت امور اقتصادی و دارایی حاکی از آن است که 
از زمان اجرای طرح پرداخت وام بدون ضامن تا پایان 15 اردیبهشــت 
ســال جاری بیش از 7000 میلیــارد تومان تســهیلات بدون ضامن 
پرداخت شده است. وزارت اقتصاد در راستای تکلیف رئیس جمهوری 
به بانک های دولتی مبنی بر تســهیل پرداخت وام های خرد، بانک های 
زیرمجموعه خود را در مرحله اول مکلف بــه پرداخت وام های خرد به 
کارکنان، بازنشســتگان و مســتمری بگیران بخش دولتی، عمومی و 
خصوصی بدون دریافت ضامن کرد.البته، قرار شــد تا در ادامه اجرای 

این طرح، به تدریج تمامی مشتریان بانک ها شامل این طرح شوند.
شــرایط دریافت دریافت وام های خرد بدون ضامن اینگونه است که تا 
50 میلیون تومان تنها با نامه کســر از حقوق و برای دریافت وام تا 100 
میلیون تومان با یک نامه کســر از حقوق همراه با چک یا ســفته امکان 
پذیر اســت و مشــمولان این وام باید به بانکی که حقوق خود را از آن 

دریافت می کنند، مراجعه کنند.

البته لازم به ذکر اســت که روند پرداخت وام بــدون ضامن مبتنی بر 
اعتبارسنجی است و رتبه اعتباری افراد در تعیین سفته، چک یا ضامن 

برای پرداخت وام تاثیرگذار است. 
در این زمینه، اطلاعات دریافتی ایسنا از وزارت امور اقتصادی و دارایی 
حاکی از آن اســت که از زمان اجرای طرح پرداخــت وام بدون ضامن 
تا پایان 15 اردیبهشــت ســال جاری بیــش از  7000 میلیارد تومان 

تسهیلات بدون ضامن پرداخت شده است.
همچنین، بیش از 255 هزار نفر این تسهیلات را دریافت کرده اند.

ونیکی  ضوابط اجرایی احراز هویت الکتر
در بانک ها ابلاغ شد

 ضوابط اجرایی »دســتورالعمل حدود و چگونگــی ارائه غیرحضوری 
خدمات پایه به ارباب رجوع در بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی« 
ابلاغ شد.به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، پیرو بخشنامه موضوع 
ابلاغ »دســتورالعمل حدود و چگونگی ارائه غیرحضوری خدمات پایه 
بــه ارباب رجوع در بانک ها و مؤسســات اعتبــاری غیربانکی« مصوب 
جلسه مورخ 24  /11  /1400 شــورای عالی مقابله و پیشگیری از جرائم 
پولشــویی و تأمین مالی تروریســم و با عنایت به اینکه دســتورالعمل 
مذکور صرفاً دربردارنــده چارچوب و الزامات کلی حــدود و نحوه ارائه 
غیرحضوری خدمات پایه بود، لذا ایجاب می کرد جزییات فنی و اجرایی 
آن به نحوی که منجر بــه اجرای یکنواخت مفاد دســتورالعمل مذکور 

شود، تهیه و ابلاغ شود.
بر این اســاس، ضوابط اجرایی دســتورالعمل حــدود و چگونگی ارائه 
غیرحضوری خدمــات پایه به ارباب رجــوع در بانک ها و مؤسســات 
اعتبــاری غیربانکــی متضمــن الزامات فنــی ناظر بر احــراز هویت 
الکترونیکی، نحوه اعمال رویه های شناســایی غیرحضوری و نیز نحوه 
ارائه غیرحضوری خدمات پایه تهیه و پس از طرح و تصویب در جلســه 
مورخ 11  /02  /1401 کمیسیون مقررات و نظارت مؤسسات اعتباری 

بانک مرکزی به شبکه بانکی ابلاغ شد.
این دستورالعمل شامل )42( ماده و  )7( تبصره است.

هشدار وزارت راه درباره پیامک جعلی واریز وجه 
نهضت ملی مسکن

 معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرســازی، طی اطلاعیه ای 
از متقاضیان طرح نهضت ملی مســکن درخواســت کرد تا از باز کردن 
هرگونه پیامک دریافتی از شــماره های شخصی با موضوعاتی همچون 
»واریــز وجه نهضت ملی مســکن« خودداری کنند.معاونت مســکن 
و ســاختمان طی اطلاعیه ای از متقاضیان طرح نهضت ملی مســکن، 
در خواســت کرد تا از باز کردن هرگونه پیامک دریافتی از شماره های 
شــخصی با موضوعاتی همچون »واریز وجه« خودداری کنند.در این 
اطلاعیه، معاونت مســکن وزارت راه و شهرسازی از هموطنان خواسته 
اســت با توجه به اینکه در برخی استان های کشــور پیامک واریز وجه 
از شماره های ناشــناس به متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن ارسال 
شــده که محتمل بر کلاهبرداری از متقاضیان و بروز نارضایتی و عدم 

اطمینان مردم به دستگاه اجرایی است، مراقب این پیام ها باشند. 
همچنیــن در بخش دیگــری از این اطلاعیه تاکید شــده اســت که 
متقاضیان طرح نهضت ملی مســکن، لازم است آگاه باشند که هرگونه 
پیامک دریافتی از شــماره های شــخصی با موضوعاتی همچون واریز 
وجه، جعلی و به قصد کلاهبرداری و سرقت اطلاعات حساب آنها بوده و 
لازم است متقاضیان از باز کردن لینک های ارسالی در این پیامک ها و یا 

واریز وجه به شماره های اعلامی در آنها اکیداً خودداری کنند.

بازار

برهان محمودی   مدیــرکل دفتر طراحی 
و تحلیل فرآیندهای مالیاتی ســازمان امور 
مالیاتی معتقد اســت: بالاخره مالیات خانه 

های لوکس و خالی اخذ خواهد شد.
 ســید احســان خاندوزی وزیر اقتصاد 20 
اردیبهشــت امسال در جلســه کمیسیون 
اقتصــادی مجلس در خصــوص علت عدم 
اجرای قانــون مالیــات از خانه های لوکس 
را »فقــدان ضمانت اجرا بــرای این قانون« 

عنوان کرده بود.
وزیر اقتصــاد تصریح کرده بــود: ابتدا باید 
وزارت راه و شهر ســازی نسبت به شناخت 
خانه های لوکس اقدام کند و ســپس ما در 

مقام وصول مالیات از آنها برآییم.
خاندوزی گفته اســت: در حال حاضر، عملًا 
تا صاحب خانه لوکســی که شناسایی شده، 
قصــد خرید و فــروش نداشــته و ناگزیر از 
گرفتن برگه مفاصا حســاب مالیاتی نباشد، 
نمی توانیــم از وی مالیــات بگیریم؛ یعنی 
اگر فردی قصد فروش خانه خود را نداشــته 

باشد، ما ابزاری برای وصول نداریم.
وی از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی 
برای پیش بینــی ســاز و کار و ضمانتی به 
منظور اخذ ایــن نوع مالیات، درخواســت 

کمک کرده بود.

دو قانون مالیاتی مسکنی
 شکست خورده؟

برخی کارشناســان از اظهارنظر اخیر وزیر 
امور اقتصادی و دارایــی در خصوص قانون 
مالیات بر خانه های لوکــس را »فرجام پوچ 

دومین مالیات ملکی« تعبیر کرده اند.
به گفته این کارشناسان اقتصاد مسکن، بعد 
از شکست قانون دریافت مالیات از خانه های 
خالی، حال سید احســان خاندوزی، وزیر 
امور اقتصادی و دارایــی در خصوص قانون 
دریافت مالیــات از خانه هــای لوکس نیز 
خواســتار کمک نمایندگان مجلس برای 
طراحی ضمانــت اجرای این قانون شــده 

است.

مدیرکل طراحی و تحلیل فرآیندهای 
مالیاتی: شکست قانون های مالیات از 
خانه های خالی و لوکس را قبول ندارم

جهانگیر رحیمــی درباره اخــذ مالیات از 
خانه های خالــی گفت: نباید ایــن تصور را 
داشت که به محض این که رقم مالیات اعلام 
شد قابل وصول اســت بلکه باید در فرایند 
خود پیش برود و مودی مالیاتی )کســی که 
می خواهد مالیات را پرداخت کند( باید این 
فرصت را داشته باشــد که اگر احساس کند 
مالیاتی که برای وی تشــخیص داده شده، 
مالیات به حقی نیست بتواند اعتراض کند؛ 
از آن طرف هم ســازمان امور مالیاتی باید 

بتواند تکالیف قانونی خود را اجرا کند.

اخذ مالیات از خانه های خالی و لوکس 
دیر و زود دارد ولی سوخت و سوز ندارد

مدیرکل دفتر طراحی و تحلیل فرایندهای 

مالیاتی ســازمان امور مالیاتی یادآور شد: 
وقتی این سازمان مالیات را مطالبه می کند 
باید فرصت داده شــود تا مــودی بتواند آن 
را پرداخــت کند. البته اگــر پرداخت نکند 
مطابق با قانون، ســازمان امور مالیاتی این 
فرصت را دارد که مطابق بــا قانون اقدامات 

قانونی جهت وصول آن را پیگیری کند.
وی خاطرنشــان کــرد: مــا به هــر حال 
مالیات های تشــخیص داده شده را وصول 
خواهیم کرد اما بایــد در بازه زمانی خودش 
این کار انجام شــود. ســازمان امور مالیاتی 
نمی تواند فشار چندانی بر مودی وارد کند. 
در حال حاضر نیز مراحــل دو پایه مالیاتی 

خانه خالی و لوکس در حال پیگیری است.

مشکل اصلی عدم اجرای 2 قانون 
مالیات بر خانه های خالی و لوکس: عدم 
شناسایی واحدهای مسکونی مشمول

رحیمی تاکید کرد: مشــکل مــا در قانون 
مالیــات بــر خانه هــای لوکــس موضوع 
شناســایی ایــن خانه ها و اخــذ اطلاعات 
دستگاه های مربوطه که منجر به تشخیص 
رقم مالیاتی کاملًا متقن اســت که منجر به 
ایجاد یک پایه مالیاتــی جهت ارائه به مردم 

شود.
وی با تاکید بر اینکه محاســبات تشخیص 
مالیات در ســازمان امور مالیاتی و توســعه 
سیستم های مربوطه هیچ مشکلی ندارد اما 
قانونگذار شناسایی خانه های خالی و لوکس 
را به دستگاه دیگری واگذار کرده است. مثلًا 
شناســایی خانه های خالی بــا وزارت راه و 
شهرسازی و خانه های لوکس با شهرداری ها 

و سازمان ثبت اسناد و املاک کشور است.

دیتابیس های اطلاعاتی راه و 
شهرسازی و شهرداری توسعه نیافته 

است
مدیرکل دفتر طراحی و تحلیل فرایندهای 
مالیاتی ســازمان امور مالیاتی تصریح کرد: 

ما بر اســاس الگوریتم هایی که خودمان در 
ســازمان امور مالیاتی طراحــی کرده ایم و 
اطلاعاتی که از دستگاه های مربوطه گرفته 
ایم رقم مالیاتی تعلــق گرفته بود واحدهای 
لوکس و خالی را محاســبه و به مالکان این 

واحدها اعلام می کنیم.
وی با اشــاره به وجود برخی آســیب ها در 
زمان شناســایی خانه های مشمول مالیات 
از جملــه خالــی و لوکس گفــت: این عدم 
شناسایی بیشــتر فرایند تشخیص مالیات 
این واحدهــا را تحت تأثیر قــرار می دهد. 
بنابراین اگر آسیب شناسایی مودیان واقعی 
این پایه های مالیاتی برطرف شــود پس از 
آن مشــکل خاصی برای محاسبه و مطالبه 
مالیات تشــخیصی وجود نخواهد داشت. 
چون سامانه های ما برای این کار )محاسبه 

مالیات متعلقه(، توسعه داده شده اند.

سامانه های اطلاعاتی شهرداری ها 
یکپارچه نیست

رحیمی در پاســخ به این پرســش که علت 
ســختی شناســایی واحدهای مشــمول 
مالیات چیست؟ یادآور شــد: عدم توسعه 
سامانه های دستگاه های مربوطه و یکپارچه 
نبودن اطلاعات و دیتابیس های آنها سبب 
شده تا تشخیص واحدهای مشمول مالیات 
خانه های خالی و لوکس ســخت شود. مثلًا 
نهادهــای مربوطه، پایگاه هــای اطلاعات 
توســعه یافته ای در خصــوص واحدهای 

مسکونی کشور ندارند.
وی افــزود: اگــر پایگاه هــای اطلاعاتــی 
دســتگاه های ذیربــط توســعه یافته بود 
محاسبه مالیات این واحدها کاری نداشت. 
این در حالی است که سازمان امور مالیاتی 
درگاه هــای الکترونیکــی جهــت وصول 
مالیات متعلقه را در اختیار دارد و با ارســال 
پیامک به مودیان، مالیات متعلقه را مطالبه 

می کنند.
مدیرکل دفتر طراحی و تحلیل فرایندهای 

مالیاتی ســازمان امور مالیاتی بــا تاکید بر 
اینکه امسال نخستین سالی است که دو پایه 
مالیاتی خانه های خالی و لوکس پیگیری و 
مطالبه می شــود بیان کرد: بنابراین باید با 
کمی صبر و حوصله بــه پیش برویم تا مردم 
هم با این دو نوع مالیات بیشــتر آشنا شوند 
سپس با استفاده از بســترهای الکترونیکی 
که در تمام دنیا رایج اســت اخــذ مالیات را 

پیاده سازی کنند.

پیش بینی قانونگذار از درآمد مالیات 
 از خانه های لوکس در سال جاری:

 ۷00 میلیارد تومان
وی رقم پیش بینی شــده بــرای دریافت 
مالیات از خانه های لوکس در قانون بودجه 
سال جاری را نزدیک به 700 میلیارد تومان 
عنوان و اظهار کرد: بر اســاس قانون بودجه 
امسال واحدهای مســکونی با ارزش بالای 
15 میلیــارد تومــان مشــمول مالیات بر 

واحدهای مسکونی گران قیمت می شوند.
رحیمی ادامه داد: ارزش گذاری واحدهای 
مســکونی کار شــهرداری ها نیســت. از 
سوی دیگر دیتابیس شــهرداری ها درباره 
واحدهای مســکونی با دیتابیس وزارت راه 
و شهرســازی کاملًا متفاوت است. مثلًا در 
راه و شهرســازی کلید دیتابیس کد پستی 
واحد مسکونی است اما در پایگاه داده های 
شهرداری کلید پایگاه اطلاعاتی واحدهای 
مســکونی یکی دیگر از ویژگی های خانه ها 
اســت.مدیرکل دفتــر طراحــی و تحلیل 
فرایندهای مالیاتی ســازمان امور مالیاتی 
تصریح کرد: مشــکل دیگر یکپارچه نبودن 
پایگاه داده های شــهرداری های سراســر 
کشوراســت. مثلًا شــهرداری تهران یا هر 
یــک از کلانشــهرها داده هــای متفاوتی 
از واحدهــای مســکونی دارند و با ســایر 

شهرداری ها یکپارچه نیستند.
وی گفــت: مســئله دیگر مالکیــت واحد 
مسکونی شناســایی شده اســت که آن را 

ســازمان ثبت اســناد و املاک کشور باید 
به ســازمان امور مالیاتی اطلاع بدهد. این 
سلسله اطلاعات را باید به صورت تجمیعی 
و کاربردی در کشور داشته باشیم تا سازمان 
امور مالیاتــی بتواند بر اســاس آنها مالیات 
متعلقــه به واحدهــای لوکس یــا خالی را 

محاسبه کند.

وزارت راه هفته آینده لیست جدید 
خانه های خالی را به سازمان مالیاتی 

ارسال می کند
رحیمی تاکید کرد: قرار اســت هفته آینده 
وزارت راه و شهرســازی اطلاعات تکمیلی 
خانه های خالی سراســر کشور را که مربوط 
به 12 ماهه 1400 اســت به ســازمان امور 
مالیاتی ارسال کند. رقم 580 هزار واحدی 
که پیــش از این بــه عنوان خانــه خالی به 
سازمان امور مالیاتی ابلاغ شده بود، مربوط 

به 9 ماهه 1400 بود.
وی اظهار داشــت: در طول چند هفته اخیر 
ممکن است افرادی که به عنوان مالک واحد 
مسکونی خالی شناسایی و مطالبه مالیات از 
آنها شده، به سامانه مربوطه مراجعه و خالی 
نبودن آن را اعلام کرده باشــند. لذا ممکن 
است تعداد واحدهای خالی قبلی کمتر هم 
شده باشــد چون مردم به ســامانه املاک و 
اســکان مراجعه کرده و اطلاعات مربوط به 

خالی نبودن واحد خود را در آن ثبت کرده اند.
رحیمی خاطرنشــان کرد: موارد اعتراضی 
مودیان مالیاتی خانه هــای خالی به وزارت 
راه و شهرســازی اعلام شــد که قرار است 
ایــن وزارتخانه مجــدداً خالی بــودن این 
واحدهای مســکونی را پایش و احراز کند. 
در صورتی که خالی اعلام شدن این خانه ها 
اشتباه بوده باشد از لیســت اعلامی وزارت 
راه و شهرسازی به ســازمان مالیاتی حذف 

خواهند شد.
وی با بیان اینکــه روزانه مراجعــه افراد به 
ســامانه ســازمان امور مالیاتی جهت ثبت 
اعتراض نســبت به خالی بــودن واحدهای 
مســکونی آنها یــا حتی پرداخــت مالیات 
تعیین شده زیاد است گفت: قبول ندارم که 
گفته می شــود این قانون رها شده و اجرای 

آن پیگیری نمی شود.

با شکست خورده بودن 2 قانون 
مالیات بر خانه های خالی و لوکس 

موافق نیستم
مدیرکل دفتر طراحی و تحلیل فرایندهای 
مالیاتی سازمان امور مالیاتی اذعان داشت: 
من با شکســت خورده بودن قانون مالیات 
بر خانه های خالی موافق نیســتم البته نمی 
گویم که این طرح موفق هم بوده است بلکه 
فقط به پیش می رود و باید منتظر باشــیم تا 
اثری که مد نظر قانــون گذار با اجرای قانون 
مالیات بر خانه های خالی در بازار مســکن 
بوده، به تدریج نمایان شود و به هدف مورد 
نظر دست یابد تا بازار مســکن ساماندهی 

شود.

کارشناس اقتصادی:

خ ارز و تورم پس از عادلانه سازی یارانه ها قابل کنترل است نر
خریدار   یک کارشــناس اقتصادی گفت: 
ایجاد یک نقشــه راه درســت در ســمت 
عرضه و تقاضا، می تواند مــا را به ثبات ارزی 
که هدف اصلی حذف ارز ترجیحی اســت، 

برساند.
 مجید شاکری کارشناس مسائل اقتصادی 
در رابطه با نحوه توزیع عادلانه ارز ترجیحی 
و تاثیرات آن در بازار به ســوالات زیر پاسخ 

داد.

 دیدگاه شما نسبت به تخصیص ارز 
ترجیحی برای تامین کالاهای اساسی 

چیست؟
 از فروردین ســال 97 تا مرداد همان سال، 
همه اقلام اساســی مشــمول دریافت ارز 
4200 تومانی شــدند و بزرگ ترین اشتباه 
هم همین بود. پس از مدتی اقلام اساســی 
متعددی بــه دلایل مختلــف از دریافت ارز 
ترجیحی محروم شــدند. از اوایل بهار سال 
98 تا تابســتان ســال 99، بانک مرکزی به 
دلایلی مثل کمبود منابــع ارزی، همکاری 
نکــردن دولــت وقــت در زمینــه تدوین 
برنامه ای برای ســاماندهی اقلام اساســی 
و چگونگی اســتفاده از آن هــا، در یک بازه 
زمانی 40 روزه بســیاری از ایــن اقلام را از 

دریافت ارز ترجیحی محروم کرد.

  چرا دولت وقت بــا بانک مرکزی در 
تدوین برنامه ای برای ساماندهی اقلام 
اساســی و چگونگی استفاده از آن ها 

همکاری نکرد؟ 
وزارت جهــاد کشــاورزی و وزارت صنعت 
در زمان دولت قبل، نیازمنــد یک تحول از 

جنس برنامه توســعه صنعتــی بودند که 
این دیدگاه در آن زمان وجود نداشــت. در 
این برنامه می توانســتند میزان سهم های 
خارجــی و داخلــی را مشــخص کننــد و 
متناســب با آن ها، بــه صــورت گام به گام 
حذف ارز ترجیحی را انجام دهند؛ این روش 
می توانســت مانع از ایجاد تلاطم و افزایش 

قیمت کالا ها در بازار شود.
با حــذف ارز 4200 تومانی از ســوی بانک 
مرکزی برای بســیاری از کالا های اساسی، 
اختصاص ارز به این کالا ها به ســامانه نیما 
محول شــد؛ درصورتی کــه قیمت همان 
کالا ها در بازار آزاد، در همان زمان بســیار 
افزایش پیــدا کرد. برای مهــار این افزایش 
قیمت و جلوگیــری از ایجــاد کمبود، این 
کالا های اساســی در گروه 21 سامانه نیما 
قرار گرفتند و نرخی پایین تر از نرخ نیمایی 
دریافــت کردند؛ یعنی، به دلیــل بی برنامه 
بودن روش حــذف ارز 4200 تومانی، عملًا 

ارز ترجیحی جدیدی وارد بازار شد.
از طرف دیگر، اولویت بندی برای این کالا ها 
و ایجاد ارز جدید به میزان بالا برای گروه 21 
)دو، یک( ســامانه نیما، سبب شد که برخی 
از قطعه ســازان برای تامیــن منابع خود به 
بازار آزاد مراجعه کرده تــا به تعهدات خود 
در بخش واردات عمل کننــد؛ این موضوع 
دلیلی شد تا قیمت های بازار آزاد در آن زمان 
افزایش پیدا کند. نه تنها در آن زمان حذف 
ارز 4200 تومانی اتفاق نیفتــاد، بلکه یک 
رانت جدید ایجاد کرده بود؛ به نحوی که این 
افزایش نرخ ارز در بازار آزاد، موجب شــده 
بود تا یک تفاوت قیمتی دیگری با ارز جدید 

در سامانه نیما ایجاد شود.

 اجرای طرح توزیع عادلانه یارانه ها 
کار درستی بود؟

مخالف حذف ارز ترجیحی نیســتم و حتی 
آن دســته از افرادی که موافق این ارز بودند 
هم می گوینــد، ارز ترجیحی بایــد بعد از 
مدتی حذف می شد؛ اما نحوه حذف این ارز 
4200 تومانی، از اختصاص آن مهم تر است. 
زمانی که حــذف ارز ترجیحی بدون برنامه 
در سمت عرضه باشــد، این اقدام به عنوان 
بخشی از رســیدن به تعادل جدید در بازار 
به حســاب نمی آید. از بهار امسال، در روند 
حذف ارز ترجیحی برای اقلام باقی مانده، از 

تجربیات گذشته استفاده نشده است.

 برای چگونگــی تخصیص عادلانه 
یارانه هــا چــه راهکارهایــی ارائه 

می دهید؟
 اکنون نیــز می توان بدون نیاز به برگشــت 
دادن اقدامات صــورت گرفته، به یک طرح 
هدفدار رسید. نخستین نکته در این زمینه، 
مربوط به اختصاص بودجه در سمت عرضه 
است؛ یعنی همان بودجه ای که در سال 99 

دریافت شــده بود. از ســوی دیگر، مبادی 
واردات کالا های اساســی باید متنوع شود؛ 
به نحوی که بتوان با ارز های نیمایی تسویه 
هزینــه واردات را انجام داد. اگر در ســمت 
عرضه مشــکلی نباشــد، در کنترل قیمت 

کالا ها هم خللی وارد نمی شود.
دولت از ســمت مصرف کننده هیچ ایده ای 
ندارد؛ به همین دلیل نمی تواند برای روش 
تخصیص این ارز کــه نقدی باشــد یا غیر 
نقــدی و اینکه از چه نــوع ارزی می خواهد 
برای روش نقدی اســتفاده کنــد، تصمیم 
درســتی بگیرد و اکنون، همان نظام کارت 
رفاهــی که در دولــت قبل وجود داشــت، 
اکنون ارتقا پیدا کرده است.ایجاد یک نقشه 
راه درست در سمت عرضه و تقاضا، می تواند 
ما را به یک نقطه ثبات ارزی که هدف اصلی 
برای حذف ارز ترجیحی است، برساند. اگر 
هدف از حذف ارز ترجیحــی، حذف رانت، 
از بین بردن قیمتگذاری دســتوری در نرخ 
ارز و امثال این ها باشــد، علاوه بر اینکه هیچ 
کمکی در ســمت عرضه و تقاضا نمی شود، 

خود باعث بروز مشکلات جدید خواهد شد.

 آیا روشــی که اکنون اعمال شده، 
میزان تورم را افزایش می دهد؟

 قطعــا روش فعلــی باعث تورم می شــود؛ 
زیرا، دچار یک فشــار تورمی ارزی در ازای 
حــذف ارز ترجیحی خواهیم شــد که قابل 
انکار نخواهد بود. یکــی از معضلات، اضافه 
برداشت بانک هاست که بانک مرکزی ناچار 
به تســهیل گری در این زمینه است؛ در غیر 
این صورت، نرخ بهــره آزاد می تواند خیلی 

بیشتر از نرخ فعلی باشد.

اگر در ســمت عرضه برنامه ریزی شــود، با 
کنترل نرخ سهمیه ای و آزاد، می توان تورم 
ناشی از این اقدام را تا حدودی کنترل کرد، 
اما تغییــر در قیمت اقلام را بــه هر حال در 
پیش داریم. اینکه تورم شــیب رشد قیمت 
را مانــدگار می کند یا نه، کاملا بســتگی به 
رفتار ما دارد که شامل سپرده گذاری پولی 
و چگونگی استفاده از اقلام اساسی می شود.

 روش فعلی موجب ایجــاد رانت و 
فساد هم می شود؟

 به گفته سیاســتگذاران، هدف از حذف ارز 
4200 تومانی، از بین بردن رانت است؛ اما با 
توجه به عملکرد فعلی، اگر دوباره به سمت 
ایجاد یک ارز ترجیحی جدید مشــابه سال 
99 برویم، رانت بســیار بیشــتری نسبت 
به قبل ایجــاد خواهد شــد. پرداخت یارانه 

پنهان، به تنهایی ایجاد رانت می کند.
باید از ابتدا به دنبال گسترش صنعت خرده 
فروشی ایرانی در منطقه باشیم و در دل آن، 
حذف ارز ترجیحی را بــه صورت مرحله ای 
انجام دهیم؛ این دیــدگاه کاملا متفاوت از 
روش فعلی یعنی حــذف ارز و اختصاص آن 
به صورت نقدی است و برای هر یک از اقلام 

اساسی، باید برنامه جدایی داشته باشیم.
خرده فروشی یک مدل کســب وکار است 
که در مقابل عمده فروشــی قرار می گیرد و 
به روش هــای مختلفی از جمله فروشــگاه 
فیزیکی، وب سایت، فروش مســتقیم یا از 
طریق کاتالــوگ انجام می شــود. در خرده 
فروشــی، کالا ها مســتقیماً برای استفاده 
شــخصی به مصرف کننده فروخته می شود 

و مقیاس معاملات، کوچک است.



و و چند ابهام وش خودر سامانه یکپارچه فر

در دیدار وزیر صمت با معاون نخست وزیر قزاقستان مطرح شد

وابط اقتصادی ایران و قزاقستان باعث همکاری های گسترده می شود تقویت ر

صنعت
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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قیمت ها در بازار خودرو کاهشی شد
بالاخره دلالان کوتاه آمدند

بررســی روند بازار خودرو نشــان می دهــد کــه دلالان بالاخره ترمز 
قیمت ها در بازار را کشیده و به کاهشی شدن قیمت ها رضایت داده اند. 
این در حالیست که این مسیر کاهش قیمت خودروها در بازار، در هفته 

گذشته و تحت تاثیر خبر آزادسازی واردات خودرو پیش بینی می شد.
 روند قیمت ها در بازار خودرو طی هفته گذشــته نشــان داد که دلالان 
دســت از تلاش بر نمی دارند و همچنان افســار بازار خودرو را به دست 
دارند و اجازه کاهش قیمت ها را در این بازار نمی دهند. این در حالی بود 
که تجربه گذشته نشان می دهد حتی خبرها در رابطه با واردات خودرو 

بر بازار آزاد تاثیرگذار بوده است.
حال اما بررسی قیمت ها در بازار اولین روز از خرداد ماه امسال و مقایسه 
آن با هفته گذشــته نشــان می دهد که گویا دلالان بیــش از این توان 
مقاومت نداشــته  و بدین ترتیب خودرو در بازار آزاد در مسیر کاهشی 
شــدن قرار گرفت.  البته هنوز هم قیمت ها در بازار آزاد بســیار فراتر از 
معمول و با فاصله بســیار از کارخانه تعیین می شــوند. نکته قابل توجه 
اینجاســت که محصولات خــارج از تولید همچون پرایــد نیز همانند 
خودروهای بر مدار خط تولید، بالا و پایین می شود. البته برخلاف آنچه 
که برخی می گویند، هنوز این خودرو به زیر 200 میلیون تومان نرسیده 
است.بطور کلی بررسی بازار دیروز و مقایســه آن با هفته گذشته نشان 
می دهد که در محصولات گروه خودروسازی ســایپا کاهش یک تا 15 

میلیون تومانی شکل گرفته است.
در محصولات ایران خودرو نیز کاهش یک تــا 1۳ میلیون تومان برای 
محصولات تولیدی و البته ۳5 میلیون تومــان برای محصول مونتاژی 
این شرکت )هایما S7 توربو( نســبت به ابتدای هفته گذشته )شنبه( 

مشهود است.

یک مقام مسئول اعلام کرد
صدور ۴۰ هزار شناسه کالا برای کالاهای حوزه 

لوازم خانگی
مدیرکل دفتر صنایع لوازم خانگی وزارت صمت با بیان اینکه نزدیک به 
40 هزار شناسه کالا برای کالاهای لوازم خانگی صادر شده است، گفت: 
برای کســانی که خدمات دهنده کالای قاچاق هســتند جرم انگاری 
شده است.محسن شــکراللهی با بیان اینکه تاکنون نزدیک به 40 هزار 
شناســه کالا برای کالاهای لوازم خانگی صادر شده است، اظهار کرد: از 
ســال 99 نیز تقریباً به صورت تجمیعی 22 میلیون کد رهگیری برای 
لوازم خانگی تولید داخل و کالاهایی که به صورت رســمی وارد کشور 
می شوند ثبت شده اســت و حتی کالاهای کوله بری هم ملزم هستند 

شناسه کالا و کد رهگیری را از سامانه جامع تجارت دریافت کنند.
مدیرکل دفتر صنایــع لوازم خانگــی و اداری وزارت صمت افزود: همه 
کالاهایی که دارای کد رهگیری هستند باید ضمانت هم داشته باشند؛ 
یعنی مصرف کننده بتواند از طریق کد مشــخص شده درسامانه جامع 
تجارت )#7777*4*( یا نرم افزاری که از طرف ســامانه جامع تجارت 
در اپلیکیشن هایی مثل بازار وجود دارد اصالت دار بودن یا تقلبی بودن 

کالا را تشخیص دهد.

وی با بیان اینکه تولیدکنندگان کالاهای داخلی با اصالت ملزم به ثبت 
کد رهگیری شــده اند، گفت: قانون جدید که اصلاح قانــون مبارزه با 
قاچاق است این امکان خوب را به ما می دهد که طبق آن بتوانیم کسانی 
که خدمات دهنده کالای قاچاق هستند جرم انگاری شده و مثل سابق 
نیست که کالاهای قاچاق بتواند در شبکه رسمی کشور کالای تقلبی و 

جعلی بدون جرم انگاری فعالیت داشته باشد.
مدیرکل دفتر صنایع لوازم خانگــی و اداری وزارت صمت افزود: وظیفه 
وزارت صمت کمک به تفکیک کالای با اصالت از کالای قاچاق و تقلبی 
است و بحث شناســه کالا، کد رهگیری، ســامانه ای که برای گارانتی و 
ضمانت آماده شده در راستای این مســاله بوده است.شکراللهی گفت: 
زیرساخت های حقوقی و فنی برای شــروع طرح مبارزه با قاچاق کالای 
لوازم خانگی در کشــور آماده اســت، اما بدون ورود جــدی نهادهای 
نظارتــی و همگرایی که لازمه این کار اســت، اجــرای دقیق این طرح 

محقق نخواهد شد.
مدیرکل دفتــر صنایع لــوازم خانگــی و اداری وزارت صمــت افزود: 
زیرســاخت حقوقی همین اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا اســت، 
زیرساخت فنی آن هم سامانه اصالت ســنجی است که در اختیار مردم 

قرار می دهیم.

بازگرداندن تسهیلات به صورت ریالی بر خلاف 
اساسنامه صندوق توسعه ملی است

رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و چین گفت: بر مبنای اساسنامه 
صندوق توســعه ملی، نباید منابع این صندوق به ریال تبدیل شود، زیرا 
آن را تضعیــف می کند.مجیدرضا حریری گفت: صندوق توســعه ملی 
وظیفه دارد به بنگاه های خصوصی وام دهــد و تعدادی از این بنگاه ها از 
زمانی که عنوان این صندوق، ذخیره ارزی بوده به آن بدهکار هســتند. 
بنگاه های خصوصی وام هایشــان را ارزی دریافت کردند، اما خواستار 

پس دادن آن به صورت ریالی هستند.
او می گوید: باز پــس دادن وام به صورت ریالی از پایه غلط اســت و اگر 
کسی از صندوق توســعه ملی وام می گیرد، متولی صندوق حق ندارد 
این وام را به صورت ریال از آن فرد پس بگیــرد؛ زیرا منابع این صندوق 
متعلق به همه مردم است و با انجام چنین کاری، این صندوق را تضعیف 
خواهیم کرد.به گفته ریری، بر مبنای اساســنامه صندوق توسعه ملی، 
نباید منابع این صندوق به ریال تبدیل شود، اما در این سال ها بر خلاف 
اساسنامه عمل شده که در برخی از این موارد، به علت درخواست دولت، 
این کار با اجازه رهبری صورت گرفتــه، اما در دیگر موارد، کمبود منابع 
دولت و ضعیف بودن رئیس صندوق توسعه ملی علت ریالی پس گرفتن 

وام ها بوده است.
او گفت: رییس صندوق توسعه ملی اعلام کرده که یکی از وزرای دولت 
جدید، ۳/22 هزار میلیــارد تومان پول از این صندوق خواســته، ولی 
صندوق این مقدار پول را به وزیر درخواست کننده وام پرداخت نکرده 
است. گاهی میزان منابع این صندوق نزدیک صفر هم شده، در حالیکه 
در زمان تحریم، چشم دولت ها به صندوق توســعه ملی است و رئیس 

این صندوق باید از منابع آن حفاظت کند.
مهــدی غضنفری رئیس صنــدوق توســعه ملی گفتــه، بازپرداخت 
تسهیلات دریافت شده از این صندوق باید به صورت ارزی باشد، هیئت 
رئیســه اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایــران نامه ای به 
صندوق توسعه ملی ارسال کرده و خواســتار بازگرداندن ارز بنگاه های 

اقتصادی به همان مبلغ زمان دریافت شده است.
علی صالح آبادی رئیــس کل بانک مرکــزی هم گفتــه، بازپرداخت 

تسهیلات ارزی باید به صورت ارزی باشد، نه ریالی.

تولید

طبق اعلام معاون گمرک ایران، تاکنون هیچ ابلاغیه ای 
از وزارت صمــت مبنی بر ممنوعیــت واردات یا تغییر 
گروه کالایی گوشی های آیفون به گمرک اعلام نشده 
اســت، بر این اســاس فعلا واردات این کالا به صورت 

تجاری و همراه مسافر ادامه دارد.
 گزارش های منتشــر شــده از این حکایــت دارد که 
گوشــی های آیفون به گروه 27 منتقل شــده و ثبت 
ســفارش و تامین ارز آن انجام نمی شــود و به عبارتی 

ورود آن متوقف شده است. 
گرچه وزارت صنعت، معدن و تجــارت )صمت( به 
طور رســمی در این رابطه اعلامی نداشته است ولی 
اینکه وضعیت واردات آیفون در گمرک چه تغییری 

کرده اســت، از عســگری- معــاون امور 
گمرکی گمرک ایران- مورد پرســش قرار 

گرفت.
معاون امــور گمرکی گمرک ایــران، با بیان 
اینکه با وجود خبرهای منتشــر شده، هنوز 
هیچ ابلاغ و اعلام رســمی از ســوی وزارت 
صمت مبنی بر ممنوعیــت واردات آیفون و 

یا تغییر گروه کالایی آن به گمرک نشــده است، گفت: 
طبق تبصــره ماده چهــار قانون مقررات صــادرات و 
واردات، کلیه بخشــنامه ها و دستورالعمل های مربوط 
به صــدور و ورود کالا منحصــرا از طریق وزارت صمت 
به سازمان های اجرایی اعلام می شــود و همزمان باید 

به اطلاع عموم برســد، بنابراین هر زمان که 
ابلاغی صورت بگیرد، گمرک نیز طبق همان 

اقدام خواهد کرد.
عســگری ادامه داد: بر این اساس تا هنگامی 
که ابلاغی مبنی بر ممنوعیت صورت نگرفته، 
گمرک طبق روال گذشته عمل خواهد کرد و 
گوشــی های آیفون وارد شده که دارای ثبت 
سفارش بوده، تامین ارز شده و مجوزهای لازم را دارند،  

ترخیص خواهد کرد.
وی در مــورد اینکه در صــورت تغییر گــروه کالایی 
به گروه 27، آیا ورود گوشــی آیفون همراه مسافر نیز 
محدود خواهد شد، یادآور شد که این موضوع نیز منوط 

به ابلاغ دســتگاه های ذیربط به گمرک است ولی فعلا 
ورود آیفون همراه مسافر مانند سایر گوشی ها بلامانع 

است.
گفتنی اســت از مدتی پیش برخی نمایندگان مجلس 
برای ممنوعیت واردات گوشــی های لوکس از جمله 
آیفون رایزنی های داشــته و آن را موجــب خروج ارز 
عنوان کرده اند، این در حالی اســت کــه فعالان حوزه 
گوشی های تلفن همراه موافقتی با این موضوع نداشته 
و این ممنوعیت را بــا توجه به شــرایط تولید داخل و 
نیاز کاربران، چندان منطقــی نمی دادند ضمن اینکه 
تاکنون دســتگاه های ذیربط دولتی رسما مخالفتی با 

ورود این برند گوشی اعلام نکرده اند.

 سخنگوی گمرک گفت: تجارت غیرنفتی ایران در سال 
1400 با کشور عمان چهار میلیون و 190 هزار تن کالا 
به ارزش یک میلیارد و ۳۳5 میلیــون و 500 هزار دلار 
بود که نسبت به سال قبل 27 درصد در وزن و 5۳ درصد 
در ارزش افزایش داشته است. »ســید روح اله لطیفی« 
در آستانه ســفر رییس جمهوری به عمان در خصوص 

تجارت غیرنفتی دو کشــور اظهار داشت: سهم صادرات 
ایران به عمــان از این میزان تجــارت 2 میلیون و 28۳ 
هزار تــن کالای ایرانی بــه ارزش 716 میلیون دلار بود 
که با رشــد 14 درصدی در وزن و 6۳ درصدی در ارزش 
همراه بــوده اســت. وی در خصــوص واردات از عمان 
تصریح کــرد: واردات ایران از عمان هــم یک میلیون و 

907 هزار تــن کالا به ارزش 619 میلیــون و 500 هزار 
دلار بود که 49 درصــد در وزن و 4۳ درصــد در ارزش 
افزایش داشــته است. ســخنگوی گمرک در خصوص 
مهم ترین اقلام صادراتی ایران به عمان گفت: قیر، اوره، 
محصولات آهنــی، میوه وتره بار، مصالح ســاختمانی، 
خشکبار، مواد غذایی، شیرینی و شکلات و لوازم خانگی 

از مهم ترین اقلام صادراتی ایران به عمان بود.لطیفی در 
خصوص مهم ترین کالاهای وارداتی  از عمان نیز تاکید 
کرد: ذرت، زغال سنگ، روغن و دانه های روغنی، گندم، 
جو، ماشــین آلات صنعتی، ماشین آلات راه سازی، مواد 
معدنی تجهیزات پزشــکی و دندانپزشکی از مهم ترین 

کالاهایی بود که به ایران وارد شد. 

گمرک

گمرک

خریدار   وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
با معــاون نخســت وزیر و وزیــر تجارت و 
همگرایــی قزاقســتان دیــدار و در مورد 
سرمایه گذاری های مشــترک تأکید کرد و 
گفت: با تقویت روابط اقتصادی دو کشــور و 
مشارکت شــرکت های ایرانی و قزاقستانی، 
همکاری های عمیق، پابرجا و گسترده تری 

شکل خواهد گرفت.
به گزارش وزارت صمت )شاتا(، »سید رضا 
فاطمی امین« در این دیدار افزود: قزاقستان 
در حوزه معدن بســیار غنی اســت و مانند 
ایران شــرکت های معدنی بزرگی دارد و ما 
می توانیم بخشــی از نیاز وارداتی خود به دو 

میلیون تن ورق را از قزاقستان تأمین کنیم.
وی تصریح کرد: ایــران در حوزه هایی مانند 
لوازم خانگی، تجهیزات پزشــکی و صنایع 
دارویی بــه ظرفیت هــای قابــل توجهی 
رسیده است و می تواند زمینه ساز کارهای 

مشترکی میان دو کشور شود.
فاطمی امین همچنین بر تدوین نقشــه راه 
برای توســعه مبادلات تجاری و اقتصادی 
دو کشور تأکید کرد و گفت: رئیس سازمان 
توســعه تجارت ایران از طرف مــا امورات 
مرتبط با تجارت با قزاقســتان را به صورت 

ویژه پیگیری می کند.

ایران می تواند هاب صادرات قزاقستان 
در منطقه باشد

»بخت ســلطان اوف« معاون نخست وزیر 
و وزیر تجارت و همگرایی قزاقســتان نیز با 
تأکید بر تقویت کریدور فراخزر با اســتفاده 

از امکانات لجســتیکی ایــران گفت: ایران 
با توجه به ظرفیت هــا و توانمندی هایی که 
دارد می تواند به هاب صادرات قزاقستان در 
منطقه تبدیل شــود.وی ادامه داد: در سفر 
نخســت وزیر قزاقستان به کشــور ترکیه، 
اســتفاده از توانمندی هــا و ظرفیت های 
ایران برای افزایش مــراودات تجاری ایران، 
ترکیه و قزاقستان مورد تأکید قرار گرفت و 
موضوع تبدیل شدن ایران به هاب صادرات 
قزاقستان در منطقه موردبحث و تبادل نظر 
قرار گرفت، زیرا این موضوع برای گسترش 

مراودات بســیار مهم اســت.وی با اشاره به 
سفر نخست وزیر قزاقســتان به روسیه نیز، 
ادامه داد: در آن دیدارها نیز بر اســتفاده هر 
چه بیشــتر از پتانســیل های اقتصاد ایران 
تأکید شــده بود و هیئت های کارشناســی 
قزاقستانی نیز که پیش تر به ایران سفرکرده 
بودند، تصمیم های خوبی برای اســتفاده از 
این ظرفیت ها داشتند.معاون نخست وزیر 
و وزیر تجارت و همگرایی قزاقســتان بابیان 
این که درصدد هســتیم تا تجارت سنتی دو 
کشور ایران و قزاقستان را در شرایط جدید 

دوباره احیــا کنیم، گفت: ایــن تجارت در 
حوزه هایی ازجمله فلزات، محصولات آهن 
و ذوب آهن، کود شــیمیایی، کشاورزی و.. 
بوده است.ســلطان اوف بر ضرورت یافتن 
جنبه هــای جدید همــکاری دو کشــور 
تأکید کرد و ادامه داد: به دنبال اســتفاده از 
تجربیات ایــران در حوزه هایی مانند تولید 
ماشــین آلات کشــاورزی، کود شیمیایی، 
تولیدات صنعتی، معــدن و صنایع معدنی 
و همچنین نفــت و گاز با توجه بــه تجربه 

استخراج 120 ساله نفت در ایران هستیم.

وی بر اســتفاده از ظرفیت های لجستیکی 
مؤثر میان دو کشــور تأکید کــرد و افزود: 
کریدور فراخزر که مورداستفاده قزاقستان 
برای تجارت بین المللی و صادرات اســت، 
می تواند با اســتفاده از امکانات لجستیکی 
ایران هر چه بیشــتر تقویت شود؛ همچنین 
مناطق آزاد دو کشــور ظرفیت خوبی برای 

ارتقای مراودات دارند.
ســلطان اوف در ادامــه به مهیا ســاختن 
شــرایط و تســهیلات لازم بــرای ارتباط 
کسب وکارهای دو کشور اشاره کرد و گفت: 
بخش خصوصــی دو کشــور ظرفیت های 
لازم برای افزایش مراودات تجاری با فراهم 
ســاختن شــرایط لازم را دارد و در ترکیب 
هیئت اعزامی نیــز نمایندگان اتحادیه های 
صنفی و صنعتی و اتاق بازرگانی قزاقستان 
حضــور دارنــد.وی در پایــان راه اندازی 
پروازهای مســتقیم بین شــهرهای مهم 
دو کشــور و حل وفصل مســائل ویزایی را 
از مهم تریــن دغدغه فعــالان اقتصادی دو 
کشــور دانســت.گفتنی اســت، هیاتی از 
جمهوری قزاقســتان به ریاســت »بخیت 
ســلطان اوف« معاون نخســت وزیر و وزیر 
تجارت و همگرایی این کشــور، روز شــنبه 
ســی ویکم اردیبهشــت 1401 به منظور 
یک ســفر کاری دو روزه، وارد ایران شد.در 
این سفر قرار اســت دیدارهای مهم معاون 
نخست وزیر جمهوری قزاقستان با مقامات 
ارشــد ایرانی برای بحث وبررســی در مورد 
طیف گســترده ای از موضوعات همکاری 

قزاقستان و ایران برگزار شود.

خریدار  در حالی سامانه یکپارچه فروش 
خودرو با هدف شفافیت بیشتر و تخصیص 
خودرو به مشــتریان واقعی از روز سه شنبه 
)27 اردیبهشــت( آغاز به کار کرده اســت 
کــه محدودیت های ثبت نام و شــرایط آن 
تفاوت چندانی با طرح های فروش گذشته 
ندارد و فقــط امکان خرید یــک خودرو )از 
خودروســازان دولتــی و خصوصی( فراهم 
شــده اما برای فروش هــای حواله ها به غیر 
یا تخصیص خودرو بــا اولویت خانواده های 
بدون خودرو فکری نشده است؛ ضمن اینکه 
همچنان برخی می توانند با کارت ملی های 
اجاره ای و خریــد اطلاعات افــراد اقدام به 

ثبت نام کنند!
 از روز سه شــنبه گذشته ســامانه یکپارچه 
فروش خودرو کار خود را رسما آغاز و اولین 
طرح فروش را اجرایی کرده اســت. علیرغم 
همه توضیحات در مورد نحوه ســازوکار و 
بیان هدف ها از ایجاد چنین سامانه ای )که 
مهمترین آن ایجاد شــفافیت و هدفمندی 
تخصیص خودرو و کسب رضایت مشتریان 
بوده اســت(، اما هنوز ابهاماتــی در رابطه با 

این سامانه وجود دارد.
مهمترین پرســش این اســت بــا توجه به 
اینکه شــرایط فــروش و محدودیت های 
ثبت نام تغییر چندانی نسبت به شیوه های 
فروش قبلی ندارد و تقریبا همان شــرایط 
بدون کم وکاســت چندان اعمال می شود، 
پس چه شــفافیتی و واقعی سازی تقاضا رخ 
خواهد داد؟ به نظر نمی رســد صرف اینکه 
دیگر مشــتریان با خرید یک خودرو بطور 
مثال از شــرکت دولتی، حق خرید خودرو 
از شــرکت های خصوصی را نداشته باشند، 
عملا مشــکلی از حجم تقاضــا و صف های 

طولانــی بــرای خریــد خودروهــای دو 
خودروساز بزرگ را حل کند.

از ســوی دیگر باتوجه به اینکه قــرار بود از 
میــزان دلال بازی ها کم شــده و خودرو به 
مصرف کننده واقعی تخصیص داده شــود، 
انتظار می رفت حداقــل در مراحل ابتدایی، 
اولویت با خانواده های بدون خودرو باشــد 
و شــرط عدم پلاک فعال در خانواده اعمال 
شــود؛ اما همچون روال طرح هــای قبلی 
تنها شــرط عدم پلاک فعال انتظامی برای 

شخص متقاضی وجود دارد.
از ســوی دیگر علیرغم اینکــه صحبت ها بر 
سر حذف فرآیند قرعه کشی برای تخصیص 
خودروها بود اما بــا این روش تنها پای برخی 
خودروســازان خصوصی کــه محدودیتی 
برای فروش نداشتند و عرضه محصولاتشان 
بدون قرعه کشــی بود، به چرخه قرعه کشی 
باز شده اســت. بطور مثال گروه بهمن موتور 
یا مدیران خــودرو که در این ســامانه چهار 
محصول دیگنتــی و فیدلیتی )بهمن  موتور( 
و تیگــو 8 در دو مدل پرو و کلاســیک را در 
قالب فروش فوری عرضــه کرده اند، از طریق 
قرعه کشــی این کار را انجام خواهند داد؛ در 
حالی که تا پیــش از این قرعه کشــی انجام 
نمی دادند.این از جمله موضوعاتی است که 
علاوه بر نارضایتی خودروســازان خصوصی، 
انتقاد فعالان و کارشناســان صنعت خودرو 
را هم به دنبال داشته است و عنوان می شود، 
چرا شخصی که توانایی مالی برای خرید چند 
خودرو )به ویژه از خودروســازان خصوصی ( 

دارد، بایستی دستش بسته شود؟
همچنین فروش حواله هــا و واگذاری امتیاز و 
حقوقی ناشــی از برنده شدن در قرعه کشی ها 
به اشــخاص ثالث ممنوع بود؛ اما بر هیچ کس 

پوشــیده نیســت که حواله هــا به راحتی در 
معرض خرید و فروش قرار می گرفت و نهادی 
مانع از این کار نبود. ایــن موضوع هم از جمله 
مهمترین مواردی است که در سامانه یکپارچه 
فروش خــودرو نیز مورد توجه قــرار نگرفته و 

برای آن راهکاری اندیشیده نشده است.
از سوی دیگر همانطور که اشاره شد، هدف 
اصلی از ایجاد این ســامانه، فروش و عرضه 
جامــع محصولات تمــام خودروســازان، 
کاهش نقــش دلالان و تخصیــص خودرو 
بــه مشــتریان واقعــی و افزایــش منافع 
مشتریان اعلام شده اســت اما تا به اینجای 
کار باتوجه به اینکه تغییــر خاصی در روند 
فروش و عرضــه ایجاد نشــده، بعید به نظر 
می رسد که مشــکلات و آشفتگی های بازار 
خودرو حل شود؛ چراکه مشکل اصلی بازار 
خودرو، صف های طولانی  و هجوم افراد برای 
شــرکت در این بخت آزمایی و قیمت های 
افسارگسیخته خودرو در بازار آزاد )که این 
نیز نتیجــه جذابیت نحوه فروش به  شــیوه 
قرعه کشی باتوجه به اختلاف شدید قیمت 
کارخانه ای محصولات تا بازار آزاد اســت و 
حضور پر رنــگ دلالان(، همــه و همه تنها 
برای محصولات دو خودروساز دولتی است.

علاوه برایــن، در طرح های فــروش قبلی 
علیرغــم اینکه به هر کدملــی، یک خودرو 
اختصاص پیدا می کرد و هر نفر یکبار امکان 
خرید خودرو داشت، اما بازار خرید کدملی 
اشــخاص داغ بود و دلالان اقــدام به خرید 
شــماه ملی و مشــخصات افراد می کردند. 
همچنیــن فــروش حواله هــا و واگذاری 
امتیاز و حقوقی ناشــی از برنده شــدن در 
قرعه کشی ها به اشــخاص ثالث ممنوع بود؛ 
اما بر هیچ کس پوشیده نیست که حواله ها 

به راحتی در معرض فــروش قرار می گرفت 
و نهادی مانع از این کار نبــود. این موضوع 
هم از جمله مهمترین مواردی اســت که در 
ســامانه یکپارچه فروش خودرو مورد توجه 
قرار نگرفته و برای آن راهکاری اندیشــیده 

نشده است.
ســامانه یکپارچه فــروش خــودرو عملا 
تغییری در شیوه فروش و عرضه محصولات 
دو خودروســاز دولتی ایجاد نکرده اســت. 
ضمن اینکه در همین اولیــن دوره فروش، 
محصولات خانواده هایمــا ایران خودرو که 
بیش از یکســال بدون فرآیند قرعه کشــی 
عرضه می شــد، دوباره به چرخه قرعه کشی 
وارد شده اســت. این در حالیست که طبق 
ادعای مســئولان قــرار اســت خودروها 
به تدریج و یک به یک، همزمــان با افزایش 
عرضه و واقعی شــدن تقاضاهــا، از فرآیند 

قرعه کشی حذف و آزادانه عرضه شوند.
در حالیکه به گفته مســئولان قرار اســت 
خودروها به تدریج و یک به یــک، همزمان 
با افزایش عرضه و واقعی شــدن تقاضاها، از 
فرآیند قرعه کشــی حــذف و آزادانه عرضه 
شــوند، دیدیم کــه خودروهای خــارج از 
چرخه بخت آزمایــی )علاوه بر محصولات 
در  حتــی  خصوصــی(  خودروســازان 
محصولات خودروسازان داخلی هم به این 

چرخه بازگرداننده شده  است. 
بنابراین این ســوال مطرح اســت که چرا 
خودروهایی همچون محصــولات خانواده 
هایما که بدون فرآیند قرعه کشــی عرضه 
می شــدند هم وارد این سیســتم و سامانه 
شده اند؟این سوال ایســنا از معاونت صنایع 
حمل ونقــل وزارت صنعت، معدن و تجارت 

مطرح شد اما پاسخی به آن داده نشد.
عــلاوه برایــن، وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت، تاکید دارد که تقــدم تاخیر زمان 
ثبت نــام متقاضیــان در برنده شــدن در 
این شــیوه فروش یــک مزیت نســبت به 
طرح های گذشــته اســت. در فروش هایی 
غیر از طرح هایی که بدون قرعه کشی انجام 
می شــدند و مهلت ثبت نام تا زمان تکمیل 
ظرفیت بود، شــاید این موثر نبودن تقدم و 
تاخیــر در ثبت نام مزیت به حســاب آید اما 
سوال اینجاســت که در فروش  محصولات 
دو خودروســاز بزرگ که همه دســت وپا 
شکســتن ها بخاطر آن هاســت، این عدم 
موثر نبودن تقدم و تاخر چه مزیتی خواهد 
داشت؟ در طرح های فروش ایران خودرو و 
سایپا )جز فروش محصولات خانواده هایما 
و اخیرا شاهین که بدون فرآیند قرعه کشی 
بودند( هم تقدم و تاخیــر ثبت نام، تاثیری 

نداشت.

ورود تجاری و مسافری آیفون فعلا ادامه دارد

رشد ۵۳ درصدی تجارت ایران و عمان
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خاموشی چقدر نزدیک است؟
سخنگوی صنعت برق گفت: از هفته گذشــته 9 درصد به مصرف برق 
کشــور اضافه شــده یعنی عددی حدود 4500 مــگاوات نیاز مصرف 
برق کشور افزایش داشته اســت اما با این حال در شرایط فعلی شرایط 

مساعد است.
مصطفی رجبی مشــهدی، با بیان اینکه با توجه به نیروگاه هایی که در 
مدار تولید قرار گرفته انــد و تعمیراتی که زودتر انجام شــده، وضعیت 
تامین برق حرارتی نیز بهتر از قبل اســت، اظهار کــرد: علیرغم اینکه 
امســال به دلیل خشکســالی با کاهش پنج درصدی ذخایر آبی نسبت 
به سال گذشته مواجهیم، تعمیرات نیروگاه های برقابی به صورت 100 

درصد اتمام یافته و همه واحدها آماده تولید هستند.
وی افزود: با این اوصاف تمام برنامه ریزی ها به این شــکل اســت که با 
حداقل محدودیت ها امسال را پشت ســر بگذاریم و بر اساس تدابیری 
که پیش بینی شــده علاوه بر ارتقاء وضعیت تولید نیروگاه های موجود، 
نیروگاه های جدیدالاحداث هم در مدار تولیــد قرار خواهند گرفت که 
ظرفیت آن ها بسیار خوب است.ســخنگوی صنعت برق با بیان اینکه با 
اضافه شدن نیروگاه های جدید حدود 1500 مگاوات نیروگاه وارد مدار 
خواهد شد، گفت: همچنین برق مازاد نیروگاه هایی که در اختیار صنایع 
هســتند را هم به نرخ خوبی از آنها خریداری می کنیــم، علاوه بر این، 
قیمت خرید برق از نیروگاه های تولید پراکنده را نیز افزایش داده ایم تا 

بتوانند تولید بیشتری داشته باشند.
رجبی مشــهدی با تاکید بر اینکه تلاش و همت ما بر گذر از تابستان با 
کمترین محدودیت اســت، تاکید کرد: از تمام مشترکان تقاضا داریم تا 
با مدیریت مصرف ما را در این مســیر همراهی کنند تا میزان چالش ها 

کاهش یابد.

وی صنعت انرژی چالش های پیش ر
گرانی کم سابقه قیمت سوخت، کمبود دیزل در آستانه فصل تابستان 
و عدم تمایل اوپک برای همکاری شــاید از جمله موانع زیادی باشد که 
مقامات دولتی در سراسر جهان با آن دست و پنجه نرم می کنند. اما در 

حقیقت این موارد نمایانگر مشکلات عمیقتر در صنعت انرژی هستند.

عدم سرمایه گذاری
طی یک دهه گذشــته اروپا و تا حدودی آمریکای شمالی تلاش کردند 
وابستگی به سوختهای فســیلی را کاهش داده و وابســتگی به انرژی 
تجدیدپذیــر را افزایش دهنــد. این تلاش ها باعث مهاجرت ســرمایه 
گذاران از نفــت و گاز و ظهــور ترند جدید ســرمایه گذاری زیســت 
محیطی، اجتماعی و حاکمیتی شد و شــرکتها ناچار شدند هزینه روی 
سوختهای فسیلی را کاهش دهند.وزیر انرژی عربستان سعودی اوایل 
امسال هشدار داد که عدم ســرمایه گذاری در نفت و گاز، اثر بومرنگی 
روی مصرف کنندگان خواهد داشــت و وی تنها مقامی نبود که چنین 
موضوعی را گوشزد کرد. بسیاری از مقامات اوپک هشدار مشابهی داده 
اند اما ظاهرا هیچ فایده ای نداشته اســت. این آژانس بین المللی انرژی 
بود که سال گذشته اعلام کرد جهان نیازی به اکتشاف جدید نفت و گاز 
ندارد زیرا دیگری نیازی به عرضه جدید نفت و گاز نخواهد داشت. البته 
چند ماه بعد آژانس بین المللی انرژی موضع خود را تغییر داد و از اوپک 
خواست تولید نفت را افزایش دهد و این واقعیت ناگوار صنعت انرژی را 
نشــان داد که نمی توان روندی که ســالها در جریان بوده است را ظرف 

مدت چند ماه تغییر داد.

نرخ اندک اکتشاف
موضوعی کــه درباره آن زیاد صحبت نشــده، میانگین نرخ اکتشــاف 
جدید نفت و گاز است که قابل مقایســه با میانگین نرخ تبدیل پنلهای 
خورشیدی اســت که پایین ۳0 درصد اســت.بلومبرگ اخیرا گزارش 
کرده که سه چاهی که شــرکت شل در ســواحل برزیل حفاری کرده 
بود، خشک شــده اند. این غول نفتی یک میلیارد دلار برای حق حفاری 
در این منطقه پرداخت کرده بود و سه ســال زمان برای حفاری صرف 
کرده بود اما نهایتا دست خالی برگشت. اکسون هم موفق نشد از ذخایر 
نفت قابل توجه در بلوکهای برزیلی که 1.6 میلیارد دلار هزینه داشتند، 
بهره برداری کند.این خبر ماهیت پرمخاطره اکتشــاف نفت و گاز حتی 
در مناطقی مانند برزیل که بــه همراه گویان به عنــوان کانون جذاب 
جدید در صنعت انرژی شناخته شده است را بارز کرد. یک مشاور انرژی 
برزیلی به بلومبرگ گفت: اکتشــافهای بزرگ زمانی که نرخ اکتشــاف 
نزدیک 100 درصد بودند، اتفاق افتادند. میانگین نرخ اکتشــاف موفق 

برای صنعت نفت و گاز بسیار پایین تر از 2۳.8 درصد بوده است.

تورم هزینه تولید
روند کلی تــورم تا حد زیادی تحــت تاثیر افزایــش هزینه های انرژی 
بوده اما به خود صنعت انرژی منتقل نشــده اســت. در صنعت شــیل 
آمریکا، هزینه هــای تولید حدود 20 درصد افزایش پیــدا کرده اند. دو 
شــرکت کانتیننتال ریسورســز و هس کورپ اخیرا هشدار داده اند که 
هزینه های بالاتری را برای ســه ماهه دوم خود گزارش خواهند کرد و 

تنها شرکتهایی نیستند که هزینه های بالا را تجربه می کنند.
کمبود مواد خام یکی از دلایل تورم هزینه تولید نه تنها در صنعت شیل 
بلکه در هر میدان نفتی دیگری هســتند. کمبود نیروی کار، مشــکل 
ویژه ای برای صنعت شیل آمریکاست که به بالا رفتن هزینه های تولید 
دامن زده است. تداوم مشکلات زنجیره تامین که ناشی از شیوع پاندمی 
بوده اســت هم در این وضعیت نقش داشته است. مشــکل بزرگتر این 
است که اوضاع صنعت انرژی در ماه های آینده بهبود پیدا نخواهد کرد. 
فشار مربوط به هزینه تولید در شرایطی روی می دهد که دولت فدرال 

واقعا به نفت و گاز نیاز دارد.

حملات سایبری
افزایش قابل توجه حملات سایبری باعث شده است حملات سایبری 
به نگرانی عمده صنعت انرژی در چند ســال گذشته تبدیل شود. هک 
شبکه کلونیال پایپ لاین، مســائل زیادی را در بخش امنیت سایبری 
برجسته کرد اما اقداماتی که پس از این واقعه انجام گرفت، چندان زیاد 

نبودند.
 ،DNV طبق یافته های نظرســنجی جدید شــرکت مشــاوره نروژی
صنعت انرژی نگرانی زیادی نســبت به امنیت ســایبری دارد و بدتر از 
آن، برای کنترل وقایع امنیت ســایبری واقعا آماده نیســت. 48 درصد 
از مدیران انرژی انتظار دارند حملات ســایبری به خسارت فیزیکی به 
دارایی های انرژی منجر شوند و بیش از نیمی از آنها )54 درصد( انتظار 
دارند حملات سایبری به صدمات جانی منتهی شوند. حدود 74 درصد 
هم آسیب زیســت محیطی در نتیجه حملات ســایبری را پیش بینی 
کردند. تنها ۳0 درصــد از این مدیران می دانند اگر شرکتشــان هدف 

حمله قرار گرفت، چه اقدامی باید انجام دهند.

و نیر

مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی گفت: در حال حاضر هیــچ کمبودی برای تامین 
بنزین در کشــور وجود ندارد اما باید مدیریت مصرف 

انجام شود.
جلیل ســالاری ، درباره اینکه چه عواملی در تامین 
بنزین در داخل کشور موثراند، اظهار کرد: این مساله 
بســتگی به عرضه و کیفیت خودروها دارد، علاوه بر 
این  شــرایط حمل و نقل نیز در این مهــم تاثیرگذار 

است.
وی با بیان اینکه کلان شهرها تبدیل به پارکینگ شده 

اند و این مساله یک چالش عمده است، گفت: 
همانطور که واردات خــودرو طرح موضوع 
شــده باید کیفی ســازی خودروها نیز مورد 
توجه قرار بگیرد، خودروهــای با کیفیت که 
مصرف پایینی دارند را وارد کنیم ضمن اینکه 
باید به موضوع خودروهای فرســوده و بحث 

جایگزینی آن ها نیز توجه شود.
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی به تازگی نیز درباره تغییر قیمت بنزین به ایســنا 
گفت:  قیمــت بنزین با تغییر در راســتای اصلاح نظام 

یارانه ها تغییر نمی کند و این مساله ارتباطی 
با بنزین نخواهد داشــت. در شــرایط فعلی 
صحبت و برنامه ای برای تغییــر نرخ بنزین 
مطرح نشــده اســت،   قیمت بنزین با تغییر 
در نظام یارانه ها تغییر نمی کند و این مساله 

ارتباطی با بنزین نخواهد داشت.
ســالاری با بیان اینکه بنزیــن بدون تغییر 
قیمت توزیع خواهد شــد و تغییــری در نحوه توزیع 
بنزین در جایگاه های عرضه ســوخت ایجاد نخواهد 
شــد، اظهار کرد: قیمــت بنزین یارانــه ای 1500 

تومــان و بنزین آزاد نیــز همچنــان ۳000 تومان 
خواهد بود.

وی با تاکید بر اینکه سیســتم ســوخت رسانی مانند 
روال ســابق خواهد بود و هیچ تغییــری در برنامه ها 
ایجاد نشــده اســت، اظهار کرد: جایگاه ها موظف به 
سوخت رسانی با قیمت های قبلی هستند و اگر مردم 
موردی مشــاهده کردند باید این موضوع را به سامانه 
09627 گزارش دهنــد. به هیچ عنــوان تغییری در 
قیمت ها رخ نخواهــد داد و هیچ برنامه ای نیز برای این 

مساله وجود ندارد.

معاون وزیــر نفت گفــت: مــدل قــراردادی جدید 
»B.O.O« در صنعــت نفت باید بررســی شــود که 

مصداق حاکمیتی دارد یا خیر.
 محسن خجســته مهر گفت: هر بخشــی که مصداق 
حاکمیتی بودن شرکت ملی نفت ایران باشد را به بخش 
خصوصی واگذار نمی کنیم؛ بخش های حاکمیتی قابل 

واگذاری به بخشی خصوصی نیستند.
او می گوید: اصل 44 قانون اساســی با ذکر نام تصریح 
کرده کــه چه مــواردی را می توانیم و چــه مواردی را 

نمی توانیم به بخــش خصوصی واگــذار کنیم؛ مدل 
قراردادی »B.O.O« هم باید بررسی شود که مصداق 

حاکمیتی دارد یا خیر.
مدل قــراردادی احــداث )Build(، تملک )Own( و 
بهره برداری )Operate( یا به اختصار »B.O.O«، یک 
مدل قراردادی اســت که آقای بیژن زنگنه وزیر سابق 
نفت، آن را به شرکت ملی نفت ایران ابلاغ و هدف از آن 
را نیز، واگذاری واحدهای بهره بــرداری و نمک زدایی 
نفت به بخش خصوصی برای ســرعت بخشــیدن به 

احداث این واحدها اعلام کرد.
هفتم دی پارســال، آقای مصطفی نخعی ســخنگوی 
کمیسیون انرژی مجلس، از موافقت مجلس با تحقیق 
و تفحص از عملکــرد وزارت نفت دولــت دوازدهم در 
15 محور خبر داده بود که محور هفتم آن، پاسخدهی 
به این سوال اســت که تعجیل در واگذاری ها به روش 

»B.O.O« با چه هدفی دنبال شده است؟
طبق بند هــای 4 و 5 گــروه ۳ از مــاده 2 و و بند »ج« 
از ماده ۳ قانون اجــرای سیاســت های کلی اصل 44 

قانون اساســی، ســرمایه گذاری، مالکیت و مدیریت 
در فعالیت های اقتصادی شــرکت ملی نفــت ایران و 
شرکت های اســتخراج و تولید نفت خام و گاز و معادن 
نفت و گاز، منحصــراً در اختیار دولت اســت و نباید به 

بخش خصوصی واگذار شود.
طبق بند 4 قانون اصلاح قانون نفــت، واحدهای بهره 
برداری و نمک زدایــی نفت موضوع مــدل قراردادی 
B.O.O نیز، مربوط به بالادســت صنعت نفت هستند 

و مالکیت آن ها نباید به بخش خصوصی واگذار شود.

بنزین

نفت

خریــدار   دولــت ســیزدهم در ادامــه 
دیپلماسی انرژی خود و با ســفر وزیر نفت 
کشــورمان به عمــان، 2 کشــور در زمینه 
فعالیت های نفتی در ســه محور توســعه 
یکپارچه میدان مشــترک هنگام، صادرات 
خدمــات فنــی و مهندســی و تجــارت 
محصولات پتروشیمی و فرآورده های نفتی 

به توافق رسیدند.
جواد اوجــی، وزیر نفت ایران روز شــنبه و 
در آستانه ســفر آیت الله ابراهیم رئیسی به 

عمان، راهی این کشور شد.
این ســفر در ادامه مذاکرات نفتــی ایران 
با کشــورهای منطقــه و همســایه انجام 
شــده اســت تا ایران بتواند با اســتفاده از 
ظرفیت های موجود خود در صنعت نفت و 
گاز، بیشــترین نقش را در بازار انرژی بازی 

کند.
ســفر وزیر نفت که با دیدار بــا وزیر انرژی و 
معــادن عمان آغاز شــد و روز گذشــته به 
رایزنی با وزیر خارجه این کشــور رســید، 
ایران توانست در ســه محور با طرف عمانی 
به توافق برســند که امروز با ســفر رییس 
جمهوری بــه این کشــور قرار اســت این 

توافق نامه ها امضا شود.

توسعه یکپارچه میدان مشترک هنگام
مهم ترین توافقی که در این ســفر به دست 
آمد، توسعه یکپارچه میدان نفتی مشترک 
هنگام است. بر این اســاس، میدان هنگام 
بیــن ایــران و عمان مشــترک اســت که 
به صورت یکپارچه توســعه پیدا می کند تا 
بالاترین برداشــت از آن به صورت صیانتی 

صورت بگیرد.
توســعه یکپارچــه میادین مشــترک در 
خاورمیانه موضوعی است که با وجود حجم 
بالای ذخایــر نفت و گاز در ایــن جغرافیا از 

جهان، هیچگاه انجام نشــده و این موضوع 
باعث شــده تا برداشــت غیــر صیانتی از 
میادین مشــترک، منجر بــه حبس منابع 
زیرزمینی و از دست رفتن آن برای همیشه 

شود.
غفلت از توسعه یکپارچه منابع مشترک در 
خاورمیانه در حالی اســت که اغلب میادین 
مشــترک در کشــورهای اروپایی از جمله 
میادین مشــترک در دریای شمال همواره 
به صورت یکپارچه توســعه پیدا می کند که 
این موضوع عــلاوه بر کاهــش هزینه های 
تولید از میادین، باعث برداشــت حداکثری 

نفت و گاز نیز شده است.
با این حال، شرکت های غربی که بیشترین 
ســهم را در توســعه میادین نفتی و گازی 
خاورمیانــه داشــته اند، همــواره بر طبل 

اختلافات کشورها در توســعه این میادین 
کوبیده انــد تا منافــع حداکثــری را برای 
خود داشــته باشــند.این در حالی اســت 
که در میادین مشــترکی که تــا کنون در 
خاورمیانــه به صورت رقابتی توســعه پیدا 
کرده و برداشــت از آنها آغاز شده، برداشت 
غیر صیانتی بوده و عمر تولید از این میادین 

نفتی و گازی را کاهش داده است.
از همیــن رو، توافــق ایران و عمــان برای 
توســعه یکپارچه میدان مشــترک هنگام 
در بخش نفتی آن، علاوه بــر آنکه ظرفیت 
تولید نفت دو کشــور را افزایش خواهد داد، 
می تواند مســیری جدید برای توسعه سایر 
میادین مشــترک از جمله میدان مشترک 
آرش باشد تا کشــورهای ذی نفع بتوانند با 
برداشت صیانتی، بالاترین ضریب برداشت 

را داشته باشند و سهم بیشتری از منابع را از 
زیرزمین استخراج کنند.

صادرات خدمات فنی و مهندسی
 در صنعت نفت

دومین محوری که در ســفر اوجی به عمان 
بین دو کشــور به توافق تبدیل شد، تاکید 
بر صــادرات خدمات فنی و مهندســی در 
بخش های بالادســت و پایین دســت نفت 

بوده است.
ایران در سال های اخیر و با وجود تحریم ها 
توانســته قدرت خود را در بخــش اجرای 
طرح های نفت و گاز توســعه دهد تا آنجا که 
اکنون سازندگان صنعت نفت ایران توانایی 
ســاخت 85 درصد از تجهیزات این صنعت 
را دارند و در بخش مهندســی و طراحی نیز 

تا 100 درصد توانایی توســط متخصصان 
کشور وجود دارد.

از همین رو ایران می تواند بــا تکیه بر توان 
داخلی خود اجرای پروژه هــای نفت و گاز 
در کشورهای همســایه را بر عهده گیرد که 
علاوه بر درآمدزایی و ارزآوری برای کشور، 
به توســعه مناسبات سیاســی و اقتصادی 

می انجامد.

تجارت محصولات پتروشیمی و 
فرآورده های نفتی ایران و عمان

ســومین محور توافقات در این ســفر نیز 
مشارکت دو کشــور در تجارت محصولات 
پتروشیمی و فرآورده های نفتی بوده است. 
ایران در چند سال گذشــته ظرفیت تولید 
محصولات پتروشیمی و فرآورده های نفتی 
خود را افزایش داده و ایــن موضوع فرصت 
حضــور در بازارهــای بین المللــی را برای 

کشور فراهم کرده است.
تــا آنجــا کــه در ســال گذشــته صنعت 
پتروشــیمی صادراتی 15 میلیارد دلاری را 
به ثبت رسانده اســت. مشارکت دو کشور و 
استفاده از ظرفیت های موجود می تواند این 

بازار را برای ایران گسترده تر کند.
 دولت ســیزدهم توانســته در کمتر از یک 
سال مناسبات انرژی را در سطح منطقه ای 
و جهانی توسعه دهد. ســفرهای اخیر وزیر 
نفــت و دیدارهایش با مقامات کشــورهای 
مختلف در ایران نیز مهــر تاییدی بر رونق 

دیپلماسی انرژی در دولت سیزدهم است.
ایران می توانــد با تکیه بر این دیپلماســی 
نه تنهــا تحریم ها را دور بزنــد و آن گونه که 
تا کنون نیز توانســته صادرات نفت خود را 
افزایش دهد، بلکه به تدریج به سمت بی اثر 
کردن تحریم ها و توسعه صنعت و نفت و گاز 

خود حرکت کند.

کمبودی برای تامین بنزین وجود ندارد

بخش های حاکمیتی صنعت نفت واگذار نخواهد شد

در حاشیه امضای یک تفاهم نامه عنوان شد

شناسایی ۷۰۰ شرکت دانش بنیان در صنعت آب و برق
خریدار  مدیرعامل شرکت مادرتخصصی 
ساتکاب با اشاره به وجود 700 شرکت دانش 
بنیــان در صنعت آب و برق گفــت: تجاری 
ســازی و اســتفاده مردم و صنعــت از این 
محصوات، مهمترین چالش های این شرکت 
ها اســت.میان مرکز پژوهش های توسعه و 
آینده نگری و شرکت ساتکاب تفاهم نامه ای 
امضا شد.در ابتدای این نشست سیدمهدی 
پاکذات، رئیس مرکز پژوهش های توســعه 
و آینده نگری با اشــاره به نقش مهم شرکت 
ســاتکاب در تأمین کالای آب و برق گفت: 
با توجه با توجه به اهمیــت آمایش و تاکید 
رهبر انقلاب بــه توجه آمایش ســرزمین و 
نقش محوری مرکز توســعه و آینده نگری 
در خصوص انجام مطالعات پشتیبان تدوین 
ســند ملی آمایش و نقش آفرینــی که در 
نهایت منجر به تصویب ســند ملی آمایش 
در اسفندماه 1۳99 شــد، نقش جدیدی از 
طرف ســازمان برنامه به مرکز پژوهش های 
توســعه و آینده نگری در ســال جاری داده 
شده و آن هم کمک به استقرار و پیاده سازی 

سند ملی آمایش سرزمین است.
وی ادامه داد: موضــوع اول کمک به تحقق 
الزامات سند ملی آمایش است. بند یازدهم 
این الزام به وزارت نیرو مربوط می شــود که 
وزارت نیرو مکلف اســت با همکاری وزارت 

جهادکشــاورزی، وزارت صمت، ســازمان 
حفاظت محیط زیست و سازمان و سازمان 
برنامه و بودجه کشــور و با توجــه به مفاد 
سند نسبت به تهیه پیش نویس مصوبه آب 
قابل برنامه ریزی، ظرف مدت یک ســال و 
بازنگــری آن در دوره های حداقل 5 ســاله 
اقدام و برای بررسی به کمیسیون و تصویب 

به شورای عالی آمایش سرزمین ارائه کند.
پاکذات بــا بیان اینکه مــورد دیگری که در 
مرکــز پیگیری می کنیم مربــوط به تصویر 
مطلوبی کــه در افق ســند 1424 در مرکز 
تصویب شــد، افزود: در پایان بــازه زمانی 
سند آمایش سرزمینی تصویر مطلوبی برای 
سطح ملی کشور ترسیم شــده و ما در مرکز 
به دنبال این هســتیم که وضوح سند را در 
بخش های مختلف بیشتر کنیم. این تصویر 
هم ترسیم نمی شــود جز کمک به مطالعات 
آینده نگری و آینده نــگاری. ما این آمادگی 
را داریــم که در بخــش بــرق و آب، چنین 
تصویری را برای آینده کشــور ترسیم کنیم 
تا مشخص شــود که در آینده باید به سراغ 
چــه فناوری هایی برویم کــه از همین الان 
به فکر ســاخت کالاهای مورد نیاز و تأمین 
مالی مربوطــه باشــیم.وی با بیــان اینکه 
این مطالعــات می تواند در گــروه آمایش 
سرزمین ما انجام شــود، ادامه داد: در مرکز 

یکی از 5 گروه پژوهشی ما گروه آینده نگری 
و فناوری های نوین اســت که در سال جاری 
ما به عنوان نقش خودمان در تحقق شــعار 
سال، مأموریتی را در این گروه تعریف کردیم 
که درواقع تدوین نظام مســائل شرکت های 

دانش بنیان و اقتصاد دانش بنیان است.
پاکذات با اشــاره به اینکه شرکت ساتکاب 
اگر بخواهــد در حوزه دانش بنیــان با نگاه 
آینده نگرانه نگاه کند، به چهار نوع شــرکت 
دانش بنیان و اســتارتاپ نیاز دارد، تصریح 
کرد: نوع اول شــرکت های دانش بنیانی که 
در حــوزه تولید کار می کننــد. یک چیزی 
که به ذهن ما می رســد، بحث شرکت های 
استارتاپی اســت که در بحث لجستیکی و 
فین تک و بخش تحریمی می توانند کمک 

کنند تا بخش تأمین و تهیه کالاها با سهولت 
بیشتری اتفاق بیفتد. مدل ســومی نیاز ما 
اســتارتاپ هایی هســتند کــه در موضوع 
کلان داده کار می کننــد. دســته چهــارم 
شــرکت هایی هســتند کــه در حوزه های 
مدیریتی همچــون منابع انســانی، برنامه 
ریزی لجستیک و … می توانند به ما کمک 
کنند.مدیــر مرکز پژوهش های توســعه و 
آینده نگری در پایان ســخنان خود مطرح 
کرد: در جلســاتی که در ســازمان برنامه و 
بودجه تشکیل شد، بنا شــد تا نقش حلقه 
واســطه بین ذینفعان نظــام برنامه ریزی 
خارج از دستگاه های اجرایی دولتی را مرکز 
پژوهش ها و توســعه آینده نگری ایفا کند و 
بتواند از دغدغه و ایده های آن ها اســتفاده 
کنــد.در ادامه مراســم مجتبــی اکبری، 
مدیرعامل شرکت ســاتکاب با بیان شرکت 
ســاتکاب از دهه ۳0 در حوزه های ساخت، 
مدیریت ســاخت و تولید کالای آب و برق 
فعالیت می کند، گفت: شرکت های همچون 
بزرگی ایــران ترانســفور به صــورت غیر 
مستقیم و شــرکت صنایع آب و برق کشور 
مشغول خدمت رســانی در کشور عزیزمان 
هســتند.وی افزود: طی چندسال گذشته 
تحریم هــای ظالمانه مشــکلات زیادی را 
برای آب و برق ما ایجاد کرد، اما چندین ثبت 

اختراع داریم که به عنوان مثال در شــرکت 
ایران ترانســفو به زودی معرفی می شود. در 
بحث هوشمند سازی و ارائه الگوی مصرف 
با اســتفاده از هوش مصنوعی هســت که 
شــرکت های دانش بنیان مشــغول کار در 
این حوزه هســتند. شــفافیت موضوع نیاز 
به این هســت که کارهای هوشمندسازی 
فناورانه در این مجموعه قــرار بگیرند مثل 

دستگاه های آی تی و کنتورهای هوشمند.
اکبــری تصریــح کــرد: ســاتکاب بحث 
ســاماندهی شــرکت های دانش بنیان این 
حوزه را هم بــر عهده دارد و 700 شــرکت 
در این حوزه شناســایی شــدند و بحث های 
مزایده ای دارند. این شرکت های دانش بنیان 
با چالش هایی مواجه شدند. مسئله این است 
محصول خود را باید تجاری ســازی کنند تا 
مردم از آن اســتفاده کنند، همین محصولی 
که شرکت های دانش بنیان تولید می کنند، 
توسط شرکت های چینی از ما کپی برداری 
می شــود و در بحث تجاری ســازی مشکل 
داریم.مدیرعامل ساتکاب بیان کرد: اگر قرار 
است اتفاقی در صنعت بیفتد، نیاز به تجاری 
ســازی محصولات داریم. به همین منظور 
یک نظامنامه قوی می خواهیــم که باید در 
کمیسیون اقتصاد تصویب شود و نیاز داریم 

که کار پر قدرتی انجام شود.
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رئیس پلیس فتا پایتخت خبر داد
وهای کمیاب در تهران وشنده دار دستگیری فر

رئیــس پلیس فتــا پایتخت از شناســایی و دســتگیری عامل فروش 
داروهای غیرمجــاز در فضای مجــازی خبر داد و گفــت: از متهمین 
دستگیر شــده بیش از 40 هزار قلم انواع داروی نایاب و کمیاب کشف 

شد.
سرهنگ داود معظمی گودرزی در جمع خبرنگاران افزود: در راستای 
مبارزه با فروشــندگان دارو در فضای مجازی طی رصد و پایش صورت 
گرفته توســط کارشناســان این پلیس، یک کانال تلگرامــی با تعداد 
4۳ هزار دنبــال کننده که اقدام به فروش انــواع داروی نایاب و کمیاب 

می نمود مشاهده شد.
این مقام انتظامی تصریح کرد: کارشناسان پلیس فتا پایتخت اقدامات 
ویژه خود را آغاز کردند و با بهره گیــری از روش های فنی و علمی موفق 

شدند مجرم را در فضای مجازی شناسایی کنند.
وی خاطرنشان کرد: پس از به دست آمدن اطلاعات هویتی متهمین که 
دو نفر بودند و پس از تشــریفات قضائی مجرمین در محل اختفای خود 
در یکی از مناطق جنوبی تهران دســتگیر و بیــش از 40 هزار قلم انواع 

داروی کمیاب و نایاب از وی کشف شد.
ســرهنگ گودرزی افزود: پلیس فتا با رصدهای مستمر و شبانه روزی 
خود در فضای مجازی با کســانی در این فضا اقدام بــه فروش این گونه 

اقلام کنند، مطابق قانون برخورد خواهد کرد.

گزارش دادستان از صحنه حادثه تروریستی در تهران

صالحی: برخورد دستگاه قضائی با عناصر 
وریست عبرت آموز خواهد بود تر

دادســتان تهران، گفت: دســتورات لازم جهت شناسایی و دستگیری 
عاملان حادثه تروریستی خیابان مجاهدان اســلام صادر شده است و 

مرتکبان این جنایت به اشد مجازات محکوم خواهند شد.
به نقــل از مرکز رســانه قوه قضائیــه، علی صالحــی در خصوص 
حادثه تروریســتی خیابان مجاهدین اســلام، اظهار داشــت: به 
محض اطلاع از وقوع این حادثه، فوراً در محــل مورد نظر حضور 
یافتم و ضمن اســتماع گــزارش ضابطین و اتخــاذ تصمیم برای 
شروع سریع تحقیقات، دســتورات فنی لازم در این خصوص صادر 

شد.
وی تصریح کرد: در این راســتا دســتورات ویژه ای جهت حضور اکیپ 
بررسی صحنه جرم صادر شــد و پس از جمع آوری ادله توسط اعضای 
این گروه، معاینات لازم توسط پزشــکی قانونی در محل حادثه صورت 

گرفت.
دادســتان تهران خاطر نشان کرد: بر اســاس اظهارات شهود حاضر در 
صحنه، این شــهید والامقام در حالی که ســوار بر یک دستگاه خودرو 
پراید در مقابل درب منزل خود بوده توســط عناصر تروریســت مورد 

اصابت گلوله قرار گرفته است.

صالحی همچنین تصریح کرد: ضاربان 2 راکب موتورســیکلت بوده اند 
که پس از اقدام به تیراندازی از محل حادثه متواری شده اند.

دادستان عمومی و انقلاب تهران، در پایان با بیان اینکه دستورات لازم 
جهت شناســایی و دســتگیری عاملان خبیث این جنایت تروریستی 
صادر شــده اســت، تأکید کرد: برخورد دســتگاه قضائی با این عناصر 
تروریست عبرت آموز خواهد بود و مرتکبان این جنایت به اشد مجازات 

محکوم خواهند شد.

نحوه دریافت کارت جانبازی بدون مدارک پزشکی
 ۲۰ هزار جانباز فاقد مدارک کارت جانبازی 

دریافت کرده اند
معاون تعاون و امور اجتماعی ســازمان بنیاد شــهید گفت: از سال 98 
تاکنون 20 هزار جانباز تعیین وضعیت شــده و کارت جانبازی خود را 

دریافت کرده اند.
محمود پاکدل گفت: احراز ایثارگری جانبازان به 2 شــیوه امکان پذیر 
اســت. در روش اول رزمندگان با مدارک بالینی و در صورت ســانحه 
همزمان به کمیسیون پزشــکی مراجعه و پس از تعیین درصد، کارت 

جانبازی خود را دریافت می کنند. 
در روش دوم رزمندگانــی که در دوران دفاع مقــدس دچار جراحت 
جنگی شــده اند اما مدارک بالینی هم زمان ندارند، بر اساس تبصره 
بند الف ماده 87 قانون اساسی باید به شورای عالی پزشکی نیرو های 
مســلح مراجعه کنند، که در صورت تایید جراحــت رزمنده، بنیاد 
شهید موظف است، به این افراد کارت ایثارگری یا جانبازی 5 درصد 

بدهد.
معاون تعاون و امور اجتماعی ســازمان بنیاد شــهید و امور ایثارگران 
گفت: رزمنــدگان فاقد مدارک بــا گذراندن 7 مرحلــه در نیروی های 
مســلح، پرونده آن ها به بنیاد شهید ارسال می شــود و پس از گذراندن 
2 مرحله در بنیاد شهید، رزمندگان، کارت ایثارگری و جانبازی خود را 

دریافت می کنند.
اکثر ایثارگران فاقد مدرک، جانبازی اعصاب و روان یا شیمیایی دارند، 
یکی از پیش شــرط های دریافت کارت ایثارگری داشتن 6 ماه حضور 
داوطلب در دوران دفاع مقدس اســت؛ نحوه محاســبه دوران حضور 
رزمندگانی که ســربازی خود را در دفاع مقدس ســپری کــرده اند به 

صورت ۳ چهارم است.
به گفته  پاکدل، درطول برنامه ششــم دولت، از ســال 1۳98 تا 1400 
تاکنون بیش از 100 هزار پرونده برای دریافت کارت جانبازی تشکیل 
شــده که از این تعداد 20 هزار نفــر تعیین وضعیت شــده اند و کارت 

جانبازی خود را دریافت کرده اند.
این افراد پس از دریافــت کارت جانبازی، خود و خانواده هایشــان از 
هزینه های درمانی بدون ســقف به صورت 100 درصــد، دریافت وام 
مسکن و تهســیلات بنیاد شــهید، معاف از مالیات، دریافت حقوق در 
صورت فاقد درآمد بودن و سهمیه 5 درصد استخدامی و آزمون کنکور 

فرزندان برخوردار خواهند شد.
پــس از دوران دفاع مقدس عــده ی زیادی از رزمنــدگان بنا به دلایل 
مختلفی از ســوختن مدارک پزشکی در بیمارســتان های صحرایی، 
نداشتن مدارک کافی و ... برای دریافت کارت ایثارگری و جانبازی خود 

اقدام نکرده اند.
این افراد پس از گذشــت ســال ها از جنگ و با بــروز علائم جراحت 
جنگی مانند، عوارض گاز خــردل، آثار شــیمیایی، اعصاب و روان 
و ترکش، ناچار به درمان با هزینه شــخصی شــده اند و با مراجعه به 
بنیاد شــهید موفق به دریافت کارت جانبازی خود نشده اند و عده ی 
دیگری هم راه های قانونی دریافت ســوابق و کارت جانبازی خود را 

نمی دانند.

شهر

رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت گفت: تمام 
تلاش خود را برای حفظ توله یوز ســوم به کار خواهیم 
بست و پس از اعلام نتیجه گزارش هیات حقیقت یاب، 

با قصورهای احتمالی برخورد خواهد شد.
علی سلاجقه در مراســم گرامیداشت روز جهانی تنوع 
زیستی با بیان اینکه در قرآن مجید، در آیات متعددی 
به موضوع تنوع زیستی اشاره شــده است، اظهار کرد: 
هرگونــه دســتکاری در طبیعت و آســیب به محیط 
زیســت از مصادیق بی تقوایی اســت و آنچه که امروز 
بشــریت با آن مواجه شــده، کیفر عملکرد خود او در 

سالیان گذشته است.
وی افزود: وقتی امنیت حیاتی در کره زمین به مخاطره 
بیفتد، حتماً امنیت غذایی ما آسیب می بیند و گرسنه 

خواهیم ماند.

رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست، این 
ســازمان را مسؤول تنوع زیســتی در کشور 
دانست و گفت: اینکه دبیرخانه تنوع زیستی 
در وزارت جهاد کشــاورزی قرار گرفته، یک 
اشــتباه اســت و ما از دولت خواســتیم که 
این مرجعیــت به ســازمان حفاظت محیط 
زیســت بازگردد البته این بدان معنا نیست 

که عملکرد ایــن دبیرخانه در حاضر مطلوب نیســت 
بلکه هدف آن اســت کــه دبیرخانه به جایــگاه اصلی 
خود بازگردد چراکه کاربر نمی تواند تنوع زیســتی را 

مدیریت کند.
ســلاجقه با تاکید بر تنوع زیســتی و طبیعی بی نظیر 
کشــورمان، آن را یک نعمت بزرگ برشمرد و تصریح 
کرد: این گســتردگی و تنوع می طلبــد که همه ارکان 

حکمرانــی کشــور بــرای حفاظــت از آن 
مشــارکت کنند.معاون رئیــس جمهور در 
ادامه خاطرنشان کرد: ما حتماً باید در بحث 
ارزش گذاری اقتصادی، تنوع زیستی خود را 
قیمت گــذاری کنیم و ببینیم چه از دســت 

می دهیم و چه به دست می آوریم.
وی با اشــاره به نامگذاری امسال به نام سال 
تولید دانــش بنیان و اشــتغال آفرین، گفــت: باید از 
ظرفیت های فناورانه و دانش بنیــان برای حفظ تنوع 
زیســتی بهره بگیریم. ضمن اینکه بــرای نیل به این 
هدف، دست یاری به سوی متخصصان و اندیشمندان 
دراز می کنیم.رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در 
بخش دیگری از سخنانش با اشــاره به پروژه تکثیر در 
اسارت ماده یوز آسیایی، آن را یک دستاورد علمی برای 

کشــور خواند و تصریح کرد: وقتی گونه های جانوری 
و گیاهی در معرض خطر قــرار می گیرند، باید در یک 
فضای حفاظتی آنها را مورد مطالعــه قرار دهیم. حال 
نتیجه این مطالعه چه مثبت باشــد چه منفی، این یک 

دستاورد بزرگ برای کشور است.
سلاجقه، تولد توله یوزه ای آســیایی در اسارت را یک 
فرآیند کاملًا علمی توصیف کرد و گفت: حتماً سازمان 
حفاظت محیط زیســت مراحل مختلف این فرآیند را 
مستندســازی می کنــد و امیدواریم صدا و ســیمای 
جمهوری اســلامی ایران هم آن را بــرای مردم پخش 
کند.وی بــا بیان اینکه تمام تلاش خــود را برای حفظ 
توله یوز سوم به کار خواهیم بســت، اظهار کرد: پس از 
اعلام نتیجه گزارش هیــأت حقیقت یاب، با قصورهای 

احتمالی برخورد خواهد شد.

یک فوق تخصص مراقبــت های ویژه، بــا عنوان این 
مطلب که آبله میمون یک بیماری جدید نیســت و در 
سال های دور شناسایی شــده بود، به تشریح راه های 

انتقال این ویروس پرداخت.
نوید شفیق، گفت: انتقال آبله میمون از انسان به انسان، 

از طریق ترشــحات تنفســی بزرگ منتقل می شود. 
بنابراین بر عکس کرونا، قابل انتقال از هوا نمی باشــد، 

و فقط از روابط و تماس های نزدیک منتقل می شود.
وی افزود: البته این احتمال وجود دارد که این ویروس 

از طریق ارتباط جنسی نیز منتقل شود.

وی ادامه داد: از همین رو لازم اســت نســبت به روابط 
نزدیک مراقب باشیم.

فوق متخصص مراقبت های ویژه، به علائم آبله میمون 
اشاره کرد و افزود: در ابتدا به شــکل سرماخوردگی و 
آنفلوانزا نمایان می شــود، و بعد از 6 تا 12 روز، با بزرگ 

شدن غدد لنفاوی، بثورات پوســتی به شکل آبله بروز 
می کند.

وی گفــت: به نظر می رســد آبله میمــون نتواند مثل 
پاندمی کرونا شیوع پیدا کند، اما چون خاطره خوبی از 

کووید 19 نداریم، نگران آبله میمون می شویم.

زیست

وس ویر

علی قدمی  مطابق گزارش مرکز ملی آمار 
ایران در ســال 1۳98 و در زمانی که بیش 
از 5۳0 هزار ازدواج در یک ســال ثبت شد، 
بیش از 174 هزار طلاق نیــز ثبت گردید. 
یعنی بــه ازای هر ســه ازدواج در ایران یک 

طلاق ثبت شد.
متوســط ســن برای زنان در زمــان طلاق 
به ۳1 و برای مردان به ۳6 ســال رســیده 
اســت. پس از ازدواج که شــاید بتوان آن را 
مهم ترین عامل در رشــد جمعیت دانست؛ 
دوام زوجیت و کاهش میزان طلاق شــاید 

مهم ترین عامل در این زمینه باشد.
با توجه بــه ضــرورت جایگزینی نســل و 
جلوگیــری از ابربحــران جمعیت، طبیعی 
اســت در کنــار توجه بــه افزایــش تعداد 
ازدواج هــا و نرخ بــاروری، بایــد از میزان 

ازدواج ها در کشور هم کاست.
یکی از مهم ترین مقدمات ارتقا فرزندآوری 
در کشور ایجاد به موقع، تضمین صمیمیت 
و دوام زوجیت است. افزایش میانگین سن 
ازدواج و افزایــش فاصله ی بیــن ازدواج و 
اولین فرزند از یک سو و ایجاد فرهنگ ترس 
از بارداری بالای ۳5 سال و افزایش احتمال 
ناباروری در سنین بالاتر از سوی دیگر مانع 
فرزندآوری بســیاری از زوجین در شرایط 
فعلی شــده اســت و از آن جا که حدود 25 
درصد از طلاق ها مطابق آمار سال 98 در سه 
سال اول زندگی اتفاق می افتند، فرزندآوری 
زمانی محقق خواهد شد که این زوج بتوانند 
پــای تعهد خود بــه زندگی مشترکشــان 

بمانند و این ازدواج به جدایی منتهی نشود.

به ازای هر سه ازدواج در ایران یک 
طلاق ثبت شد

مطابق گزارش مرکز ملی آمار ایران در سال 
1۳98 و در زمانــی که بیــش از 5۳0 هزار 
ازدواج در یک ســال ثبت شد، بیش از 174 
هزار طلاق نیز ثبت گردید. یعنی به ازای هر 

سه ازدواج در ایران یک طلاق ثبت شد.
در خانواده های روســتایی بــه ازای هر 5 
ازدواج یک طلاق ثبت شــده بــود و لذا این 
نسبت در خانواده های شهری نگران کننده 
تر بود. در برنامه ی ششــم توسعه )ماده ی 
80( دولت مکلف به تهیــه ی طرح جامعی 
برای کنترل و کاهش طلاق )به عنوان یکی 
از پنج آســیب اجتماعی دارای اولویت( شد 
به گونه ای که طلاق در انتهای برنامه به 25 
درصد میزان کنونی کاهــش یابد. هرچند 

این امر متأسفانه محقق نگردید.
در زمانی که بیش از 5۳0 هــزار ازدواج در 
یک سال ثبت شد، بیش از 174 هزار طلاق 
نیز ثبت گردید. یعنی به ازای هر سه ازدواج 

در ایران یک طلاق ثبت شد.
رشد سالانه ثبت ازدواج تا ابتدای دهه ی نود 
نتیجه ی محتوم اثر تجربه ی گذار جمعیتی 
اســت. در جامعه ای که مدام نسبت جوانی 

بالایی داشته است، شــکل گیری خانواده و 
رشــد مدام ازدواج بدیهی خواهد بود. علاوه 
بر آن رشــد همگام طلاق نیز تا حدی متأثر 
از افزایش خانواده ها در این ســال ها )یعنی 
جمعیت در معرض طلاق( بوده اســت. ولی 
از بیــن رفتن قبح طلاق و تغییرات ســبک 

زندگی را نیز نمی توان بی اثر دانست.

قبح زدایی از طلاق در نسل های جدید 
بسیار بیشتر از نسل های پیشین است

در ســال 1۳96 از هر هزار خانواده ایرانی، 
8 خانــواده به دلیل طلاق از هم گســیخته 
شدند و در مقابل ۳2 خانواده شکل گرفتند. 
قبح زدایــی از طلاق در نســل های جدید 
بسیار بیشتر از نســل های پیشین است به 
طوری که میزان ویژه ســنی طلاق در گروه 
45 تا 49 ســاله )متولدان دهه های چهل و 
پنجاه شمســی(، 4٫1 و در گروه سنی 15 

تا 19 ســاله )متولدان دهه هفتاد و هشتاد 
شمسی( ۳0٫4 است. و این چشم اندازی از 
افزایش احتمالی طلاق در ســال های آتی، 
بــا بالاتر رفتــن نســبت ازدواج کرده های 
نســل های دهه هفتاد و هشــتاد شمسی، 

ترسیم می نماید.
علاوه بر گسترش شهرنشــینی و تأثیرات 
آن، تغییرات رخ داده در ســبک زندگی، و 
تغییــرات نهاد خانــواده، کاهــش باروری 
و به تبع آن بعــد خانوار و بــی فرزند یا تک 
فرزند بــودن برخی خانواده ها باعث شــده 
تا تصمیم گیــری برای جدایی آســان تر از 
گذشته باشــد. در پیمایش ملی طلاق، 45 
درصد همســرانی که طلاق گرفته اند، فاقد 
فرزند بودنــد. بی فرزنــدی در زمان طلاق 
البته ممکن اســت باعث افزایش شــانس 
ازدواج مجدد نیز شــود. موضوع مهم دیگر 
آن است که متولدان دهه ی هفتاد و هشتاد 

شمسی که وارد چرخه ی ازدواج می شوند، 
خود فرزندان خانواده هایی هســتند که در 
دوران کنترل موالید شــکل گرفته و عملًا 
تک فرزند یــا دو فرزندی هســتند. از این 
رو حمایــت خانوادگی و بازگشــت آنان به 
خانواده ی اصلی بعد از رخداد طلاق نسبت 
بــه خانواده هــای پرفرزند آســان تر اتفاق 

می افتد.

عدم شناخت از حقوق و مسئولیت ها 
مهم ترین عامل بروز اختلافات

متوسط ســن برای زنان در زمان طلاق به 
۳1 و برای مردان به ۳6 ســال رسیده است. 
فاصله ی میانگین ســن در اولیــن ازدواج 
بــا میانگین ســن در زمان طــلاق نزدیک 
به میانگین طــول مــدت ازدواج در زمان 
طلاق در کشور 9 سال اســت. طبعاً تلاش 
برای تســهیل گری با هدف کاهش سن در 
اولین ازدواج، بر ســن طلاق نیز مؤثر بوده و 
از طرف دیگر شانس همسران برای ازدواج 
مجدد پس از طــلاق را افزایش خواهد داد. 
اما با ایــن حــال مهم ترین برنامــه ای که 
باید مد نظر سیاســت گزاران قــرار گیرد، 
افزایش مهارت آموزی برای حل مســئله و 
حفظ زندگی از زمانی پیش از شــکل گیری 
زندگی مشــترک تا پس از آن است. در واقع 
بسیاری از مشکلات منجر به جدایی ناشی 
از عدم شناخت از حقوق و مسئولیت های هر 
یک از زوجین در زندگی مشــترک و کسب 
مهارت مواجهه با مسائل و مشکلات مربوط 
به زندگی مشترک اســت. بر همین اساس 
برنامه های مربوط به ایجــاد و حفظ روابط 
عاطفی بین زوج، توســعه ی این صمیمیت 
به عنــوان ســرمایه ی قوی حفــظ و ارتقا 
وضعیت خانواده و فرزندان و مهارت آموزی 
و توانمندســازی زوجین بر همین محورها 
باید در رأس آموزش هــای عمومی و دانش 

آموزی و دانشگاهی کشور قرار گیرند.

تمام تلاش خود را برای حفظ توله یوز سوم به کار خواهیم بست

راه های انتقال آبله میمون

جهانگیر انتقاد کرد

بیمه ها در موضوع سرقت کمک حال مردم نیستند
مهدیه محمــدی   معــاون اجتماعی و 
پیشــگیری از وقوع جرم قوه قضائیه گفت: 
بیمه هــا تاکنون بــه معنــای کامل کمک 
حال مردم در امر ســرقت نشده اند و بیشتر 
به عنوان ســازمان درآمــدی ایفای نقش 
می کنند.به نقل از روابــط عمومی معاونت 
اجتماعی و پیشــگیری از وقــوع جرم قوه 
قضائیه، اولین جلســه مرکزی پیشــگیری 
و مقابلــه با ســرقت با حضــور نمایندگان 
دســتگاه های ذیربــط به ریاســت معاون 
اجتماعی و پیشــگیری از وقــوع جرم قوه 
قضائیه برگزار شــد.اصغر جهانگیر در این 
نشســت که به منظور هم افزایی و مشارکت 
سایر نهادهای مرتبط با موضوع پیشگیری و 
مقابله با سرقت برگزار شد، به قدر و سهم هر 
نهاد در رابطه با سرقت اشاره کرد و گفت: سه 
دسته در جامعه با موضوع سرقت در ارتباط 
هستند. کسانی که خودشان مرتکب سرقت 
می شــوند، آن هایی کــه در خرید و فروش 
اموال مسروقه نقش دارند و مالباخته ها که 
ممکن است شخص یا یک سازمان دولتی و 
خصوصی باشد.وی افزود: در ابتدا مهمترین 
کار این است که سهم بخش های مختلف در 

موضوع سرقت مشخص شود. اگر یک سارق 
بداند کــه نمی تواند به راحتی مال ســرقت 
شده را بفروشد و اگر فروخت به راحتی قابل 
شناسایی و پیگیری است، انجام جرم برای 

او مشکل خواهد شد.
جهانگیر ادامــه داد: قانون در پیشــگیری 
از سرقت ســهم قابل توجهی دارد ولی این 
طور نیست که تنها با قانون به معنای واقعی، 
ســرقت کاهش پیدا می کند ولــی در عین 
حال قانــون به عنوان نقــش بازدارنده باید 

متناسب با جرم باشد.
وی افزود: در حوزه قوانین، قانون ســنگین 
کم نداریم ولی قوانین به دلیل اینکه دائم با 
ارفاقات مختلف روبه رو می شود شرایطی را 

فراهم می کند که مورد عنایت قرار نگیرد.
معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم 
قوه قضائیه درباره اهمیــت هماهنگی بین 
ســازمان زندان ها و نیروی انتظامی اظهار 
کرد: اگر متهمی که به جرم سرقت در زندان 
است آزاد می شود، باید ســازمان زندان ها 
آن را به نیــروی انتظامی اطــلاع دهد تا با 
هشــیاری مأمــوران ارتکاب مجــدد جرم 

توسط متهم کاهش یابد.

جهانگیــر ضمــن تاکیــد بــر وظایــف 
دســتگاه های ذی ربط در کاهش ســرقت 
عنوان کرد: باید مشــخص شود هر دستگاه 
در خصوص سهمی که دارد چقدر وظایفش 
را انجام داده است؛ به طور مثال شهرداری ها 
برای ساختمان هایی که پارکینگ به تعداد 
ندارند جرایمی را در نظر گرفته و بر اســاس 
مصوبات شورای شــهر باید جرایم را صرف 
ساخت پارکینگ های عمومی در آن مناطق 
کند تا خودروهای کمتری در خیابان بماند 
زیرا اگر پارکینگ به تعداد مناســب در شهر 
ســاخته شــود خیلی از خودروهایی که در 

خیابان پارک می شوند به سرقت نمی روند.
جهانگیــر گفــت: موضوع اطلاع رســانی 
و ارتقــای آگاهی هــای عمومــی بــرای 
خودکنترلــی بســیار مهم اســت و صدا و 
ســیما باید از ظرفیت خــود در این رابطه 
اســتفاده کند البته تولید محتــوای آن به 
عهده معاونت اجتماعــی و نیروی انتظامی 
اســت که انواع روش های سرقت را از طربق 
زندان ها، ناجا و دادگستری ها جمع آوری و 
از آن ها تولید محتوا صورت بگیرد.جهانگیر 
ضمن اشــاره به نقش ســمن ها در ارتقای 
آگاهی های عمومی به نقش بسیج محلات 
اشــاره و عنوان کرد: همانطور که در ابتدای 
انقلاب، کشور با اعتماد به مساجد پیروز شد 
امروزه نیز می توان از بسیج در تأمین امنیت 
محلات بهره بــرد.وی ادامه داد: شــرایط 
ســخت اقتصادی، تورم و تحریم ها به قدر 
کافی موجب نگرانی مردم شــده است. در 
این بین اگر مالی هم از آن ها ســرقت شود 
شرایط برایشان بسیار دشوار خواهد بود لذا 
در محله های محروم کــه اهالی، نمی توانند 
هزینه ای برای استخدام نگهبان محله کنند 
بســیج به عنوان مردمی ترین نهاد کشــور 

می تواند این وظیفه را برعهده بگیرد.
جهانگیر اســتفاده از فناوری های نوین در 
پیشگیری از ســرقت را مهم دانست و بیان 
کرد: به روزرســانی فناوری هــا در کنترل 
و پیشگیری از سرقت بســیار حائز اهمیت 
است. زیرا ســارقان با به روزترین روش های 
ســرقت آشــنایی دارند و برای مقابله با آن 
لازم اســت از فناوری های نویــن و به روز 
استفاده شــود.وی در پایان به نقش بیمه ها 
اشــاره کرد و گفت: اغلــب بیمه ها تاکنون 
به معنای کامــل کمک حال مــردم در امر 
سرقت نشده اند و بیشــتر به عنوان سازمان 
درآمدی ایفای نقش می کننــد. بیمه ها به 
هنگام بیمه کردن خودروهــا یا منازل باید 
الزاماتی آموزشی را در دســتور کار داشته 
باشــند؛ به طور مثال اگر قرار است منزلی 
را بیمه ســرقت کنند راه های پیشگیری از 
ســرقت با توجه به محیط و محل سکونت و 
ویژگی های آن نیز در دستور کار قرار گیرد 
و در صورت بروز سرقت، راه های جلوگیری 
از تکرار آن را آسیب شناســی کرده و حسب 
مورد به مراجع مربوطه برای اصلاحات لازم 

اعلام کنند.



برگزاری جلسه هم اندیشی کمیته علمی همایش بین المللی هورامان در دانشگاه کردستان

استان

سنندج-ملایی
  به منظور بررســی روند همایش بین المللــی هورامان و 
حفظ میراث منطقه با حضور اعضای کمیته علمی، جلسه 

هم اندیشی در دانشگاه کردستان برگزار شد.
دکتر رحمــت صادقی، رئیس دانشــگاه کردســتان در 
جلسه ای که به منظور بررســی روند همایش بین المللی 
هورامان با حضــور اعضــای کمیته علمی در دانشــگاه 
کردستان برگزارشد، اظهار کرد: همایش بستری را برای 
گردهمایی مجموعه ای از افراد فراهم می کند تا اطلاعات، 
آگاهی ها و پژوهش هایی را در راســتای محورهای تعیین 

شده، تهیه کنند و تلاش می شــود پژوهشگران به سمت 
موضوعاتی ترغیب شــوند کــه کمتر مــورد توجه قرار 
گرفته است. وی افزود: کمیته علمی همایش بین المللی 
هورامان نیز تلاش کرده اند در تهیــه و تنظیم محورهای 
همایش گوشه چشــمی به ثبت جهانی هورامان داشته تا 
دســتاوردهای مثبت آن را معرفی و پیامدهای منفی آن 
نیز رفع و یا کاسته شــود. رئیس دانشگاه کردستان ضمن 
تاکید بر ضرورت همراه ســازی جامعه محلی در برگزاری 
همایش، عنوان کرد: باید همــکاری مردم را جلب کنیم تا 
ثبت جهانی هورامان نه تنها نقطه قوتی باشد بلکه موجب 

حفظ میراث منطقه و جذب گردشگر شــود. در ادامه هر 
یک از اعضای جلســه جنبه های مختلف همایش را مورد 
بررســی قرار داده و پیشــنهاداتی را برای برگزاری هرچه 
بهتر آن مطرح کردند. تشــکیل بنیاد هورامان شناســی، 
تشکیل هیات مشــاورین، بهره گیری از دانش بومی مردم 
منطقه هورامان، برگزاری کلاس های آموزشی برای مردم 
منطقه و همچنین دهیاران، بروزرســانی سایت همایش، 
تقویت روند اطلاع رســانی و همراهی بــا خبرگزاری ها و 
روزنامه ها از جمله مهمترین مواردی بود که در این جلسه 

بر آنها تاکید شد.
لازم به ذکر است نخستین همایش بین المللی هورامان ۱۰ 

و ۱۱ آبان ماه ۱4۰۱ در دانشگاه کردستان برگزار می شود.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اهواز - محمد مجدم
با اتصال این واحد به شبکه سراسری برق کشور، سطح 
آمادگی تولید این نیروگاه در تابستان پیش رو بهبود 

یافت.
 خلیل محمدی مدیرعامل نیروگاه رامین با اعلام این 
خبر و اشاره به رســالت حیاتي این نیروگاه در تامین 
برق مورد نیاز مردم و صنایع اســتان خوزستان اظهار 
داشت: رفع چالشــهای فنی نیروگاه بمنظور تقویت 
ســطح آمادگی و تولید پایدار انــرژی برق مهمترین 
رویکرد ماست و خرسندیم با تکیه بر تخصص و تجربه 
ارزشمند همکاران خود تعمیرات اساسی واحد ۳۰۵ 
مگاواتی شــماره ۳ را با موفقیت به اتمام رســانده و به 

شبکه سراسری برق کشور متصل نماییم.
محمدی گفــت: بهره برداري،تعمیــرات و نگهداري 
از واحدهــاي نیــروگاه رامیــن داراي پیچیدگي و 
چالشهاي متعددي نســبت به ســایر نیروگاههاي 
کشور اســت و این موضوع با توجه به شرایط اقلیمي 
منطقه و مصــرف بالاي این انرژي حیاتي در اســتان 
خوزستان نقش موثر و حســاس این مجموعه را بیش 
از پیش حائز اهمیت مي کنــد. مدیرعامل نیروگاه با 
اشاره به چالشــهای اقتصادی، تحریمهای ظالمانه و 
مشکلات متعدد در تامین قطعات از بازارهای داخلی 

و خارجی، نقش کارگاههای جانبی مستقر در نیروگاه 
بمنظور ساخت،تعمیر و بازسازی قطعات و تجهیزات 
نیروگاهی را از اقدامات اثرگذار و اساسی در اجرای این 
پروژه دانست. وی ضمن تقدیر از همه پرسنل تلاشگر 
در اجرای این پروژه و همچنین تعمیرات میان دوره ای 
سایر واحد های تولید برق این نیروگاه اظهار امیدواري 
نمود در پیک بــرق و تابســتان پیش رو بــا تکیه بر 
تعهد،تجربه و تخصص ارزشمند این مجموعه شاهد 
تامین پایدار این انرژي حیاتي و تداوم خدمت رساني 

صادقانه به مردم شریف استان خوزستان باشیم .
لازم بذکر است نیروگاه رامین اهواز با 6 واحد تولیدي 
و مجموع ظرفیت ۱8۵۰ مگاوات ســاعت بزرگترین 
نیروگاه بخاري کشور و تامین کننده حدود ۳۵% برق 

مورد نیاز استان خوزستان است.

ایلام-حسن بیگی 
رییس دانشــگاه علوم پزشــکی ایلام گفت: خدمت به 
مردم بالاترین افتخار برای مجموعه دانشگاه محسوب 
می شــود. دکتر جاســم محمدی در دیدار با استاندار 
ایلام اظهار داشــت: همکاران ما به صورت شبانه روزی 
و خصوصاً در ایام بیماری کرونا برای حفاظت از سلامت 
مردم و نجات جان بیمــاران؛ نهایت ایثــار و فداکاری 
خود را به نمایش گذاشــته اند که همــواره مورد تقدیر 
مسئولان و مردم شریف اســتان بوده است. وی با اشاره 
به اینکه خدمت به مردم بالاترین افتخار برای مجموعه 
دانشــگاه محســوب می گردد، افزود: دانشــگاه علوم 
پزشکی حوزه ای گسترده است و رسالت و ماموریت های 
متعددی دارد که یکی از این مسئولیت ها، ارائه خدمات 
به جمعیت میلیونی زائران اربعین حســینی اســت. 
سرپرست دانشگاه علوم پزشــکی ایلام گفت: با توجه 
به اینکه آمارهای مربوط بــه بیماری کرونا به نازل ترین 
حد خود رســیده، بنابراین امســال احتمــالاً زائران از 
کنگره عظیم اربعین حســینی اســتقبال کم نظیری 
داشته باشــند که لازم اســت با همدلی و همفکری در 
راستای رفع مشکلات و ارتقاء سطح ظرفیت ها در جهت 

ارائه خدمات مطلــوب و رضایت بخش گام برداریم. وی 
ادامه داد: بســیاری از مشکلات حوزه سلامت، کشوری 
هستند و همه استان ها درگیر آنها می باشند. لذا در این 
عرصه باید با رفع چالش های فراروی حوزه سلامت، در 
جهت تحقق اهداف و برنامه هــای مدنظر تلاش کنیم. 
دکتر محمدی با اشاره به اینکه در دانشگاه  علوم پزشکی 
مســئله درآمدزایی را در اولویت قرار ندارد، ابراز داشت: 
این دســتگاه  خدمات رســان با وجود اینکه در تمامی 
زمینه ها متحمل هزینه می شود، اما خدمات آن با تعرفه 
دولتی ارائه می شــود زیرا هدف جلــب رضایت جامعه 

است.

ارومیه-رحیم جباردخت
آئین معارفه مدیرعامــل جدید شــرکت توزیع نیروی 
برق اســتان آذربایجان غربی به صورت ویدئو کنفرانسی 
با شــرکت توانیر برگزار شــد. این آئین باحضــور ویدئو 
کنفرانسی حمیدرضا پیرپیران معاون هماهنگی توزیع 
توانیر و قربانی مدیر حراست توانیر، یاسر رهبردین معاون 
هماهنگی امور عمرانی استانداری آذربایجان غربی و مدیر 
عامل تولید برق اســتان و جمعی از مدیــران و کارکنان 
شرکت توزیع نیروی برق اســتان در محل سالن جلسات 
این شــرکت برگزار شــد.  حمیدرضا پیرپیــران معاون 
هماهنگی توزیع توانیر ضمن قدردانی از زحمات مجموعه 
صنعت برق آذربایجان غربی طی چند سال گذشته عنوان 
کرد: اســتان آذربایجان غربی همواره در خدمت رسانی 
به مردم پیشــتاز بوده  و امیدوارم این رویه همچنان ادامه 
داشــته باشــد.  وی اضافه کرد: نباید فراموش کنیم که 
خدمت به مردم یک فرصت است و باید قدر این فرصت را 
که در اختیار قرار داریم به خوبی بدانیم و به نحوی وظایف 
محوله خود را انجام دهیم که در میــان مردم از مجموعه 
صنعت برق به نیکی یاد شــود.  در ادامه این مراسم طاهر 
کیامهــر مدیرعامل جدید شــرکت توزیــع نیروی برق 
آذربایجان غربی ضمن تشکر از زحمات نجات اله علی نژاد 
سرپرست شرکت، برخی از چالش های پیش روی شرکت 

را مورد اشــاره قرار داد و تاکید کرد برنامه مدون و ارسالی 
از ســوی شــرکت توانیر باید با جدیت و سرعت در سطح 
استان اجرایی شــود.  وی همچنین ادامه داد: هوشمند 
ســازی فعالیت ها، جذب حداکثری اعتبارات و بودجه، 
تعامل با مجموعه مدیریتی استان و استفاده از توانمندی 
شــرکتهای دانش بنیان و مدیریت جهادی فرصت هایی 
است که باید از آن ها برای تحقق ماموریت شرکت استفاده 
شــود.  مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق آذربایجان 
غربی خاطر نشــان کرد: بخش هایی نظیرتــاب آوری، 
هوشمند سازی پایش اطلاعات و داده ها، اصلاح تعرفه ها، 
اقتصاد صنعت برق و امنیت شبکه و نیز بحث هایی نظیر 
قرائت مکانیزه، انرژی های نو و تجدیدپذیرو بسیاری دیگر 
از این موارد را نمی توان در ساختارســنتی و فعلی توزیع 

پیگیری کرد و نیاز به ساختار و برنامه ویژه دارند.

کرمانشاه -حسنافخارزاده
به گفته معاون خدمات مشــترکین و درآمد شرکت 
آب و فاضلاب استان کرمانشــاه طی دو ماه گذشته 
هزار و ۳4۱ انشــعاب غیرمجاز شناسایی و تبدیل به 

مجاز شد.
به گــزارش روابــط عمومی شــرکت آب و فاضلاب 
استان کرمانشاه، پیمان رضایی به اهمیت شناسایی 
و برخورد با انشــعابات غیرمجاز از لحاظ جلوگیری 
از تضییــع حقوق مشــترکین و ایجاد خســارت به 
تاسیسات آبرسانی شرکت اشــاره کرد و گفت: طی 
دو ماه گذشته هزار و ۳4۱ فقره انشعاب غیرمجاز در 

استان شناسایی و تبدیل به مجاز گردید.
وی افزود: بیشــتر انشــعابات غیرمجــاز مربوط به 
مناطق حاشیه شهرها اســت و استفاده کنندگان، از 
این انشعابات برای مصارفی همچون آبیاری باغات، 

کشاورزی و ….. استفاده می کنند.
به گفته رضایی اســتفاده غیرمجاز از شــبکه های 
آبرســانی علاوه بر اینکه جرم محســوب می شود و 
مشمول جریمه اســت موجب تضییع حقوق دیگر 
مشــترکین و وارد آمدن خســارت به تاسیســات 

 آبرســانی و تحمیل هزینــه به شــرکت آبفا خواهد 
شد.

معاون خدمات مشــترکین و درآمد شــرکت آب و 
فاضلاب استان کرمانشاه در پایان ضمن اشاره به فرا 
رسیدن فصل گرم ســال و احتمال ایجاد تنش آبی 
در اســتان، خاطر نشان ساخت: مشــترکین گرامی 
می توانند در صورت مشــاهده انشــعابات غیر مجاز 
مراتب را با سامانه ۱۲۲ حوادث و اتفاقات شرکت آب 
و فاضلاب استان درمیان گذاشته و همکاران ما را در 
گذر از تابســتان ۱4۰۱ با کمتریــن تنش آبی یاری 

نمایند.

خوزستان

ایلام

آذربایجان غربی

کرمانشاه

با اتمام تعمیرات اساسی توسط متخصصان نیروگاه رامین اهواز؛

وگاه رامین به شبکه سراسری برق اتصال واحد ۳۰۵ مگاواتی شماره ۳ نیر

رییس دانشگاه علوم پزشکی ایلام:

خدمت به مردم بالاترین افتخار برای مجموعه دانشگاه علوم پزشکی است

باحضور ویدئو کنفرانسی حمیدرضا پیرپیران معاون هماهنگی توزیع توانیر و قربانی مدیر حراست توانیر؛

وی برق آذربایجان غربی  معارفه مدیرعامل جدید شرکت توزیع نیر

معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب استان خبر داد:

شناسایی هزار و ۳۴۱ انشعاب غیرمجاز در استان کرمانشاه

معاون  سازمان بنادر و دریانوردی:

ونق بنادر کشور با توسعه دریامحور   ر
محقق می شود

 

بوشهر - رضا حیدری
معاون برنامه ریزی، توســعه مدیریت و منابع سازمان بنادر و دریانوردی 
گفت: توجه دولت و دیگر ارکان کشور به توسعه دریا محور فرصتی برای 

رونق بنادر است که باید از این ظرفیت بخوبی استفاده شود.
به گزارش روابط عمومی ، حســن بیگ محمدلو معــاون برنامه ریزی، 
توسعه مدیریت و منابع ســازمان بنادر و دریانوردی روز یکشنبه در آئین 
تکریم و معارفه مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشــهر افزود: رهبر 
معظم انقلاب در بیانیه گام دوم انقلاب نیز اشاره داشتند سواحل یکی از 

ظرفیت های مادی استفاده نشده کشور است.
وی ادامه داد: در ســند تحول دولت نیز بخشــی از آن به دریا اختصاص 
داده شــده اســت که جامعه دریایی و بندری باید این بخش را به صورت 
ویژه مطالعه کنند. بیگ محمدلو اظهارداشــت: توجه دولت به استفاده 
از ظرفیت های دریایی کشور جلب شده است که باید از این فرصت ایجاد 

شده باید بخوبی استفاده کرد.
وی اظهار کرد: برای بنادر کشور تصمیم های خوبی با نگاه رشد اقتصادی 
مدنظر مردم گرفته شده اســت که در این طرح بنادر استان بوشهر مانند 

گناوه، دیلم، ریگ، محمدعامری و بوالخیر نیز دیده شدند.
بیگ محمدلو افزود: در این طرح ها شــاید انتفــاع اقتصادی برای دولت 
نداشته باشد اما برای مردم امتیازهای ویژه ای قائل شده است که مدیریت 
جدید بنادر و دریانوردی اســتان بوشــهر باید این مهم را با حمایت  های 
استاندار و پیگیری از طریق ســازمان بنادر و دریانوردی به صورت ویژه 

دنبال کند.

مدیرکل کمیته امداد استان گلستان خبر داد:

فرانشیز خدمات بستری مددجویان کمیته 
امداد رایگان شد

 

گرگان-مهناز محمدزمانی
مدیرکل کمیته امداداســتان گلســتان گفت: با تصویب هیات وزیران، 
فرانشیز خدمات بستری مددجویان کمیته امداد در قالب نظام ارجاع  از 
ابتدای سالجاری رایگان شد. عیسی بابایی ، مدیرکل کمیته امداد استان 
گلســتان  در این باره افزود: با تصویب هیات وزیــران در خصوص تعرفه 
خدمات تشــخیصی و درمانی ۱4۰۱ در بخش دولتــی، خودپرداخت 
)فرانشــیز( تمام مددجویان کمیته امداد اعم از شهری و روستایی برای 

خدمات بستری در قالب نظام ارجاع در بخش دولتی رایگان شد.
بابایی خاطرنشــان کرد: براســاس این تصویب نامه، خدمات ســرپایی 
درمان برای مددجویان با درنظر گرفتن نظام ارجــاع از ۳۰ درصد به ۱۵ 
درصد کاهش یافته اســت.مدیرکل کمیته امداد استان گلستان اظهار 
کرد: فرانشــیز بیماران خاص و صعب العلاج تحت حمایت کمیته امداد 
برای خدمات ســرپایی نیز در قالب نظام ارجاع رایگان اعلام شده است.
وی افزود: همچنین فرانشیز مراجعه به پزشک خانواده برای مددجویان 
شهری کمیته امداد تحت پوشش ســازمان بیمه سلامت در طرح نظام 
ارجاع حداکثر ۷۲۰۰ تومان اســت. بابایی تصریح کرد: پیش از این ۱۰ 
درصــد هزینه های خدمات بســتری بخش دولتی بــرای خانواده های 
روستایی برعهده مددجویان بود که با این تصویب نامه، فرانشیز خدمات 
بســتری برای تمام مددجویان کمیته امداد رایگان شد. مدیرکل کمیته 
امداد استان گلســتان ادامه داد : تعداد ۷8۱۵6 خانوار یعنی  ۱48۵4۵   
نفر از مددجویان تحت پوشــش از بیمه تکمیلی درمــان کمیته امداد 

برخوردار میباشند

فرمانده سپاه ولی عصر )عج( خوزستان خبر داد :

اجرای ۴۰۰ برنامه در سطح خوزستان به مناسب 
وز آزادسازی خرمشهر سالر

 

اهواز - محمد مجدم
سردار شاهوارپوراز پیش بینی 4۰۰ برنامه در سطح خوزستان به مناسب 
سوم و چهارم خرداد با شعار »ما مقاوم هستیم« توسط پایگاه های بسیج، 
نواحی مقاومت و سپاه ولی عصر )عج( استان خبر داد و از پوستر جشنواره 

فرهنگی – رسانه ای ابوذر درحاشیه همین نشست رونمایی شد
 سردار حسن شاهوارپور پیرامون سوم و چهارم خرداد سالروز آزادسازی 
خرمشــهر و روز مقاومت مردم دزفول اظهار کرد: آزادســازی خرمشهر 
در عملیاتــی تحت عنــوان بیت المقدس، ۱۰ اردیبشــهت 6۱ با همت 
رزمندگان اسلام آغاز شد و بعد از ۲۳ شبانه روز تلاش، در نهایت در سوم 

خرداد 6۱ این شهر به دست رزمندگان فتح شد.
فرمانده ســپاه حضرت ولی عصر )عج( خوزســتان افــزود: در آن زمان 
منطقه ای به وسعت پنج هزار کیلومتر مربع در اشــغال متجاوزان بود و 
دشمن ۱9 ماه در این منطقه حضور داشت و برای جلوگیری از پیشروی 
رزمندگان اقدام به ساخت خاکریزها، سنگرها و میدان های مین گسترده 

کرده بود تا رزمندگان نتوانند خرمشهر را آزاد کنند.
وی با بیان اینکه با عنایت خداوند متعال و وحدت و یکدلی ارتش، سپاه، 
بسیج، جهاد سازندگی و مردمی که پشتیبان رزمندگان بودند، توانستیم 
این حماسه بزرگ را رقم بزنیم و دشمن را شکست دهیم اضافه کرد: تمام 
کشورهای منطقه و فرامنطقه به لحاظ مالی، تجهیزاتی و سلاح از صدام 
حمایت می کردند ولی رزمندگان ما با تکیه بــر توانمندی های داخلی و 
هدایت های امام )ره( توانســتند خرمشــهر را به آغوش میهن اسلامی 

برگردانند.

اصفهان-مریم مومنی
نخســتین رویداد بین المللی خصوصی ســازی اقتصاد 
ایــران،  با حضور رییس جمهــور، وزیر امــور اقتصادی و 

دارایی و مقامات عالی رتبه کشور افتتاح شد.
شرکت فولاد مبارکه علاوه بر حضور در نخستین رویداد 
خصوصی ســازی اقتصاد ایــران، با پرپایــی غرفه ای در 

نمایشگاه جانبی آن، به معرفی توانمندی ها و دستاوردها 
اقتصادی خود می پردازد.

حضور محمدیاســر طیب نیا مدیرعامل فولاد مبارکه در 
یکی از نشســت   علمی این رویداد با عنــوان "فرصت ها و 
چالش های بنگاه های دولتی"، جهت هم اندیشی و تبادل 
نظر در خصوص مباحث کلان کشور، یکی دیگر از اهداف 

 فولاد مبارکــه برای حضــور در این رویــداد بین المللی 
است.

این رویــداد با حضور رییس قوه قضائیــه، رییس مجلس 
شورای اســلامی، وزرا و دیگر مسئولان کشــوری تا روز 
سه شنبه ۳ خردادماه ســال جاری در محل سالن اجلاس 

سران ادامه می یابد

ویداد بین المللی خصوصی سازی اقتصاد ایران  حضور فولاد مبارکه در نخستین ر

اصفهان-مریم مومنی
 معاون بهره برداری شــرکت ذوب آهن اصفهان از ثبت 
رکورد جدید ماهیانــه تولید و جذب چــدن مذاب در 

اردیبهشت امسال خبر داد.
مهرداد تولاییان با بیان اینکه افزایش قیمت حامل های 
انرژی، زغال و کک بر قیمت تمام شده محصولات تأثیر 
دارد، گفت: بــا افزایش قیمت مواد اولیــه و حامل های 
انرژی، ذوب آهــن اصفهان بــا برنامه ریزی های علمی، 
افزایش بهره وری و تولید به ویــژه افزایش تولید چدن را 
در دستور کار قرار داد که خوشبختانه با تلاش همکاران 
در بخش کوره بلند و سایر بخش ها، موفق شدیم با تولید 
۲6۱ هزار تن چدن مذاب در اردیبهشت ماه، سقف تولید 

ماهیانه این محصول را افزایش دهیم.
وی با بیان اینکه بیشــترین مقدار تولید چدن در تاریخ 
ذوب آهن اصفهان در اردیبهشــت امســال رقم خورد، 
افزود: این موفقیت با مصرف بهینه کک در کوره بلندها، 

حاصل شده است.
معاون بهره برداری شــرکت ذوب آهن اصفهان با بیان 

اینکه در نیمــه دوم ۱4۰۰ کنورتورهای فولادســازی 
تعمیرات و  بازســازی شــدند، افزود: با ایــن تعمیرات  
ظرفیت جذب چدن در بخش فولادسازی افزایش یافت 
و باعث شد در اردیبهشــت ماه جاری، رکورد جدیدی با 
جذب ۲۲8 هزار تن چدن مــذاب در این بخش محقق 
شــود که ۲ درصد از برنامه های مصوب تولیدی شرکت 

بیشتر است.
وی از ارزش افــزوده 4 هــزار تومانی فولاد نســبت به 
چدن خبــر داد و تأکید کرد: ذوب آهــن اصفهان علاوه 
بر افزایش مقــدار تولید، بر محصولات بــا ارزش افزوده 
بیشــتر تمرکز دارد و بــه همین منظــور برنامه ریزی 
کردیم برای نخستین بار فولاد ویژه شمش  C6۰ تولید 
 کنیم تا بیش  ازپیش، ســوددهی محصولات شرکت را 

افزایش دهیم.
تولائیان با بیان اینکه ذوب آهــن اصفهان با بیش از نیم 
قرن تجربه و با تحلیل های علمی و درک درست از عوامل 
تأثیرگذار داخلــی و جهانی برای هر شــرایطی برنامه 
اقتضایی و آمادگی لازم را دارد، تصریح کرد: بر اســاس 

همین تحلیل ها برنامه ریزی شده تا با تولید محصولات با 
ارزش افزوده بیشتر مانند کلاف، انواعH ، آرک معدنی، 
V۲۱ ،TH۳6 و ریــل معدن و ... حداکثر ســودآوری و 

بهره وری را برای شرکت داشته باشیم.

وی از تمرکــز تمام بخش هــای تولیــدی کارخانه بر 
محصولات با ارزش افــزوده خبر داد و گفــت: از خرداد 
سال جاری برای کاهش مصارف کک، برنامه تزریق پودر 

زغال به کوره بلندها را در دستور کار قرار دادیم.

اصفهان

ثبت رکورد ماهیانه تولید و جذب چدن مذاب در ذوب آهن اصفهان



مدیرعامل ایرانسل:
 تحول دیجیتال نه یک انتخاب، بلکه یک 

ورت است ضر
مدیرعامل ایرانســل در اختتامیۀ ســی امین کنفرانس مهندسی برق، 
طی ســخنانی، با تشــریح دلایل لزوم گذار اپراتورهــای تلفن همراه 
به اپراتور دیجیتال، تأکید کرد: تحول دیجیتال بــرای اپراتورها دیگر 
یک انتخاب نیست بلکه یک ضرورت اســت تا بتوانند نقشی اساسی در 
اقتصاد دیجیتال بازی کنند.به گزارش روابط عمومی ایرانســل، دکتر 
بیژن عباســی آرند با بیان اینکه پس از انقلاب دیجیتــال، اپراتورهای 
تلفن همراه، همــواره در خط مقــدم اختراعات، نوآوری و گســترش 
عرصۀ نفوذ مناســبات و روابط دیجیتال بوده اند، اما هم اکنون با توسعۀ 
محیط های پویا و دیجیتال، خود را در عرصــۀ رقابت، با چالش نوآوری 
و خلق چشــم اندازهای نو مواجه می بینند، گفت: امروزه مدل تجاریِ 
فروش »خدمــات پایه« در اکثر اپراتورهای جهان، همچنان ســودآور 
است، اما باید توجه داشته باشیم که این سودآوری، به هیچ عنوان پایدار 
نخواهد بود و اپراتورها در صورتی که نتواننــد در حوزه تکنولوژی های 
جدید و ارتباط پویا با مشتریان موفق باشــند، به ایفاگر نقش فروشنده 
خدمات پایه ارتباطی تنزل خواهند یافت و نقش خود را در مقام یکی از 

بازیگران اصلی عصر ارتباطات دیجیتال از دست خواهند داد.
وی افزود: بر اســاس این اقتضائات و ضرورت هاســت که اپراتورها به 
منظور باقی ماندن در فضای رقابتِ دیجیتال، به دنبال تبدیل شــدن از 
Tech�( به اپراتور دیجیتال یا »تککو »)Telco )اپراتور همراه یا »تلکو 
co(« هستند. در سال های گذشته، حوزۀ محصولات تلکو صرفاً شامل 
خدمات ارتباطــیِ پایه، نظیر تماس، اینترنت همــراه و برخی خدمات 
محدود دیجیتال و ارزش افزوده بوده است اما در سال های اخیر، گذار از 
»تلکو« به »تککو«، هدف اصلی بســیاری از اپراتورها در جهان از جمله 
ایرانسل اســت که تحقق این امر، جز با تحول دیجیتال میسر نخواهد 
بود. تحول دیجیتال برای اپراتورها دیگر یک انتخاب نیســت بلکه یک 

ضرورت است تا بتوانند نقشی اساسی در اقتصاد دیجیتال بازی کنند.

لایه های مختلف اقتصاد دیجیتال
مدیرعامل ایرانســل، اقتصاد دیجیتال را دارای ســه لایۀ هستۀ اقتصاد 
دیجیتال یا ICT، اقتصاد پلتفرم و خدمات دیجیتالی دانســت و تصریح 
کرد: ایرانسل برای ایفای نقش در هر ســه لایۀ اقتصاد دیجیتال، ملزم به 
توسعه و مدیریت زیست بوم دیجیتال شــده است. زیست بوم دیجیتال، 
شــامل مجموعه ای از زیرســاخت های ارتباطی، پلتفرم های دیجیتال 
و خدمات دیجیتالِ ســمت کاربر اســت کــه طراحی آن بــه گونه ای 
صورت می گیرد که اجزای این زیســت بوم، در کنار یکدیگر، با استفاده 
از هم افزایی، ارزشــی مضاعف ایجاد کنند. به عبارت دیگر »زیســت بوم 
دیجیتال« در تککو، گرافی از محصولات و خدمات دیجیتالِ مرتبط با هم 

است که زنجیره ای از نیازهای مشتریان و سازمان ها را برآورده می کند.
وی افزود: در لایۀ زیرســاخت های ارتباطی، 5G فرصت هایی را برای 
مردم و مشاغل ایجاد می کند که قبلًا وجود نداشته است. سرعت اتصال 
سریع تر، تأخیر بسیار کم و پهنای باند بیشتر، صنایع را متحول می کند 
و تجربیات دیجیتال روزمره را به طور چشــمگیری بهبود می بخشــد. 
خدماتی مانند ســلامت الکترونیک، خودروی متصل و ســامانه های 
هوشــمند کنترل ترافیک، که قبلًا  آنهــا را آینــدۀ دور می دیدیم، به 
زودی به حقیقت خواهند پیوست، به نحوی که جریان های نوظهوری 
همچون اینترنت اشــیا و شــهرهای هوشــمند بر پایه کلان داده ها، 
فنــاوری رایانش ابــری و هوش مصنوعــی، دیگر بخشــی انتزاعی از 

بلندپروازی های فضای آکادمیک به شمار نمی آیند.
عباســی آرند تأکید کرد: یکپارچگی تمــام این فناوری هــا، نیازمند 
 5G 5  است. شبکۀG زیرساخت دادۀ بسیار پرسرعت یا همان شــبکۀ
زیرساخت لازم برای تبادل آنی اطلاعات را فراهم کرده و باعث می شود 
در کســری از ثانیه، تبادل اطلاعات صورت گیرد و بســتر برای تحول 
دیجیتال فراهم گــردد.وی گفت: در لایۀ پلتفــرم، جایگاه فضای ابری 
به عنوان یکی از ارکان اصلی فناوری در مدل هــای تحول دیجیتال بر 
کسی پوشیده نیست. مطالعات شــرکت تحقیقاتی »تی ام فوروم« در 
سال 2022 حاکی از آن اســت که در راستای بهبود کارایی فرایندهای 
سازمانی، شــرکت ها بیش از پیش به رایانش ابری روی خواهند آورد. 
رایانش ابری با همراهی کلان داده ها و هوش مصنوعی، باعث می شــود 
که منابع ســازمان به صورت بهینه تخصیص داده شــوند و نتیجۀ آن 

صرفه جویی در زمان و هزینه ها خواهد بود.
مدیرعامــل ایرانســل، ابرداده ها را دارای نقشــی اساســی در خلق 
تصمیم های بهینه در ســازمان ها در لایۀ پلتفرم دانست و تصریح کرد: 
در دنیای دیجیتال امروز، داده های ســازمانی می توانند به عنوان یک 
دارایی راهبردی، به مزیت رقابتی تبدیل شــوند. بر اســاس مدل های 
تحول دیجیتال برای خلــق ارزش از داده ها، باید آن هــا را به بهترین 
شکل مدیریت، مهندسی و اســتفاده کرد و در نهایت، این جمع آوری 
و توزیع بهینه و امن داده هــا باید به خلــق ارزش و تصمیم گیری های 
بهتر در ســازمان بیانجامد تا چرخۀ تحول دیجیتال داده های سازمان 
کامل شــود.وی افزود: فناوری های هوش مصنوعــی در لایۀ پلتفرم، 
کلان داده ها را به تصمیم های آگاهانه و هوشــمندانه تبدیل می کنند 
که علاوه بر خودکارســازی بســیاری از فرایندها و در نتیجه، کاهش 
هزینه ها، بــه درآمدزایی ســازمان می انجامــد. با اســتفاده از هوش 
مصنوعی، ســازمان می تواند پیشــنهادهای ویژه ای مبتنــی بر رفتار 
مشــتریان ارائه کند. نتیجۀ این پیشنهادهای ویژه، کسب سود و مزیت 

رقابتی در بازار خواهد بود.
عباســی آرند در ادامه، لایۀ خدمات را نیز دارای ظرفیت بسیار زیادی 
برای اپراتورها در زمینۀ دولت الکترونیک و کسب وکارهای الکترونیکی 
دانســت و تأکید کرد: اپراتورها در مسیر تحول دیجیتال و تبدیل شدن 
به تککو، با چالش هایی روبه رو هســتند. یکــی از مهمترین چالش ها، 
مغفــول مانــدن ســرمایه گذاری در بخش های تحقیق و توســعه در 
سال های گذشته بوده است. جالب است بدانید بنا بر تحقیقات صورت 
گرفته توسط موسسۀ »تی ام فوروم«، شــرکت های بزرگ یا به عبارتی 
»هایپر اسکیل«هایی مانند آمازون و گوگل، به طور متوسط، 16 درصد 
از درآمد خود را صرف هزینه های تحقیق و توســعه می کنند، در حالی 
که این رقم در میان بهترین اپراتورهای جهان کمتر از یک درصد است. 
چالش بعدی اکثر اپراتورها در دنیا، وابســتگی شــدید به شرکت های 
فناوری اســت. در واقع اپراتورها به مرور زمان در حال از دســت دادن 
کنترل زنجیرۀ ارزش در حوزۀ فناوری هســتند و فقــط نقش خریدار 
این فناوری هــا را بازی می کنند. اکنون زمان آن اســت کــه این رویه 
تغییر کند و اپراتورها با مشارکت های استراتژیک یا سرمایه گذاری در 

شرکت های فناوری، نقش پررنگ تری در این حوزه ایفا کنند.
وی افزود: به طور خلاصــه، حوزه های تمرکز در ســرمایه گذاری های 
امروز، مسیر فردا را مشخص می کند. ایرانسل تاکنون نقشی اساسی در 
ارتباطات کشور به عنوان هستۀ مرکزی اقتصاد دیجیتال داشته است. 
امروز هدف ایرانسل، بسط دادن این نقش و حضور در لایه های پلتفرم و 
خدمات اقتصاد دیجیتال است. ایرانسل با تمرکز بر مدیریت زیست بوم 
دیجیتالِ خود و سرمایه گذاری بر روی نســل پنجم، هوش مصنوعی، 
ابَرَداده و رایانش ابری در تلاش اســت با کمک به سازمان ها و شرکت ها 
در صنایع مختلف و خلقِ ارزش واقعی در اقتصــاد دیجیتال، بازیگری 

تاثیرگذار در تحول دیجیتال برای پیشرفت کشور باشد.
مدیرعامل ایرانســل در پایان ســخنان خــود، از همۀ شــرکت های 
دانش بنیان، دانشــگاه ها و حوزه های فناوری دعوت کرد تا در مســیر 
روندی که برای تحقق و توسعۀ بحث تحول دیجیتال تعریف شده است، 
ایرانســل را یاری دهند و از این فرصت، برای توسعۀ بیشتر این جنس 

فناوری در داخل کشور و خلق ارزش افزودۀ بیشتر، استفاده کنند.

وابط عمومی به بیمه رازی  جایزه مدیر فعال ر
تعلق گرفت

همزمان با روز ملی روابط عمومــی و ارتباطات، جایزه مدیر فعال روابط 
عمومی ایران به پاس دستاوردهای ناصرالدین اسلامی فرد مدیر روابط 

عمومی و امور بین الملل بیمه رازی به این شرکت تعلق گرفت.
به گزارش خبرگزاری فارس، در بیســتمین دوره جایزه صنعت روابط 
عمومی ایران و نخستین جشــن ملی روابط عمومی که در تالار وحدت 
تهران و بــا حضور دکتر ســعیدرضا عاملی دبیر شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی برگزار شد از دکتر ناصرالدین اسلامی فرد به عنوان مدیر فعال 
روابط عمومی ایران تقدیر به عمل آمد و لــوح تقدیر و تندیس همایش 

مذکور به وی تعلق گرفت.
در این همایش که به همت صاحب نظران و پیشکســوتان برگزار شد، 
مطالعات نوین عرصه روابط عمومی مورد بررسی قرار گرفت و همچنین 
آثار ارسالی شرکت کنندگان توســط کمیته علمی ارزیابی و از مدیران 

برتر این صنعت تقدیر شد.
براساس این گزارش، از روابط عمومی شــرکت هایی همچون راه آهن، 

بانک سپه، بانک اقتصاد نوین، فولاد خوزستان نیز تقدیر به عمل آمد

وم ایجاد شبکه ارتباطی قوی برای شناخت  لز
دقیق نیازهای مشتری

 در ســفر مدیرعامل بیمه میهن و هیأت همراه به رشــت، روند فعالیت 
های بیمه ای شعبه گیلان، وضعیت عملکرد، تعاملات و همکاری های 
آن با بیمه گذاران و بخش های مختلف اســتان، مورد بررسی و ارزیابی 

قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی؛ رســول آریان پور در بازدید از این شــعبه و 
دیدار با همکاران و نمایندگان اســتان گیلان بر لزوم توجه به راهبردها 
و تکالیف مورد نظر، مســئولیت پذیری، افزایش کارایــی و بهره وری، 
بازاریابی و جذب پورتفوی متوازن در جهت رشــد و تعالی بیمه میهن 

تاکید کرد.
مدیرعامل با قدردانی از زحمات رئیس، پرسنل و شبکه نمایندگان این 
شــعبه، سیاســت ها و اهداف راهبردی را مورد توجه قرار داد و ضمن 
تأکید بر تلاش مضاعف برای اجرای دقیق برنامه های تکلیفی و تحقق 
حداکثری اهداف، گفت: بیمه میهن در شــرایط فعلــی باید گام های 
بلندی در راستای افزایش کارایی و بهره وری در تمام شاخص ها بردارد 
و زمینه رشــد و تعالی خود و رضایتمندی بیش از پیش مشــتریان را 

فراهم نماید.
آریان پور ایجاد شــبکه ارتباطی قوی برای شــناخت دقیق مشتری و 
نیازها و انتظارات او را مــورد تاکید قرار داد و گفت مشــتری مداری و 
جلب رضایت مشتریان از عوامل موفقیت یک مجموعه اقتصادی است 
ولذا تعامل، ارتباط و مراودات مطلوب و مســتمر با صاحبان کسب و کار 
و نهادهای جامعه و نیز با مشــتریان و بیمه گذاران بزرگ که سودآورتر 
و ارزش آفرین هستند، بســیار موثر است و تاثیر بســزایی در افزایش 
پرتفوی و سهم از بازار دارد و بستر مناسبی برای رضایتمندی مشتریان 

فراهم می سازد.
در این دیدار همچنین مسائل و مشکلات این شعبه و نمایندگان مورد 

بررسی قرار گرفت و پیشنهادها و راهکارهای لازم ارایه گردید.
مدیرعامل بیمه میهن همچنین در این ســفر با مدیرکل و مســئولان 
بنیاد مســکن اســتان گیلان دیدار و گفتگو کرد. آریان پور گفت بنیاد 
مسکن یکی از مشــتریان بزرگ ماســت که از لحاظ راهبردی مهم و 
برجسته اســت و خدمات دهی مطلوب و رســیدگی و تأمین نیازهای 
بیمه ای آنان از جهات مختلف برای ما حائز اهمیت اســت. در این دیدار 
طرفین بر رفع موانع احتمالی در مســیر ســرویس دهی و توســعه و 

گسترش همکاری ها تاکید کردند.

ورش  وی انسانی با تکیه بر پر توانمندسازی نیر
شغلی در بیمه نوین

شــرکت بیمه نوین با توجه به استراتژی های 
کلان خود مبنی بــر ارتقاء و توانمندســازی 
نیروی انســانی و شــبکه فــروش و نقش آن 
در رضایتمنــدی مشــتریان، گســترش و 
بهینه ســازی دوره های آموزشی را مد نظر قرار 

داده است.
به گزارش روابــط عمومــی و بین الملل بیمه 
نوین؛ این شــرکت پس از بسترســازی ارائه آموزش مجازی در دوران 
کرونا، اقدام به تولید محتوای آموزشی با تکیه بر ظرفیت های همکاران 
و استادان متخصص بیمه و بازاریابی کرده اســت که نتیجه آن تهیه و 

انتشار120 ساعت محتوای آموزشی در سال 1400است.
بر اســاس این گزارش به نقل از اداره آموزش این شرکت، سال گذشته 
بیمه نوین بیش از 82 هزار ساعت دوره آموزشــی را به صورت ترکیب 
حضوری و مجازی برای چهار گروه مدیران، نمایندگان، کارشناســان 

ستاد و شعب با در نظر گرفتن پروتکل های بهداشتی، اجرایی کرد.
مهم ترین دوره ها و کارگاه های آموزش مجازی برگزار شــده توســط 
اداره آموزش بیمه نوین در این مدت شــامل دوره های صدور در کلیه 
رشته های بیمه، خسارت و بازدید بدنه بیمه های اتومبیل، کارگا ه های 
بازاریابی و فروش بیمه های عمر و ســرمایه گذاری و دوره های آشنایی 
با طرح های اختصاصی این شــرکت مانند اتوپلاس و مجتمع مسکونی 
بوده اند.دوره های مدیران عصر دیجیتال، برگزاری لایوهای آموزشــی 
اینســتاگرام بــرای نمایندگان شــرکت، مجازی شــدن آزمون های 
مجوزهای صدور رشــته های فنی و آزمــون حدود اختیــارات بیمه 
های مســئولیت از دیگر اقدامات مهــم بیمه نوین با در نظر داشــتن 
توانمندســازی نیروی انسانی بر اســاس نیازهای روز بازار و روش های 

جدید خدمت رسانی بوده است.
همچنین دوره پودمانی جانشــین پروری و دوره های آموزشــی ویژه 
مدیران از جمله استراتژی هایی است که برای سال جاری در بیمه نوین 

برنامه ریزی شده اند.
گفتنی اســت، با هدف بهره گیری از ظرفیت علمــی و ایجاد انگیزه در 
جهت مطالعات میدانی کاربردی بــر روی موضوعات روز صنعت بیمه 
در میان کارکنان و شبکه فروش، همایش های علمی-پژوهشی نیز در 

کنار دوره  های آموزشی در سال گذشته در بیمه نوین اجرایی شده اند.
 

عملکرد 12 ماهه »وتعاون« بررسی شد
در بررســی های صورت گرفته، سودخالص هر 
سهم شــرکت بیمه تعاون در پایان اسفند سال 

گذشته به رقم ۳06 ریال رسید.
به گزارش روابــط عمومی بیمه تعــاون، این 
شرکت به تازگی صورت های حسابرسی نشده 

سال مالی 1400 خود را منتشرکرده است.
در ایــن گزارش، ســود خالص شــرکت بیمه 
تعاون درپایان اســفند 1400 به رقم 459,۳0۳ میلیون ریال رسیده 

است.
سود عملیاتی این شــرکت هم در مدت مورد این گزارش رقمی معادل 

458,746 میلیون ریال را به نمایش گذارده است.
جواد ســهامیان مقدم، ســیدامین جوادی، محمد صالــح چیتگران، 
سیدمحمدرضا رسولی و محسن شریفیان اعضای هیات مدیره شرکت 

بیمه تعاون را تشکیل می دهند.
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در دیدار رئیس کل بانک مرکزی ایران و معاون نخست وزیر قزاقستان

راهکارهای توسعه همکاری های بانکی میان 
ایران و قزاقستان بررسی شد

محمدحســین ســیف اللهی مقدم  در دیدار 
رئیس کل بانک مرکزی ایران و معاون نخســت 
وزیر قزاقستان راهکارهای توسعه همکاری های 
بانکــی همپای گســترش مناســبات اقتصادی 
و تجاری بررســی و تصمیم هــای لازم نیز در این 

زمینه اتخاذ شد.
 به نقل از بانــک مرکزی، »بخیت ســلطان اف« 
معاون نخســت وزیر و وزیر تجــارت و همگرایی 
قزاقستان و تعدادی از مســئولان اقتصادی این 
کشــور صبح امروز با حضور در ســاختمان این 
بانک بــا »علــی صالح آبادی« رئیــس کل بانک 
مرکزی کشــورمان دیدار و در خصوص گسترش 

همکاری های بانکی و تجاری تبادل نظر کرد.
در این دیــدار صالح آبادی با اشــاره بــه روابط 
اقتصــادی دو کشــور جمهوری اســلامی ایران 
و قزاقســتان تأکید کرد: توســعه همکاری های 
اقتصادی و گسترش مناسبات بانکی میان ایران 
و قزاقستان لازم و ملزوم یکدیگر بوده و از آمادگی 
کشور دوســت قزاقســتان برای افزایش روابط 

بانکی و تجاری میان دو کشور استقبال می کنیم.

عالی تریــن مقام بانــک مرکــزی با اشــاره به 
ظرفیت های تجــاری اقتصــادی و بانکی ایران 
و قزاقســتان عنوان کرد: با گســترش مناسبات 
بانکی میان دو کشور، همکاری های اقتصادی نیز 

افزایش یافته و به نقطه مطلوب می رسد.
همچنین در این دیــدار »بخیت ســلطان اف« 
معاون نخســت وزیر و وزیر تجــارت و همگرایی 
قزاقســتان نیز با اشــاره به سفر رســمی رئیس 
جمهوری این کشــور به تهــران در اواخر خرداد 
ماه ســال جاری گفت: به دســتور شخص رئیس 
جمهور قزاقســتان به تهران آمده ام تا زمینه های 
مختلــف توســعه و گســترش همکاری هــای 
اقتصادی تجاری و بانکی میان قزاقســتان و ایران 

را در دستور کار قرار دهیم.
وی با اشــاره به آمادگی قزاقســتان برای توسعه 
مناســبات اقتصادی با جمهوری اســلامی ایران 
گفت: قراردادهای بســیار خوبی طــی ماه های 
گذشــته میان بخش های مختلــف اقتصادی و 
بخش خصوصی دو کشــور به انعقاد رسیده است 
به گونه ای که حجم مبــادلات تجاری و اقتصادی 

ایران و قزاقستان در ســه ماه گذشته 50 درصد 
رشد کرده و به 200 میلیون دلار رسیده است.

معاون نخســت وزیر قزاقستان با اشــاره به رشد 
85 درصدی حجم مراودات تجــاری و اقتصادی 
دو کشور در ســال گذشــته گفت: قبل از کرونا 
حجم مناســبات اقتصادی ایران و قزاقستان بالغ 
بر یک میلیــارد دلار بود که بازگشــت به این حد 
از همکاری ها و تا بیشــتر از آن هم در دستور کار 

قزاقستان قرار دارد.
سلطان اف همچنین با تاکید بر ضرورت افزایش 
همکاری های صنعتی و تولیدی میان دو کشــور 
تصریح کرد: طی گفت وگو های انجام شــده قرار 
بر این است که اتاق بازرگانی مشترک میان ایران 
و قزاقستان به زودی تشــکیل و خطوط پروازی 
مستقیم بین شهرهای مختلف قزاقستان و ایران 

برقرار شود.
گفتنی اســت در این دیــدار رئیــس کل بانک 
مرکزی و معــاون نخســت وزیر قزاقســتان بر 
ضرورت توســعه روابط بانکی همپــای افزایش 

مناسبات اقتصادی تاکید کردند.

ایران زمین

در پــی راه انــدازی نئوبانــک 
هوشــمند فــردا و اســتقبال 
تولیدکننــدگان و صنعتگــران 
کشــور از این اپلیکیشــن فرهاد 
اینالویی معاون فناوری اطلاعات 
بانــک ایــران زمیــن از ایجاد 
سرویس های ویژه برای کاربران 

این اپلیکیشن خبر داد.
بــه گــزارش روابــط عمومی؛ 
اینالویی با اشــاره به تفاوت های 
نئوبانک فردا با سایر نئوبانک های 
کشــور گفت: نمی خواهیم فقط 
یک اینترنــت یا موبایــل بانک 
باشیم و می خواهیم سرویس  های 
ترکیبی به کاربــران ارائه دهیم. 
هدف مــا خدمات سفارشــی و 
شخصی سازی شده برای کاربران 
صنایــع مختلف اســت و همین 
موضوع که شــرکت های وب به 
عنوان یکی از شــرکت های فعال 
در صنعــت ارتباطات به ســمت 
ایجاد نئوبانک  آمده اســت، خود 
مزیــت رقابتی »فردا« را نشــان 
می دهد.مزیت هــای رقابتــی و 
سرویس های ویژه نئوبانک فردا 
به زودی و بــه مــرور در اختیار 

کاربران قرار می گیرد.
معاون فنــاوری اطلاعات بانک 

ایران زمیــن افزود: در 
کشور ما قواعد و قوانین 
نئوبانــک هــا کامــلًا 
مشخص نشده است  و 
بر همین اســاس ما نیز 
بــا در اختیار داشــتن 
این  مدیریتی  ســهام 

نئوبانک تمامی مســوولیت آن را 
پذیرفته ایم.اینالویــی بیان کرد: 
براساس برنامه ریزی انجام شده 
به زودی شــاهد خواهیم بود که 
نئوبانک فردا با شــخصی سازی 
سرویس ها برای مشترکان حوزه 
ارتباطات پیشنهاداتی را از جنس 
مدیریت مالــی ارایه خواهد داد و 
عملا هوشمندی که باید در یک 
نئوبانک شاهد آن باشــیم را در 
آینــده ای نه چنــدان دور لمس 

خواهیم کرد.
مدیرعامل نئوبانک فردا از ارائه 12 
سرویس بانکی در این اپلیکیشن 
خبر داد و گفــت: تمامی خدماتی 
که تاکنــون از ســوی بانک های 
دیجیتال ارائه شده )مانند کارت 
به کارت، خرید شــارژ، پرداخت 
قبــوض، افتتاح حســاب آنلاین 
و…( بــه اضافــه امــکان خرید 
اینترنــت هــای وب بــه صورت 

مســتقیم از طریق این 
نئوبانک انجام می شود. 
ضمناً این ســرویس  ها 
تا 100 مــورد افزایش 
خواهــد داشــت. نئو 
اینشــورنس)خدمات 
و  دیجیتــال(  بیمــه 
خدمات لندتکی بخشــی از این 
خدمات ویژه هستند.رجائی پور 
همچنین اعلام کرد مشــتریان 
نئوبانک فردا می توانند همچنان 
اینترنت های وب خود را به قیمت 

سال گذشته خریداری کنند.
مدیرعامل نئوبانک فردا در ادامه 
تشــریح کرد: به طور حتم هوش 
مصنوعی و یادگیری ماشــین بر 
اســاس داده هایی که آنها در طی 
ســال ها فعالیت های وب و بانک 
ایران زمین کســب کرده اند، به 
خدمــات بهتر در ایــن نئوبانک 
کمک خواهد کــرد. تجربه چند 
ســال اخیر ما در حوزه اپراتوری 
و خدماتی که در این حوزه انجام 
داده ایم باعث شــده است، آمار و 
مجموعه دقیقی از رفتار کاربران 
کســب کرده باشــیم و به عنوان 
یک اپراتــور در کنــار یک بانک 
ســرویس های متمایــزی برای 

ارائه به کاربران، داشته باشیم.
رجائی پور همچنین در پاســخ به 
اینکه در زمینه چگونگی عملکرد 
نئوبانک فردا در حوزه اعتباردهی 
و لندتک گفت: ما در تلاشیم که 
بتوانیم تمام بازیگران فعال حوزه 
لندتک در ایــران را در کنار هم و 
در نئوبانــک فــردا دور هم جمع 
کنیم و بتوانیم بر اســاس داده ها 
و امتیازهای کاربــران در زمینه 
وام دهی و خرید اعتباری فعالیت 
کنیــم، بــا اطمینــان می گویم 
خبرهای خوبــی بــه زودی در 
این حوزه از طــرف نئوبانک فردا 

خواهید شنید.
امیــن رضا ریاضتــی مدیرعامل 
شرکت آرمان وفاداری آریا با نام 
تجاری»آوا«، بــازوی دیجیتال 
بانک ایران زمین نیــز با توضیح 
در مورد زمان رونمایی فردا بانک 
اعلام کــرد: ما چندین بــار ارائه 
اپلیکیشــن به صورت عمومی را 
به تعویق انداختیم و این موضوع 
صرفا از حساسیت های مجموعه 
هــای وب و بانک ایــران زمین 
ناشی شــده اســت تا بتوانیم در 
فاز آزمایشــی کلیه ایرادها را رفع 

کنیم.

تمامی مسوولیت نئوبانک فردا  با بانک ایران زمین است

بیمهارتباطات


